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V Kumrovcu so se sešli hrvaški in slovenski sindikalni delavci

Več sodelovanja
Slavnostna seja centralnega komiteja ZKJ v Bohinjski Bistrici

Štirideset let pozneje
Boštjan Pirc

V sredo sta se v Kumrovcu 
sešli delegaciji republiških sve
tov Zveze sindikatov Hrvaške in 
Slovenije, ki sta ju vodila Vlado 
Mihaljevič in Vinko Hafner. Be
seda je tekla o izkušnjah in 
obravnavi bistvenih vprašanj 
uveljavljanja sindikatov v druž
bi. Predvsem je bil govor o ure
sničevanju Titove ideje o kolek
tivnem delu, vodenju in odgo
vornosti, ki je v središču pozor
nosti obeh organizacij. Z organi
zacijskimi spremembami pa so v

Ciril Brajer

V četrtek in včeraj so se zvr
stili področni posveti v Celju, 
Preddvoru pri Kranju, Postojni, 
Mariboru, Novem mestu, Rav
nah na Koroškem, Ljubljani, 
Izoli, Krškem, Radencih, Trbov
ljah in v Novi Gorici. Udeležili so 
se jih predsedniki in sekretarji 
občinskih svetov, predstavniki 
republiškega sveta ZSS in me
dobčinskih družbenopolitičnih 
organizacij.

Udeleženci področnih posve-

hrvaških sindikatih že dlje. Pred
stavniki vodstev obeh republi
ških sindikatov so ob tem pouda
rili, da je bistvo teh sprememb v 
večji demokratizaciji, učinkovi
tejšem usklajevanju in uresniče
vanju interesov delavskega ra
zreda in uspešnejšem uveljavlja
nju dogovorjene politike. Gre 
torej za pomembne in dolgo
ročne procese, ki jih ni moč zo
ževati le na skrajševanje manda
tov in kolektivno vodenje; bistvo 
je v vključevanju čim širšega

tov so spregovorili o uresničeva
nju stališč republiškega sveta 
ZSS o pridobivanju in razpore
janju dohodka in uveljavljanju 
načel delitve po delu. Pri dogo
voru o uresničevanju programa 
dela organizacij in organov ZSS 
vključno s programom dela re
publiškega sveta so spregovorili 
o družbenem planiranju in stabi
lizacijskih prizadevanjih, usmer
jenem izobraževanju, stanovanj
skem gospodarstvu in o akciji

kroga delavcev v družbenopoli
tično dogajanje in v oblike dela 
ter organiziranost sindikatov.

Na pogovoru so ocenili tudi 
vlogo, dejavnost in odprta vpra
šanja delovanja sindikatov v 
družbenem dogovarjanju in sa
moupravnem sporazumevanju v 
dohodkovnih odnosih ter pri 
planiranju. Dogovorili pa so se 
tudi za nadaljnje sodelovanje, 
saj je bil že ta, uvodni pogovor, 
izredno delaven in koristen.

»Nič nas ne sme presenetiti«. 
Razpravljali so še o oblikah in 
metodah dela v organizacijah in 
organih ZSS (demokratičnost 
odnosov in kolektivno delo, in
formiranje v združenem delu in 
naloge ZSS) in na koncu sprego
vorili o financiranju v ZSS.

Zaradi zaključka redakcije 
DE bomo o področnih posvetih 
podrobneje poročali v naslednji 
številki.

V Bohinjski Bistrici, v no
vozgrajenem domu Jože Ažma
na, je bila prvega maja slav
nostna seja CK ZKJ, posvečena 
40. obletnici ustanovitvene seje 
CK KPJ, ki je bila od 15. do 18. 
marca 1939. leta v hiši bohinj
skega revoluciomarja Tomaža 
Godca. Slavnostni govornik na 
seji je bil sekretar predsedstva 
CK ZKJ Stane Dolanc, ki je ori
sal razmere pred štiridesetimi leti 
in opozoril na velikanski prispe
vek tovariša Tita h konsolidaciji 
Komunistične partije Jugoslavi
je. Takrat je KPJ štela 5500 
članov, organiziranih v mreže 
ilegalnih partijskih celic po vsej 
državi. Tovariš Tito je organizi
ral zasedanje jugoslovanskega 
partijskega vodstva v Sloveniji 
zato, ker je tu obstajala močna

partijska organizacija pod vod
stvom prekaljenih kadrov, spo
sobna prevzeti takšno odgovor
nost. Pri tem je potrebno še po
sebej poudariti vlogo tovarišev 
Edvarda Kardelja, Franca Le
skoška in Mihe Marinka. Z usta
novitvijo novega CK KPJ, na seji 
v Bohinjski Bistrici, je po desetih 
letih, prvič po šestojanuarski 
diktaturi, celotno vodstvo KPJ 
stalno živelo in delalo v državi. 
Novo vodstvo je utrdilo stike s 
partijskimi organizacijami po 
vsej državi ter se s svojim delom 
obrnilo k žgočim problemom de
lovnih ljudi. To je bil pravi, nov 
politični program, program ra
zvoja partije kot celote, globoka 
sprememba v usmeritvi partije 
kot vodilne idejne in politične 
sile našega delavskega razreda,

delovnih kmetov ter vseh demo
kratičnih in naprednih sil v Jugo
slaviji. To je bila usmerjenost v 
boj, v reševanje konkretnih in 
socialnih problemov delovnih 
množic, v uresničenje demokra- 
Pčnih pravic in nacionalne ena
kopravnosti, v sami partiji pa od
ločna usmeritev v likvidacijo 
oportunizma, sektaštva in ostan
kov frakcionaštva, kot je pouda
ril Stane Dolanc.

Rezultati, ki smo jih dosegli v 
teh minulih štiridesetih letih, so 
resnično epohalnega pomena. 
Družbena vsebina, zgodovinski 
smisel in smernice preobrazbe 
naše družbe najbolje govore o 
resnični revolucionarni ustvar
jalni energiji jugoslovanskih 
komunistov in delovnih množic s 
tovarišem Titom na čelu

V TEJ ŠTEVILKI PRILOGA

»NIČ NAS NE SME PRESENETITI«

Območni posveti za slovenski sindikalni aktiv

Izmenjava izkušenj



7 dni v sindikatih stran 2

KAJ SMO STORILI

Orodje 
imamo...

Podeljeni srebrni znaki sindikatov Slovenije

Priznanje in spodbuda

DE

Marjan Horvat

Javna razprava o najpo
membnejšem dokumentu Zveze 
sindikatov Slovenije po maribor
skem kongresu, o stališčih o pri
dobivanju in razporejanju do
hodka in uveljavljanju načela 
delitve po delu, ki jih je pred 
kratkim sprejel RS ZSS, je za 
nami. Beseda o stališčih je stekla 
na vseh ravneh sindikalne orga
niziranosti, v razpravi pa so sode
lovali tudi številni drugi družbe
nopolitični dejavniki v občini in 
republiki, kar daje dokumentu 
najširši pomen, saj gre v resnici 
za dokument vseh organiziranih 
sil naše družbe na tem področju 
uresničevanja zakona o združe
nem delu. Zelo na kratko bi 
lahko dejali, da so stališča sad 
spoznanj, do katerih smo se do
kopali v naši samoupravni praksi 
na področju pridobivanja in raz
porejanja dohodka, da opozar
jajo na negativne pojave in 
hkrati zadosti načelno in kon
kretno tudi spodbujajo akcijo 
sindikata v vseh temeljnih oko
ljih za iskanje najbolj ustreznih 
rešitev pri oblikovanju samou
pravne zakonodaje in odnosov v 
pridobivanju in razporejanju 
dohodka ter delitvi sredstev za 
osebne dohodke. _Neke vrste 
strateško in akcijsko orožje naj
širšega kroga sindikalnih aktivi
stov so torej stališča, pa tudi 
osnova za oblikovanje progra
mov dela v vseh temeljnih orga
nizacijah združenega dela in v 
drugih samoupravnih skupnostih 
v boju za preseganje ovir na po
dročju delitve sredstev za osebne 
dohodke po vloženem delu in re
zultatih dela, kjer še vedno lahko 
zasledimo številne skrajnosti in 
tudi nerazumevanja zakona in 
drugih družbenopolitičnih usme
ritev. V vsakdanji samoupravni 
in politični praksi pa morajo sta
lišča postati tudi orožje delavcev 
v spreminjanju družbenoeko
nomskih razmer, uveljavljanju 
dohodkovnih odnosov in pove
zav ter v skrbi za smotrnejše go
spodarjenje.

Zategadelj je tudi povsem lo
gično, da dokument posveča zelo 
mnogo pozornosti družbenoe
konomski vsebini samouprav
nega planiranja, katerega te
meljni cilj in vsebina je odloča
nje o pogojih pridobivanja in 
razporejanja dohodka; delitev 
sredstev za splošno in skupno po
rabo in za osebne dohodke — pa 
bomo dosegli le, če bomo v večji 
meri motivirali delavce, da bodo 
razmišljali ne le o povečanju 
proizvodnje in prodaje, temveč 
tudi o tem, pod kakšnimi pogoji, 
v kakšnih odnosih in kolikšen 
dohodek bodo ustvarjali ter 
hkrati tudi, kako bodo ta doho
dek razporejali za vse namene 
porabe, vštevši osebne dohodke. 
V tej povezavi je treba iskati tudi

odgovor vsem tistim, ki so se v 
javni razpravi zavzemali za obli
kovanje bolj enakopravnih po
gojev gospodarjenja med posa
meznimi dejavnostmi, kajti po
gosto »predstavniki« takih 
mnenj pozabljajo, da rešitev za 
probleme v zvezi s pridobiva
njem dohodka in njegovim raz
porejanjem ni v moledovanju in 
vitju rok — ali celo »klicanju na 
pomoč« dejavnikov izven zdru
ženega dela, temveč v organizi
rani akciji delavcev in delovnih 
ljudi pri odpravljanju vseh zagat, 
s katerimi se srečujemo. Vsaka 
druga pot bi bila korak nazaj, ki 
ga pa na tem področju ne smemo 
storiti.

Med osnovnimi zahtevami sta
lišč je tudi, da morajo delavci v 
vseh temeljnih organizacijah 
združenega dela nameniti vso 
skrb temu, da se v tekočem letu 
razporedi več sredstev za aku
mulacijo kot v preteklem letu. 
Takšne odločitve morajo kaj
pada sloneti na potrebnih anali
zah gospodarjenja in zavestni 
odločitvi delavcev. To pa še zlasti 
velja tedaj, ko v samoupravni 
praksi spreminjamo delitvena 
razmerja, kar ne sme biti v nobe
nem primeru naključna odloči
tev, temveč sad zavestnega spoz
nanja o tem, kako je to upraviče
no, v kolikšni meri so upoštevana 
načela vestnega gospodarjenja in 
odgovornega ravnanja z družbe
nimi sredstvi in kaj pomeni 
takšna odločitev za uresničeva
nje razvojnih ciljev. Ob vsem 
tem pa moramo v mnogo večji 
meri v sisteme delitve sredstev za 
osebne dohodke vključiti tudi 
ustvarjalnost in minulo delo ter 
se v političnem boju spopasti s ti
stimi, ki se izgovarjajo na to, da 
za ta področja še nimamo sistem
skih rešitev. Samoiniciativnost, 
iskanje konkretnih novih rešitev 
za premagovanje ovir na po
dročju pridobivanja in razpore
janja dohodka in delitve sredstev 
za osebne dohodke na načelih 
zakona o združenem delu mora 
biti značilnost nadaljnje akcije. 
Prav k tej pa dokument sloven
skih sindikatov vseskozi poziva. 
Kaj kmalu pa bomo lahko o tem 
spet spregovorili, saj je ta čas 
pred osnovnimi organizacijami 
sindikata naloga, da pripravijo 
programe dela za uresničevanje 
stališč. V pomoč pa jim morajo 
biti občinski sveti ZS, republiški 
odbori sindikatov in drugi organi 
v RS ZSS. Pri tem pa velja še po
sebej opozoriti, da morajo 
osnovne organizacije sindikata 
na osnovi stališč ugotoviti, kje so 
pri uresničevanju delitve po delu 
in rezultatih dela ter na osnovi 
spoznanih prednostnih nalog 
pripraviti svoje programe, saj 
vsega naenkrat gotovo ne bomo 
zmogli uresničiti v praksi.

IZ OBČINSKIH ORGANIZACIJ

VELENJE

Predsedstvo občinskega 
sveta zveze sindikatov se je te dni 
sešlo na svojo 12. redno sejo. 
Osrednja točka dnevnega reda je 
bila analiza gibanja osebnih do
hodkov zaposlenih v delovnih 
organizacijah v Šaleški dolini v 
preteklem letu in v prvih treh 
mesecih letošnjega leta. V tej 
zvezi so obravnavali tudi pred
loge komisije za samoupravno 
sporazumevanje in družbeno 
dogovarjanje velenjskih sindika
tov ter se dogovorili za obliko in

način objave podatkov o gibanju 
osebnih dohodkov.

Po obravnavi nekaterih ka
drovskih zadev je predsedstvo 
občinskega sveta zveze sindika
tov Velenje prisluhnilo informa
ciji o dosedanji pomoči prizade
tim po potresu v SR Črni gori ter 
se dogovorilo za nadaljnjo soli
darnostno pomoč delovnih ljudi 
in občanov Šaleške doline priza
detim po potresu v bratski Črni 
gori. p.O.

Pred dnevom OF sloven
skega naroda in delavskim praz
nikom, 1. majem, so se v sloven
skih občinah začele slovesnosti, 
na katerih so občinski sveti ZSS 
podelili srebrne znake sindikatov 
posameznikom in organizacijam 
kot priznanje za njihovo dolgo
letno, predano in uspešno delo
vanje v sindikalni organizaciji 
oziroma uspehe v njenem uve
ljavljanju in razvoju. Podelitev 
odličij je vsepovsod potekla v 
zelo svečanem vzdušju, povsod 
so jo povezali s praznovanjem 
šestdesetletnice naše partije, 
ustanovitve revolucionarnih sin
dikatov in SKOJ, kajpak pa tudi 
s kulturnim programom ali pri
reditvijo v počastitev prvega 
maja. Naj še povemo, da bodo 
ponekod, denimo v Pomurju, 
srebrne znake podelili prihodnji 
mesec, ob dnevu samouprav- 
Ijalca.

Prostor, žal, ne dopušča, da bi 
objavili vsa poročila naših dopi
snikov, ki smo jih prejeli do zak
ljučka redakcije. Zato bomo o 
teh slovesnostih poročali tudi v 
naslednji oziroma naslednjih 
številkah DE.

V občini BREŽICE so srebrne 
znake prejele osnovne organiza
cije sindikata Tovarne pohištva, 
Železniške postaje Brežice in 
Zdravstvenega doma, med po
samezniki pa: Avgust Bahč (To
varna pohištva), Rezika Dorde- 
vič (DO Posavje), Jože Polovič 
(TOZD za vzdrževanje voz Do
bova), Zofka Godec (Agraria), 
Jože Prah (Tomos — TOZD 
proizvodnja kmetijske mehani
zacije) in Ana Rogovič (OŠ Do
bova).

Štirinajst nagrajencev je bilo v 
občini NOVO MESTO. Srebrne 
znake so prejeli: Olga Bevec 
(Sekcija za vleko), Vinko Črv 
(Železniška postaja Novo 
mesto), Justi Darovec in Niko 
Somrak (Novoles), Ivan Gričar 
in Marjan Venta (SGP Pionir), 
Emil Jakše (IMV), Pavel Košir 
(Iskra), Fani Kranjc (Novoteks), 
Franc Markovič (GG), Jožefa 
Miklič (TOZD Pekarna Novo 
mesto), Jože Repše (Mercator, 
TOZD Standard), Ana Šuštaršič 
(Tovarna zdravil KrkaJ in 
osnovna organizacija ZS Želez
niška postaja Novo mesto.

V občini LJUBLJANA- |

CENTER so odličja podelili 5 
osnovnim organizacijam in 25 
posameznikom. Dobitniki so 
osnovne organizacije sindikata 
TOZD Telegraf-telefon, ŽG- 
Prometna sekcija, postaja Ljub
ljana, Višja šola za zdravstvene 
delavce, Klinični center — 
TOZD Klinika za infekcijske bo
lezni in vročinska stanja, DO 
Hoteli Emona, TOZD Grand 
hotel Union in naslednji posa
mezniki: Olga Anžur (Rog), 
Zdenka Bukovec-Novosel (Te
meljno sodišče), Franc Černe 
(Ljudska pravica), Milan Dolgan 
(Šola za oblikovanje), Stane Fle
gar (Zveza društev upokojen
cev), Janez Gale in Karel Guček 
(Iskra), Nuša Gabrovšek, Breda 
Maček-Paternu, Cvetka Puš in 
Ivica Tivadar (Klinični center), 
Hrovatin Marija (LB), Albin Ja- 
zbinšek (KOTO), Janez Kamnar 
(Elektrotehna), Anica Kaučič 
(Pletenina), Marija Kurnik (DS 
RSZSS), Milenka Mirkovič 
(Zavod SRS za družbeno plani
ranje), Zmaga Obštetar (DU 
Boris Kidrič), Anica Pelko (GP 
Ljubljana), Jože Peternelj (DS 
Sob), Novo Petrušič (Vojna bol
nišnica Mladika), Rozman Alek
sander (ŽG), Slavica Sovine 
(TOZD PPC), Franc Sršen (Slo
venija ceste), Branko Stepančič 
(RTV), Janez Stergar (Inštitut za 
narodnostna vprašanja), Mara 
Ševerkar (CK ZKS), Alojz Ter
glav (DSS PTT), Mitja Vavpotič 
(ZPTT) in Ana Zalar (Elektro- 
medicina).

V občini KAMNIK so odličja 
rejeli: Franc Gradišek, Franc 
tebe in Ivan Piskar (Stol), Ivica 

Pestotnik in Generoz Kališnik 
(Kemijska^ industrija), Pavle 
Urankar (Žito), Marinka Osolin 
(UTOK); Marjana Tomšič, 
Anton Lipovšek in Rudi Veluš
ček (Titan), Marija Žnidar (OŠ 
Frana Albrehta), Jože Romšak 
in Ivica Humar (GG), Blaž 
Krumpestar (Graditelj), OO 
sindikata DO Menina in OO sin
dikata DO Eta.

Šest slavljencev je bilo v občini 
TRŽIČ, in sicer so srebrne znake 
dobili Edo Košnjek (Peko), 
Karel Markič (ZLIT), Ivan Sitar 
(OŠ heroja Grajzarja), Pavel 
Srečnik in Hedi Valjavec (BPT) 
ter Zofija Srečnik (Mercator- 
Rožnik, TOZD Preskrba).

Kar 31 dobitnikov srebrnega 
znaka je bilo v občini NOVA 
GORIČA. Odličja so prejeli: 
Darinka Andlovič (Splošna bol
nišnica Šempeter), Romana Biz
jak (Zavod za socialno zavaro
vanje), Vida Bratuž (OŠ Čepo- 
van), Severin Gregorič in Pavel 
Mermolja (Iskra), Ivan Horvat 
(Pravosodni organi), Marjan Ja- 
snič (KVZ), Roman Konjedic 
(Soške elektrarne), Olga Križ
man (OŠ Kozara), Vojko Mar
kovič (Goriška Brda), Jože Mu
rovec (CP), Stanko Murovec in 
Ivanka Rutar (Sob), Rastislav 
Novinec (Sekcija za vleko), Iva 
Pahor (Ideal), Rade Pavlovič 
(Postaja milice), Suzana Pavšič 
(Almira), Anton Pertot (Go- 
stol), Jože Pilih (Instalacija), 
Jože Podgornik (Železniška po
staja Kanal), Milka Slapnik 
(Primorje), Milan Sorč (Sekcija 
za vzdrževanje prog), Darinka 
Svoljšak (Meblo), Alojz Volk 
(SGG), Teodora Zgonik (LB) in 
OO sindikata Vozila Gorica — 
TOZD Priključka vozila, SGP 
Gorica — TOZD Centralni 
obrati, Manufaktura in OŠ Ko
zara — Nova Gorica.

Dobitniki srebrnega znaka v 
občini LJUBLJANA-BEŽI- 
GRAD so: Marta Bačak (Go
spodarsko razstavišče), Breda 
Bardutzky, Franc Dolgan in 
Tomaž Jančigaj (Elektrotehna), 
Ludvik Baša (GP Črnuče), Ma
tija Bartalanič in Radoslav Čiž- 
man (VGP Hidrogradnje), Da
rinka Butala (OŠ Maksa Pečar
ja), Anica Dujmič (VVO Mladi 
rod), Anton Ptičar in Slavka Lu- 
kezič (GP Bežigrad), Niko Gor- 
šič (Slovensko mladinsko gleda
lišče), Niko Stražišar in Leon 
Ivanovič (Geološki zavod), Emil 
Komac in Jože Šuštaršič (Postaja 
prometne milice), Vaško Koru- 
novski (Iskra), Svetislav Laban 
(VP 3269), Olga Mirtič in Jože 
Sajovic (ČP Ljubljana), Nikola 
Miškovič (Smelt), Janez Oblak 
(zaposlen pri zasebniku), Janez 
Podobnik (Ekonomska fakulte
ta), Anton Pregelj (Avtoobno- 
va), Gorazd Račič (Sob), Milan 
Štrumelj (Zavod za rehabilita
cijo invalidov), Sonja Tomšič 
(Ždravstveni dom), Robert Vo
dopivec (Ljubljanske mlekarne), 
Jurij Zavec (IMP) in osnovni or
ganizaciji sindikata VVO Rezke

Dragarjeve Črnuče oziroma In
ženiring SMELT Ljubljana.

V občini SEŽANA so srebrni 
znak prejeli osnovna organiza
cija sindikata Kraški zidar — 
TOZD proizvodna obrt in še 
Pavel Bernobič, Edvard Kavčič, 
Jože Korošec, Šekler Nebojša, 
Emil Švara in Karlo Tavčar.

Skupaj 54 srebrnih znakov so 
podelili v občini Maribor. Prejele 
so jih osnovne organizacije ozi
roma konference sindikata 
SOZD MTT-Tovarna tkanin 
Melje (TOZD Predilnica Mari
bor), DO TAM TOZD Karoser- 
nica, EM Hidromontaža TOZD 
Montaža in Restavracija Center, 
med posamezniki pa: Zora
Ačko, Ernest Čare, Jože Filipič 
in Peter Klampfer (MTT), Milan 
Drobner (zaposlen pri zasebni
ku), Tonka Femec (Zdravstveni 
dom), Vida Filipič, Silva Šušanj 
in Milka Šum (Konstruktor), Ve- 
libor Frelih (Kreditna banka), 
Mara Gorjak (Swaty), Ljubica 
Grandovec (Občinska skupnost 
socialnega skrbstva), Franja Gu
zelj (Tekstilni inštitut), Vlado 
Henigman (Večer), Drago 
Cajnko in Alojz Hren (Maribor
ska livarna), Jože Jelenko, Jože 
Raišp, Stanislav Brglez in Mar
jan Vozič (ObS ZSS), Anica Jur
kovič (Mariborska knjižnica), 
Ivan Jurše (Elektro Maribor 
mesto), Angela Kogej (Avtoob 
nova), Bolfenk Kovačič (Metal
na), Jože Kumer, Martina Med
ved in Marija Painkiher (TAM), 
Danuška Lovrenčič (GP Novi 
svet), Vlado Merc (Koloniale), 
Edeltraud Odar (Pogrebno po
djetje), Drago Oman (Petrol), 
Pavla Peitler (Sekcija za vzdrže
vanje prog), Franc Pelicon 
(Intes), Jože Poštrak (Surovina), 
Franc Režonja (Špedtrans), 
Alojz Rizman (Sekcija za vleko), 
Jože Slodnjak (Ferromoto), 
Zdenka Soban (Skupščina obči
ne), Niko Šilih (OŠ Angel Bese
dnjak), Ftanc Šket (Tekol), 
Mirko Špilman (Hidromontaža), 
Branko Štampar (GG), Jože 
Veršič (Mariborski tisk), Peter 
Viltužnik (Zlatorog), Anica 
Vindiš (GF TOZD KIP), Branko 
Višič (Brivsko frizersko podjet
je) Pavel Benčina (TSN), Jože 
Podbršček in Stanislav Božič 
(TVT B. Kidrič).

Ročica delavske baze
Marjan Horvat

O spletu vprašanj, ki so al 
tualna za sestavljene organizt 
ci je združenega dela —- naj gre 2 

uveljavljanje dohodkovnih oc 
nosov, delitev dela med temel 
nimi organizacijami združeneg 
dela, za planiranje in skupno re 
ševanje nekaterih zadev, ki ji 
lahko urejamo na ravni takšn 
asociacije združenega dela n 
osnovi samoupravnega spore 
zumevanja in družbenega doge 
varjanja — teče razprava ž 
nekaj let. Prav zdaj pripravljaj 
skupno akcijo sindikatov, gc 
spodarske zbornice, družbeneg 
pravobranilca samoupravljanj 
in centralnega komiteja ZKS, ] 
bo naravnana v nadaljnje uvelje 
Ijanje in razvijanje družbenoeL 
nomskih odnosov v sestavljeni 
organizacijah združenega del: 
Za sindikalno dejavnost pa je l 
čas najpomembnejše dejstvo, d 
navkljub kongresnim sklepom f 
vedno niso ustanovljeni koord

nacijski odbori sindikata v 
SOŽD v slabi polovici SOZD; pa 
tudi na resnico velja opozoriti, da 
tam, kjer so ustanovljeni koordi
nacijski odbori, pogosto še 
vedno niso našli pravega živ
ljenjskega prostora. Ko smo ne
davno poslušali razpravljalce na 
posvetu predsednikov koordina
cijskih odborov v SOZD, ki ga je 
pripravil RS ZSS, je bilo na 
račun delovanja teh odborov po
vedano mnogo kritičnega. Med 
drugim so koordinacijski odbori 
prepogosto le podaljšana roka 
poslovodnih sestavov v sestav
ljenih organizacijah združenega 
dela. Tako prakso je treba kaj
pak »ukiniti«, vendar pa ob tem 
ne bi smeli, kot je dejal Vinko 
Hafner, predsednik RS ZSS, za
nemariti stalnega sodelovanja s 
poslovodnimi organi, ki je brž
kone zelo potrebno. Toda neke 
vrste avtonomnost,.če temu tako 
rečemo, se mora uveljaviti pri

delu koordinacijskih odborov. V 
zvezi s tem pa še povejmo, da 
koordinacijski odbori obravna
vajo le predloge in pobude 
osnovnih organizacij sindikata in 
konferenc sindikata, prek njih pa 
izmenjujejo izkušnje, pa tudi ra
zrešujejo nejasnosti in nespora
zume. Koordinacijski odbori pa 
ne sprejemajo sklepov in stališč, 
ki bi bili obvezen »predpis«. Za
tegadelj pa koordinacijski od
bori ne morejo imeti izvršnega 
organa, le izjemoma pa lahko 
imajo stalna delovna telesa.

Sodeč po razpravi lahko zapi
šemo, da smo na ravni sestavlje
nih organizacij sindikata še naj
manj domiselni, niti tistega ne 
izkoristimo, kar smo sklenili na 
mariborskem kongresu ZSS. 
Problemske konference so že 
ene izmed takšnih oblik delova
nja, ki jim namenjamo premalo 
skrbi.

Bržkone pa bi na tem področju

lahko tudi mnogo več storili ob
činski sveti ZS, še zlasti pa tisti, 
kjer je sedež sestavljenih organi
zacij združenega dela še posebej 
ob angažiranju republiških od
borov sindikatov. Ob vsem tem 
pa tudi velja, da morajo koordi
nacijski odbori sindikata v se
stavljenih organizacijah združe
nega dela in tudi problemske 
konference in druge oblike dela 
biti naravnane tako, da bodo v 
resnici podaljšana roka delavske 
in politične baze. Zato so se na 
posvetu tudi dogovorili, da bodo 
v prihodnjem mesecu v vseh 
SOZD, kjer koordinacijskih od
borov še nimajo, le-te ustanovili, 
drugod pa namenili vso skrb 
oblikovanju poslovnikov o orga
nizaciji in delovanju koordina
cijskih odborov in vsebinski te
matiki, ki mora biti čim prej na 
dnevnih redih zasedanj koordi
nacijskih odborov, konferenc in 
osnovnih organizacij sindikata.
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Sindikat in samoupravljanje v Elmi, tovarni gospodinjskih aparatov in elektromateriala v Črnučah

Ob obletnici neke nesamoupravno povedane resnice

Janez Voljč

Med organizacijami zdru
ženega dela, v katerih so delavci 
v lanskem letu skušali s prekini
tvijo dela najti izhod iz tako ime
novane konfliktne situacije, je 
tudi črnuška Elma. Od takrat, ko 
je kakih sto nekvalificiranih in 
polkvalificiranih delavcev v dveh 
njihovih temeljnih organizacijah 
(»Gospodinjski aparati« in 
»Transformatorji«) za poldrugo 
uro ustavilo delo, bo prihodnji 
teden (17. maja) minilo leto dni.

»Marsikaj smo postorili v tem 
letu, da bi se bolje samoupravno 
organizirali in da bi vse spore v 
kolektivu urejali po samou
pravni poti,« mi je pred dnevi 
dejal Štefan Novak, predsednik 
konference osnovnih organizacij 
v Elmi, »vendar vseh vzrokov, ki 
so privedli do prekinitve dela, še 
nismo odpravili.«

Za kakšne vzroke gre?
Povod za lanskoletno pro

testno ustavitev dela so bili nižji 
osebni dohodki,kot so jih delavci 
pričakovali po sprejetju novega 
pravilnika in samoupravnega 
sporazuma o merilih in skupnih 
osnovah za ugotavljanje in deli
tev dohodka in osebnih dohod
kov, kar je bilo hkrati tudi odsev 
splošnega gospodarskega polo
žaja in razmer v tej črnuški orga
nizaciji združenega dela. (Naj iz 
»Obrazložitve sanacijsko-inve- 
sticijskih programov«, objav
ljene ob koncu leta 1977, pripi
šem le naslednjo ugotovitev: 
»Naš 1400-članski kolektiv se 
ubada z izjemno hudimi težava
mi, da se vzdržuje na robu renta
bilnosti oziroma na robu obstoja. 
Sedanji zastareli strojni park se 
pogosto kvari in z vsakim izpa
dom, ker deluje brez rezerv, 
povzroča hude krče v poslovanju 
in onemogoča planiranje. Vse 
montaže delajo v dveh izmenah, 
štance in avtomati, galvanika in 
brusilnica v treh, bakelitne sti
skalnice pa celo v štirih izmenah. 
Ta nenormalna stopnja izkoriš
čanja strojnega parka in njegovi 
pogosti izpadi neposredno vpli
vajo na doseganje norm in ■se
veda tudi na višino osebnih do
hodkov delavcev.«) To pa je le 
ena stran medalje. Zanimivo je, 
da so se odločili za prekinitev 
dela samo delavci v tistih obratih 
oziroma v tistih dveh temeljnih 
organizacijah (od petih), kjer so 
samoupravni sporazum in nov 
pravilnik sprejeli le zaradi grož
nje, češ, »če teh samoupravnih 
aktov ne boste sprejeli, ne boste 
dobili plač«. Hkrati pa so razla
galci na zborih delavcev obljub
ljali občutno višje osebne do
hodke. »Pri nas je prišlo v nava
do, da na sestankih veliko ob
ljubljamo in tem obljubam doda
jamo obvezni »če«,« mi je rekla 
Marija Ritonja, sekretarka 
družbenopolitičnih organizacij v 
Elmi. »Denimo: »Plače bodo 
večje...«, potem sledi kakih 
deset' »če«. In tako se je zgodilo, 
da smo samoupravne akte o deli
tvi osebnih dohodkov sprejeli, 
poldrugi mesec kasneje pa prote
stirali proti njim s prekinitvijo 
dela.«

Pripovedovali so mi, da do 
tega protesta najbrž sploh ne bi 
prišlo, če bi organi samouprav; 
Ijanja in vodstva organizacije 
združenega dela in temeljnih or
ganizacij pravočasno prisluhnili 
ogorčenju delavcev, ki so že ob 
aprilskem izplačilnem dnevu 
grozili, da bodo »stavkali«, ker 
imajo premajhne osebne dohod
ke. Nekateri so dobili (z vsemi 
dodatki) komaj nekaj več kot 
3000 dinarjev. Značilno je tudi, 
da je skupni delavski svet nekaj 
dni pred majskim izplačilnim 
dnem povečal vrednost točke za 
10 % in in določil, da bo v bodoče

Marija Ritonja Štefan Novak Darko Brečko

osebni dohodek delavcev, ki de
lajo v najnižji grupi dela, naj
manj 3000 dinarjev (brez dodat
kov) na mesec — za vse tiste de
lavce, ki delajo poln delovni čas 
in dosegajo stoodstotne norme. 
Vendar o tem sklepu niso obve
stili delavcev. Ko pa so ta sklep 
na sestanku ob ustavitvi dela po
novno sprejeli, so delavci spet 
pognali stroje.

To je bil torej le povod. Vzro
ki, o katerih so mi pred dnevi go
vorili sindikalni aktivisti v tej 
organizaciji združenega dela — 
pa imajo globlje korenine.

Nekaj so jih našteli že na prej 
omenjenem sestanku po prekini
tvi dela, ki ga je vodil Marko Ko
cijan, predsednik občinskega 
sveta zveze sindikatov Ljublja- 
na-Bežigrad. Štefan Novak mi je 
dejal, da delavci »nekaj let po
prej niso povedali toliko resnic, 
kot v tistih nekah urah«. V zapi
snik so zapisali: »Delavke pravi
jo, da morajo kar naprej menjati 
delo, v enem samem dnevu za
menjajo tudi po tri različna dela, 
kako naj potem dosegajo 
normo? Tudi zato so zaslužki 
tako nizki. Velikokrat so se že 
pritoževali nad slabo in nepravi- 
časno preskrbo z materialom. 
Zakaj tisti, ki so za to odgovorni, 
ne uredijo tega. Vedo, da v obeh 
temeljnih organizacijah ne do
segajo plana proizvodnje. Toda 
tega ni kriva njihova nedelav
nost. Tehnološka priprava dela 
je slaba. Delavka iz montaže se 
je pritožila čez »nadrejene«, češ 
da so tehnokrati in da nimajo po
sluha za potrebe in težave »po
drejenih«. Rekli so tudi, da o od
ločitvah pogosto niso obveščeni, 
da se delegati ne dogovarjajo z 
njimi o stališčih, ki jih zastopajo 
na sejah delavskih svetov, da na 
zborih delovnih ljudi niso pra
vilno pojasnili delavcem, kaj jim 
prinaša novi pravilnik in da niso 
vedeli, kakšne osebne dohodke 
bodo dejansko dobili po spre
jetju tega pravilnika.«

Delavci so opozorili na nede
lavnost komisij, ki so jih ustano
vili nekaj mesecev poprej na po
budo konference osnovnih sin
dikalnih organizacij in ki bi mo
rale reševati pritožbe številnih 
delavcev, ki so menili, da imajo 
premajhne osebne dohodke ali 
da so razponi med plačami de
lavcev, ki delajo po normi in re
žijskimi delavci previsoki, da je 
dobro delo preslabo plačano, 
slabo pa predobro — toda te ko- 
misij(j so,se sestajale, delavcem 
pa niso povedale, kaj so sklenile.

Naj povem še, da so ob preki
nitvi dela mnogi delavci verjeli 
šušljanju v tovarni, češ da je raz
pon pri delitvi osebnih dohodkov 
1:8, ko pa so odprli kuverte, se je 
izkazalo, da je ta razpon 1:4,2.

Na sestankih družbenopolitič
nih organizacij (zlasti zveze ko
munistov in sindikata) ter sa
moupravnih in vodstvenih orga
nov so sklenili, da bodo stro
kovne službe takoj preučile or
ganizacijo dela in ugotovile 
vzroke za nedoseganje planov, 
da bodo izboljšali informiranost, 
analizirali in odpravili nepravilne 
odnose med podrejenimi in na
drejenimi, uredili sistem normi
ranja, predvsem pa okrepili sa
moupravno in sindikalno dejav
nost v temeljnih organizacijah in 
v skupinah, tako da bodo delavci 
lahko neposredno sodelovali pri 
vsem odločanju v delovni in te
meljni organizaciji.

Darko Brečko, član izvršnega 
odbora osnovne organizacije 
sindikata v temeljni organizaciji 
»Transformatorji«, mi je dejal, 
da so večino teh sklepov že ure
sničili. »Obveščenost je zdaj 
boljša, na grafikonih vsak dan 
vidimo, koliko smo prejšnji dan 
naredili, pa tudi naši delegati se 
zdaj bolj kot poprej pogovarjajo 
z delavci. Naš delovni kolektiv je 
že velikokrat dokazal, da je pri
pravljen stisniti pas in trdo gara
ti, če je potrebno. Tako pred leti, 
ko smo dali 8 % od že tako majh
nih plač za nakup novih strojev, 
kot tudi sedaj, ko zavoljo ozkih 
grl v proizvodnji delamo še po 
šihtu, da bi naročniku pravoča
sno poslali naročene proizvode.
Do prekinitve dela je prišlo zgolj 
zato, ker smo vsi skupaj imeli 
premalo' samoupravljanja in tudi 
zato, ker je sindikat deloval v 
vodstvih, med delavci pa bolj 
malo. V naši osnovni organizaciji 
smo po sporu zamenjali pred
sednika izvršnega odbora, ker 
prejšnji nikakor ni mogel dou
meti novih razmer, v katerih de
luje sindikat. Zdaj je tudi zani
manje delavcev za dejavnost nji
hove organizacije večje, in lahko 
bi rekli, da nas je lanskoletna 
prekinitev dela opozorila na na
pake, slabosti in težave, ki smo 
jih že ali pa jih še bomo odpravi
li.«

O teh napakah,slabostih in te
žavah so izredno samokritično 
govorili tudi drugi sindikalni ak
tivisti.

Posledice odhoda 25 inženir
jev in tehnikov, ki so ob organizi
ranju temeljnih organizacij za

pustili Elmo, ker iz delovne 
skupnosti skupnih služb niso ho
teli oditi na delo v temeljne or
ganizacije, se še danes poznajo. 
Resda so dobili nekaj mladih 
strokovnjakov, ki pa še nimajo 
dovolj izkušenj in premalo jih je. 
Ko pa ti strokovnjaki pridobijo 
toliko izkušenj, da bi lahko začeli 
ustvarjalno delovati, zapustijo 
Elmo in odhajajo v druge de
lovne organizacije, kjer jim nu
dijo večje osebne dohodke in 
boljše pogoje za njihovo znan
stveno in strokovno delo.

Razen velike fluktuacije viso
kokvalificiranih kadrov pa ob
staja še precejšnja fluktuacija 
nižje kvalificiranih delavcev, ki v 
glavnem opravljajo ročno delo 
in ki ga je v Elmi veliko preveč. 
To so tudi najslabše plačani de
lavci in prav ti so protestno usta
vili delo.

Imajo pa tudi težave, ki jih 
niso povzročili sami. Štefan 
Novak je med drugim dejal: 
»Surovine, ki jih uporabljamo, 
so se po podatkih republiškega 
zavoda za tržišče in cene podra
žile v kemični industriji za 
21,6%, v črni metalurgiji za 
19%, v barvni metalurgiji za 
16%, v energetiki za 33%, v 
nekovinski industriji pa za 23 %, 
nam pa so odobrili le 8 % zviša
nje cen.«

Pretežno pa vendar gre za 
probleme, ki jih bodo morali 
sami urediti.

»Že petnajst let delamo po
polnoma enaka stikala, tudi gibi 
delavcev so popolnoma enaki. 
Proizvodnemu delavcu preraču
najo vsak gib in za ta peklenski 
tempo dobi najmanj 3000 dinar
jev na mesec. Tisti, ki stoji ob 
njem in le s štoparico meri nje
govo delo. pa dobi dvakrat več. 
In v petnajstih letih ni izboljšal 
niti enega najmanjšega giba.«

V zadnjem času tudi ugotav
ljajo, da se število režijskih de
lavcev nenehno povečuje in da 
to že predstavlja »resen pro
blem«; V vseh delovni organiza
ciji jih imajo že več kot 550 in 
»njihovega dela nihče ne kon
trolira dovolj uspešno«. V skup
nih službah je zdaj zaposlenih 
128 ljudi (pred tremi leti jih je 
bilo 270), toda v temeljni orga
nizaciji »Transformatorji« so v 
tem času povečali število režij- 
cev za 30 % (vseh zaposlenih za 
8%), v temeljni , organizaciji 
»Orodjarna« pa za 35 % (vseh 
zaposlenih za 13%).

, V petih temeljnih organizaci
jah (treh ijubi janskilrter v len

davskem in čateškem »Elek- 
tromaterialu«) se ponekod bolj, 
drugod manj pojavljajo težnje, 
da bi se zaprli vase, se spremenili 
v majhna podjetja, ki bi ubirala 
samosvojo pot.

Stane Fele, direktor Elme, je 
v poročilu o svojem poslovanju 
od prevzema dolžnosti 1. 7. 
1976 do 31. 12. 1978, ki so ga 
objavili v letošnji aprilski šte
vilki tovarniškega glasila »Stik«, 
med drugim zapisal:

»Glede enotne uuerne poli
tike je bilo v teh dveh letih 
mnogo težav in razhajajočih se 
mnenj. V nekaterih temeljnih 
organizacijah so bili napačnega 
mnenja, da lahko glede delitve 
dohodka in osebnega dohodka, 
porabe sredstev za izobraževa
nje, stanovanjsko gradnjo in 
drugo splošno potrošnjo, odlo
čajo popolnoma neodvisno. Pri
hajalo je celo do kršitve spora
zuma o delitvi dohodka in oseb
nega dohodka, do različnih kri
terijev glede višine prispevka za 
malico in nadomestil za prevoz 
na delo, do bistve no različnih 
kriterijev glede nadomestil in 
obveznosti za študij ob delu. 
Skratka, le z velikimi napori je 
bilo mogoče doslej zadrževati 
divergentne težnje, Id so zaradi 
napačnega pojmovanja interesa 
in vloge temeljne organizacije 
hotele uveljavljati neodvisno in 
nekoordinirano obnašanje. Na 
tem področju bo potrebno v bo
doče še mnogo naporov za zago
tovitev skladnega delovanja ne 
samo ekonomskih, marveč tudi 
človeških odnosov med temelj
nimi organizacijami.«

Drži tudi, da neposredni or
ganizatorji proizvodnje še mar
sikje delajo po starem, ker po 
novem ne znajo ali nočejo. Zato 
so odnosi v delovnih skupinah 
dostikrat slabi. Po prekinitvi 
dela se na tem področju, kot so 
mi pripovedovali, ni kdovekaj 
spremenilo. Res so se dogovori
li, da bodo organizirali posebno 
izobraževanje tega kadra, toda 
doslej so imeli »le en sestanek z 
mojstri v ljubljanskih tozdih«, v 
Lendavi in Čatežu pa so na ta 
dogovor pozabili.

Marija Ritonja je rekla: »Saj 
je kar precej volje za delo, par
tija in sindikat dajeta veliko 
pobud, toda ko jih je potrebno 
uresničiti, se zatakne. Nedavno 
tega smo na problemski konfe
renci osnovnih organizacij zveze 

! komunistov že spet ugotavljali,
I da nas razen neustrezne organi

zacije proizvodnega in poslov
nega procesa močno obreme
njujejo tudi neurejeni medse
bojni odnosi in da bo nujno po
trebno ukrepanje proti sleher
nemu, ki ne bo spoštoval in ure
sničeval sklepov in stališč ali pa 
bo še nadalje kršil dogovore s 
tem, da jih ne bo uresničeval ali 
po svoje sprejemal.«

Pogosto se namreč dogaja, da 
tudi sindikat sprejme svoje sta
lišče (po pogovoru s člani), toda 
nekateri vodilni delavci v te
meljnih organizacijah in v stro
kovnih službah so ob tem »gluhi 
na obe ušesi« in delajo po svoje.

Rekli so mi: »Pravijo, da naš 
delavec ni zainteresiran za 
boljše delo. Pa še kako se za
nima za sleherno dejavnost, od 
katere je odvisen njegov delovni 
učinek. Prisluhniti bi morali raz
pravam, ki jih povzroča po
manjkanje surovin ali zastoj 
stroja. Takrat mnogi ne varču
jejo s kritiko na račun odgovor
nih, toda dostikrat kritike ne ne 
zaležejo in te slabosti se ponav
ljajo iz dneva v dan.«

»Sindikat je sposoben vse sa
moupravne sporazume »spraviti 
skozi vrata« in na tem področju 
smo med prvimi v občini,« je 
dejal Štefan Novak, »vendar 
naše organizacije niso dovolj 
storile, da bi delavce organizi
rale kot samoupravijalce, da bi 
torej sami in s pomočjo partije in 
sindikata uresničevali svoje sa
moupravne pravice in dolžno
sti.«

Se pa, kot kaže, tudi ne znajo 
dovolj odločno upreti nepravil
nostim. Zgodilo se je, da je moj
ster samovoljno popravljal 
normative svojim prijateljem in 
ko je delavska kontrola to ugo
tovila, so nekateri delavci pre
prečili njenemu predsedniku, da 
bi na sestanku povedal, za kaj 
gre. Drugi pa so molčali. Morda 
tudi zato, ker so se bali zamere. 
Zdajšnji način delitve osebnih 
dohodkov namreč omogoča 
dokaj visok delež, ki je odvisen 
od osebne ocene (režijski dela
vec dobi lahko največ 25% od 
osebnega dohodka, skupina ali 
temeljna organizacija pa v po
prečju do 15 %), pri kateri imajo 
odločilno besedo neposredni or
ganizatorji proizvodnje. Na se
stankih komisij za osebno oceno 
je dostikrat uveljavljeno pravilo 
»jaz tebi, ti meni«; vsi tisti de
lavci, ki nimajo vplivnih prijate
ljev, pa se morajo zadovoljiti z 
nižjimi ocenami.

»Čaka nas torej še veliko 
dela,« so mi rekli sindikalni de
lavci v Elmi, »vendar to dejstvo 
v ničemer ne zmanjšuje uspe
hov, ki smo jih dosegli v minulih 
dveh letih in še zlasti lani. V tem 
času se je naš eksterni dohodek 
povečal za 54 %, ob upoštevanju 
indeksa povečanja cen naših fi
nalnih izdelkov za 11% pa to 
pomeni 43% povečanje fizič
nega obsega proizvodnje. Dose
gli smo ga ob 23 % povečanju 
števila zaposlenih. Čisti doho
dek je večji za 92 %, sklad oseb
nih dohodkov pa se je povečal za 
86%. Če še upoštevamo, da je 
ostanek dohodka za vse sklade 
porasel za 2,5-krat, potem z 
uspehi ne moremo biti nezado
voljni. Vendar tudi za nas velja 
staro pravilo, ki pravi: družba, ki 
nima poguma, da spozna resnico 
o sebi, ni zdrava. O naših slabo
stih smo torej govorili tolikanj 
samokritično predvsem zato, da 
bi jih odpravljali še hitreje in 
bolj dosledno.«
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Reforma izobraževanja 
terja reformo kadrovske prakse

Milan Pavliha

Sprejetje družbenih dogo
vorov o kadrovski politiki po
meni tudi aktualizacijo tiste za
hteve v naši samoupravni druž
beni praksi, ki pravi, da moramo 
delovnemu človeku v skladu z 
njegovimi sposobnostmi, zna
njem in rezultati dela ter prek 
vzajemnosti in solidarnosti omo
gočiti polno uveljavitev in uspo
sobitev, da bi lahko odločal o 
svojem delu in o sadovih svojega 
dela.

Norme in načela, dogovorjena 
v družbenih dogovorih o uresni
čevanju kadrovske politike, pa 
nas predvsem obvezujejo, da se 
bolj poenoteno vedemo do ka
drovskih problemov in da naloge 
s področja kadrovske politike 
obravnavamo in vrednotimo kot 
druge naloge (na primer: proi
zvodne, komercialne, finančno- 
poslovne in podobne), kar doslej 
pogosto nismo počelu.

Organizacije združenega dela 
bodo morale biti organizacijsko 
in kadrovsko usposobljene tudi 
za strokovno kadrovsko delo, da 
bodo lahko obvladovale za
htevne naloge načrtovanja ka
drovskih potreb, pridobivanja in 
izbiranja kadrov, izobraževanja 
itd.

Razredni pristop pri obravnavi 
aktualnih vprašanj samoupravne 
kadrovske politike je postavil 
uveljavljanje kadrovske politike 
v najtesnejšo zvezo s procesi 
osvobajanja delovnega človeka in 
z njegovim uveljavljanjem kot 
subjekta vseh procesov družbene 
reprodukcije.

Prešibka zavest delavcev o ob
vladovanju kadrovske politike

Soglašamo z ocenami o dose
ženem na tem področju in z dej
stvom, da je organizirana druž
bena akcija zadnjih let, ki so jo 
usmerjale in pospeševale subjek
tivne sile, dala pomembne rezul
tate. Opozoriti pa moramo le na 
nekatera nujna vprašanja, ki jih 
bomo morali še bolj upoštevati v 
nadaljnjem uveljavljanju ka
drovske politike. Večja uspeš
nost in učinkovitost kadrovske 
politike je povezana z vpraša
njem, v kolikšni meri delovni 
ljudje v združenem delu poznajo 
vsebino in bistvo družbenih do
govorov in samoupravnih spo
razumov o kadrovski politiki in v 
kolikšni meri znajo njihove do
ločbe in usmeritve uporabljati 
kot demokratičen instrument v 
urejanju samoupravnih odno
sov. Očitno je, da stopnja za
vestnega obvladovanja družbe
nih dogovorov in samoupravnih 
sporazumov o vprašanjih ka
drovske politike še ni zadovolji
va, da bi delavci v združenem 
delu kot opredeljeni subjekt ka
drovske politike z njo resnično 
sami urejali temeljna vprašanja 
svojega položaja v združenem 
delu.

Včasih tudi večmilijonske šol
nine mimo vseh dogovorov

Če bi vzeli pod drobnogled 
samo to, kako v praksi uresniču
jemo deklarirano splošno 
ustavno pravico do izobraževa
nja, bi ugotovili, da ima dobršen 
del delavcev še relativno zelo 
skromne možnosti, da bi sami 
lahko vplivali na uresničitev te 
svoje elementarne pravice. Tako 
so strokovno izobraževanje de
lavcev uredili le v manjšem šte
vilu organizacij združenega dela. 
Ponekod ugotavljamo sicer velik 
razmah strokovnega izobraževa
nja zaposlenih, ki pa, žal, naj
večkrat temelji le na lastnih inte
resih in željah zaposlenih (po na
vadi gre za samoplačnike). V ne
katerih okoljih tudi niso zagoto
vili osnovnih pogojev za izobra

ževanje ob delu. Na drugi strani 
pa gre za primere, ko delavcem iz 
vodilnih struktur ni težko dobiti 
večmilijonske šolnine za podi
plomski študij mimo vseh dogo
vorov o uresničenih kadrovskih 
potrebah določene organizacije 
združenega dela. Na takšne ra
zmere je treba opozoriti zavoljo 
tega, da ne bi sedanjih družbenih 
dogovorov in samoupravnih spo
razumov jemali kot dokončnih, 
ampak da bi jih dopolnjevali z 
bolj obvezujočimi določili o ti
stih vprašanjih, pri katerih ugo
tavljamo še nezadosten vpliv de
lavcev v združenem delu na od
ločitve kadrovske narave. Skrat
ka, ob nadaljnjem angažiranju 
subjektivnih sil in vseh samou
pravnih subjektov moramo v de
lovnih ljudeh utrjevati zavest in 
prepričanje, da pomeni samou
pravna kadrovska politika celo
vito skrb in odgovornost delov
nega človeka zase in za svoj 
ustvarjalni razvoj, za svoj ustvar
jalni prispevek k družbenemu 
razvoju, k razvoju svojega de
lovnega okolja ter širše skupno
sti na temelju usklajevanja oseb
nih interesov in širših družbenih 
potreb združenega dela.

Mladini bi morali razlagati druž
beno logiko dela

Samoupravno dogovorjeno 
kadrovsko politiko je mogoče 
uresničevati z vsestransko uskla
jenim in načrtovanim poklicnim 
usmerjanjem, ki mora upoštevati 
človekove sposobnosti in intere
se, družbene potrebe po kadrih 
in stopnjo gospodarske družbene 
in kulturne razvitosti in vsako
mur zagotavljati njegovim spo
sobnostim, znanju in rezultatom 
dela ustrezno mesto v družbi. Ob 
relativnem pomanjkanju mate
rialnega bogastva naše družbe je 
ustavno svobodo do izbire po
klica mogoče uresničevati le v 
skladu z družbenimi možnostmi 
in njenimi potrebami. Zato je 
treba usklajevati interese posa
meznika in njegove sposobnosti 
z usmerjanjem v poklice, ki so 
družbeno potrebnejši. Pri tem je 
pomembno spreminjanje misel
nosti o svobodni izbiri poklica ne 
glede na družbene potrebe. Po

klicno usmerjanje mora zato po
stati sestavina združenega dela, 
ki mora v procesu celovite druž
bene reprodukcije načrtovati 
tudi potrebe po strukturi in vrsti 
kadrov.

Mladini bi morali razlagati 
družbeno logiko dela, spre
membe v združenem delu in po
jasniti drugačno gledanje na po
klice. Samoupravni organi in 
družbenopolitične organizacije v 
temeljnih organizacijah združe
nega dela bi se v svojih okoljih 
morali spopasti s precej razširje
nim pojavom, da je pomembna 
le formalna izobrazba, ne pa de
jansko znanje in usposobljenost. 
Potrebno bo vplivati na visoko
šolske in druge izobraževalne or
ganizacije, da bodo svoje izobra
ževalne programe približale 
čimbolj stvarnim dolgoročnim 
potrebam združenega dela in 
tako usposabljale družbeno po
trebne kadre.

Za izvedbo reforme vzgoje in 
izobraževanja zavezujejo de
lovne organizacije že sklepi 8. 
seje centralnega komiteja Zveze 
komunistov Slovenije (4. marca 
1977): »V organizacijah združe
nega dela je treba uveljaviti 
funkcije kadrovsko-izobraže- 
valnih služb, da bodo sposobne 
prevzemati strokovne, kadrov
ske in usmerjevalne naloge v 
vsebinski preosnovi vzgoje in 
izobraževanja.«

Več kot 980 referentskih mest — 
prevladuje srednja izobrazba

V organizacijah združenega 
dela je 197 izobraževalnih cen
trov in več kot 980 referentskih 
mest oziroma drugim delavcem 
dodanih opravil s področja izo
braževanja — celo tistim v teh
ničnih službah. Strokovna za
sedba delavcev v centrih in služ
bah ter delavcev, ki jim je izo
braževanje le dodatno opravilo, 
je dokaj pestra, vendar pa pre
vladuje srednja izobrazba. Že 
dosedanje analize so pokazale, 
da se kljub nerazvitosti izobraže
vanja v organizacijah združe
nega dela danes izobražuje samo 
v 324 delovnih organizacijah, ki 
zaposlujejo 270 tisoč delavcev, 
kar .32.143 delavcev, in to po ve

rificiranih in neverificiranih 
oblikah. Vse to potrjuje potrebo, 
da se čimprej lotimo reševanja 
tako organizacijskih, program
skih kot pravnih vprašanj.

Kadrovske službe niso kreatorji 
kadrovske politike

Tudi teze za pripravo stališč in 
dokumentov 11. kongresa Zveze 
komunistov Jugoslavije poudar
jajo, da je za dosledno uresniče
vanje načel kadrovske politike 
nujno usposabljati kadrovske 
službe za analiziranje razmer, za 
načrtovanje kadrovskih potreb 
ter tako omogočiti delovnim lju
dem, ustreznim samoupravnim 
organom in drugim organom, da 
bodo bolj kvalitetno in celoviteje 
uresničevali kadrovsko politiko.

V praksi pogosto prihaja do 
nejasnosti in zamenjave pristoj
nosti med kadrovskimi službami 
in samoupravnimi oziroma druž
benimi organi, ki so odgovorni za 
kadrovsko politiko. Ena izmed 
resnih pomanjkljivosti na po
dročju institucionalizacije ka
drovske politike je, da pristojno
sti in funkcij , ki so jih v minulem 
obdobju imele strokovne ka
drovske službe oziroma kadrov
ski organi, nismo ustrezno pre
nesli v samoupravne strukture in 
odnose. Tako se je lahko zgodilo, 
da so samoupravni in družbeni 
organi posvečali premalo pozor
nosti kadrovski problematiki, 
medtem ko so se kadrovske 
službe predvsem omejile na ad
ministrativna opravila in s tem 
povezano tekočo kadrovsko evi
denco.

Brez strokovne priprave ni do
brih kadrovskih odločitev

Pri oblikovanju kadrovske 
funkcije v ustrezne kadrovske 
službe moramo jasno razlikovati 
pristojnosti tistih dejavnikov, ki 
so odgovorni za vodenje kadrov
ske politike ter sprejemanje s 
tem povezanih samoupravnih 
odločitev in za dejavnost, ki je 
povezana s pripravami za spre
jemanje kadrovske politike.

Jasno je, da oblikovanje ka
drovske politike in sprejemanje s 
tem povezanih kadrovskih odlo
čitev ne sodi v pristojnost stro

kovnih kadrovskih služb. Prav 
tako pa lahko tudi ugotovimo, da 
brez strokovne priprave tudi ni 
ustrezne kadrovske politike, še 
manj pa uresničevanja kadrov
ske politike. Vse to pa sodi v de
lovno področje kadrovskih služb 
oziroma njihovih strokovnja
kov, in to od organizatorjev in 
koordinatorjev kadrovskih de
javnosti do posameznih speciali
stov, ki obravnavajo ožja stro
kovna področja v zvezi s kadrov
sko funkcijo.

Iz vsega tega sledi, da bo po
trebno izvesti nekakšno reformo 
kadrovske prakse, ki bo odstra
nila neodgovorno vedenje neka
terih nosilcev kadrovske funkci
je!

Struktura kadra zaostaja za 
strukturo dela že 5 do 7 let

Minimalno razvito načrtova
nje kadrovskega razvoja pov
zroča težave in preprečuje, da bi 
lahko pravočasno vplivali na hi
trejše izboljšanje poklicne in 
izobrazbene sestave prebivalstva 
oziroma na njeno prilagojevanje 
novim potrebam. Ta po
manjkljivost tudi ovira pravoča
sno reševanje problemov, ki na
stajajo, ko prihaja do presežkov 
kadrov zaradi strukturnih spre
memb, modernizacije proizvod
nje ter delovnih postopkov ozi
roma organizacije dela. Struk
tura kadrov pri nas namreč po 
podatkih že občutno (5 do 7 let) 
zaostaja za strukturo dela. Zato 
bo potrebno delovati bolj na
črtno in dolgoročno pa tudi bolj 
stimulativno, da bomo povečali 
delež študija ob delu in iz dela 
predvsem za tiste poklice, ki jih 
potrebuje združeno delo.

Dolgoročni kadrovski načrt ne 
more biti večletni seštevek se
danjih potreb

Udeleženci družbenih dogo
vorov o kadrovski politiki ugo
tavljajo, da v številnih organiza
cijah združenega dela močno 
zaostaja dolgoročno planiranje 
kadrovskih potreb, kjer pa jih 
načrtujejo, to pogosto počno na 
podlagi linearnega podaljševa
nja obstoječe kadrovske struktu
re, ne da bi upoštevali spre

membe na področju tehnologije, 
organizacije dela in zahtev tržiš
ča. Kadrovsko vprašanje je pe
reče tudi na področju investicij
skih dejavnosti. Ni dovolj so
dobnih razvojnih konceptov; ra
zvojni programi so v marsikateri 
organizaciji združenega dela 
omejeni le na razširitve in rekon
strukcije. Takšne programe, ker 
so ponekod premalo preučeni, 
večkrat spreminjajo in poprav
ljajo, s čemer pa podaljšujejo 
rok za začetek obratovanja, 
hkrati pa dražijo investicijo in 
povzročajo izpad načrtovanega 
dohodka. Način programiranja 
kadrovskih sprememb in potreb 
marsikje ne ustreza in ni stroko
ven, izhaja iz obstoječe, to je se
danje strukture dela in kadrov, 
upošteva le predvideno rast do
hodka, ki ne temelji na realnih in 
preverjenih možnostih bodoče 
rasti.

Zastaranje v šoli pridobljenega 
znanja povzroča konflikte

Razumljivo je, da brez pozna
vanja potreb po kadrih in brez 
programiranja kadrovskega ra
zvoja tudi ni pravih možnosti za 
racionalen razvoj mreže vzgoj- 
noizobraževalnih organizacij, 
kakor tudi učnih programov, ki 
bi zagotavljali vzgojo strokov
njakov v poklicih, kakršne za
hteva predvideni razvoj. Zasta
ranje v šoli pridobljenega znanja 
povzroča številne konflikte in te
žave pri zaposlovanju, razpore
janju in napredovanju delavcev. 
Glavni vzroki, da izpopolnitev 
znanja in strokovnosti ne vpliva 
dovolj na delo in položaj delav
ca, je premajhna zavzetost za na
črtno in smotrno spremljanje in 
usmerjanje zaposlenih v izpo
polnjevanje. Zlasti mlajšim de
lavcem tak odnos ne daje prave 
spodbude, da bi se izpopolnjevali 
v svojem poklicu.

Nova logika v delitvi poklicev
V procesu izobraževanja mo

ramo odstraniti delitev na delav
ske in uslužbenske poklice in na 
ta način odstranjevati razredne 
razlike v združenem delu, razlike 
med intelektualci in delavci. Ta 
dualizem je v veliki meri ohra
njala stara kvalifikacijska le
stvica poklicev. V razpravi je 
medrepubliški in pokrajinski do
govor o enotnih osnovah za ra
zvrščanje poklicev in strokovne 
izobrazbe. Dogovor naj bi bil 
podlaga za sprejem sintetizira
joče lestvice poklicev, ki izraža 
logiko združevanja dela in uki
njanja razrednih razlik v združe
nem delu, ukinjanje razlik med 
intelektualci in delavci.

Novo razvrščanje poklicev bo 
prispevalo k novi logiki pri izbi
ranju poklica, k logiki, ki ne 
izhaja iz delitve na delavce in 
uslužbence, ampak iz sestavlje
nosti človeškega dela ne glede na 
to, v kolikšni meri človek pri tem 
uporablja telesne in umske moči 
in sposobnosti. Razlike med um
skim in telesnim delom se že 
tako zmanjšujejo. Glede na to 
je za večjo sestavljenost dela po
trebno večje izobraževanje ozi
roma izobraževanje na višji 
ravni, toda po družbenem polo
žaju so vsi delovni ljudje enaki, 
le v delitvi ostajajo razlike po re
zultatih dela.
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Osamljeni zgledi
OD SOBOTE 
DO SOBOTE

FERDINAND MARCOS 
filipinski predsednik

g

..........'i

Oči svetovne javnosti so za
radi enega najpomembnejših le
tošnjih dogodkov, V. konference 
UNCTAD (ta teden se je začela 
v Manili), uprte te dni v Filipine 
in v Ferdinanda Marcosa, moža, 
ki predseduje tej daljnjevzhodni 
deželi že 14 let. Ko je vstopil v 
politično areno, je bil Marcos že 

-ugleden mlad pravnik, ki ga je 
spremljal sloves najboljšega štu
denta njegove generacije. Danes 
je filipinski predsednik star 62 let 
kljub izredno močni politični, 
meanarodni in publicistični an
gažiranosti — objavil je že veliko 
knjig, zadnja, ki je nekakšen pri
ročnik za spoznavanje Filipincev 
in njihove domovine, se imenuje 
»Pet let nove filipinske družbe« 
— pa jih kaže vsaj deset manj.

Tisti, ki ga dobro poznajq trdi
jo, da je temu tako zaradi inten
zivne športne de javnosti in doda
jajo, da je prav fizična vzdržlji
vost »kriva«,da je Marcos v svo
jem življenju že dvakrat brez 
večjih pretresov prestopil Rubi
kon: prvič v začetku šestdesetih 
let, ko je kot ambiciozen in obe
taven politik zamenjal stranko. 
Iz liberalne je namreč prestopil k 
opozicijski nacionalistični, ki ga 
je kandidirala kot svojega »člo
veka številka 1« na predsedni
ških volitvah leta 1965. Čeprav 
je zmagal, se je moral Marcos še 
dolgo potem braniti očitkov, da 
je njegova politična opredelitev 
nezanesljiva in da mu kot ta
kemu ne kaže verjeti niti takrat, 
ko množicam v svojih reformah 
obljublja boljše življenje.

Prav v zvezi s temi reformami 
je tudi drugi Rubikon predsed
nika Marcosa, ki mu je kljub ne
jevernosti, s katero se je sreče
val, uspelo v zadnjih štirih letih 
zmanjšati brezposelnost za 6% 
in povečati nacionalni dohodek 
ža 3,5 % na leto. Zdaj pa se Fer
dinand Marcos čedalje bolj an
gažira tudi pri organiziranju po
gajanj med razvitimi in deželami 
v razvoju in to utegne biti njegov 
tretji Rubikon.

M. A.

TA TEDEN V ŽARIŠČU

NEW DELHI — Zveznega 
sekretarja za zunanje zadeve Jo
sipa Vrhovca je med obiskom v 
Indiji sprejel premier Morardži 
Desai. V duhu tradionalno prija
teljskih odnosov med državama 
sta se pogovarjala o dvostran
skem sodelovanju in o pomemb
nih mednarodnih vprašanjih. Po
sebno pozornost sta posvetila 
pripravam na bližnja zborova
nja neuvrščenih držav. Povabilo 
predsednika Tita in predsednika 
ZIS Veselina Djuranoviča, naj 
obišče Jugoslavijo, je premier 
Desai sprejel z zadovoljstvom in 
bo predvidoma junija obiskal 
našo državo. Josipa Vrhovca je 
sprejel tudi predsednik Sandživa 
Redi, več pogovorov pa je imel z 
zunanjim ministrom Begarijem 
Vadžapajijem.

DUNAJ — V sosednji Avstriji 
je skoraj 5 milijonov volilcev vo
lilo poslance v državni zbor. Vla
dajoča socialistična stranka je 
dobila absolutno večino manda
tov v parlamentu. Kancler 
Kreisky, ki je že doslej devet let 
vodil Avstrijo, bo to dožnost 
lahko opravljal še štiri leta. V po
litičnih krogih ugotavljajo, da je 
treba volitve oceniti kot politični 
uspeh samega Kreiskega.

LONDON — Konservativna, 
stranka je na volitvah osvojila 
absolutno večino, 339 poslan
skih mest v spodnjem domu bri
tanskega parlamenta. Doslej 
vladajoči laburisti so dobili 268 
mandatov. Do volitev je prišlo 
po nedavno izglasovani nezaup-

Vlajko Krivokapič

Pred kratkim smo bili na 
nevsakdanjem zboru. V knji
garni Mladinske knjige v Slo
venj Gradcu je poleg slik aka
demskega slikarja Staneta Jago
diča in v družbi mnogih knjig te
kel pogovor o družbenopolitični 
literaturi. Govorila sta sekretar 
predsedstva CK ZK Slovenije 
Franc Šetinc in član tega pred
sedstva dr. Boris Majer. Temi sta 
bili: zadnja knjiga Franca Še
tinca Razdalje se krajšajo in Bo
risa Majerja Strukturalizem. Še- 
tinčevo knjigo je izdala maribor
ska založba Obzorja, Majerjevo 
pa založba slovenske izdaje Ko
munista. Zbor sta organizirali 
knjigarna Mladinske knjige in 
občinska samoupravna interesna 
skupnost za kulturo. Zares en
kratno.

Vendar enkratnost ni samo v 
tem, ampak se kaže v več sme
reh. Najprej v smeri preseganja 
tradicionalnih pregrad med slo
venskimi založbami, ki so se do
slej največkrat srečevale le prek 
knjigarn ali na uradnih sestan
kih, zelo poredko pa tako nepo
sredno in v funkciji novega po
slanstva, povezanega s knjigo. 
Nadalje v iskanju oblik in metod 
komunikacije z bralci, ki ne bi 
bile konvencionalne, torej sta
rega tipa in najpogosteje ome
jene samo na komunikacijo prek 
tržišča in tržne vrednosti knjige, 
ampak nasprotno, prek nepo
sredne komunikacije med bral
cem in avtorjem, ki omogoča 
bralcu seznanitev z avtorjevim 
motivom in povezovanje tega

motiva z vsebino knjige, avtorju 
pa omogoča navezavo živega 
stika z bralcem, prek katerega 
lahko kontrolira sebe in svojo 
uspešnost. Potem v smeri oživ
ljanja krajevne samouprave kot 
novega kulturnega prostora in 
medija, v katerem postaja knji
garna temeljno žarišče, ki ga pri
žiga knjiga in literatura in ki ji je 
poglavitna naloga, da to žarišče 
širi in izpopolnjuje z novimi vse
binami, predvsem pa omogoča 
občanom, da se seznanijo s knji
go, z literaturo ter da omogoča 
sistematičnost in prodornost 
bralske kulture. V tem smislu bi 
knjigarna (ali več knjigarn, če so 
v okviru ene krajevne skupnosti) 
morala delovati v tej Smeri, zato 
si je treba postopoma, vendar 
zanesljivo prizadevati, da bodo 
knjigarne postale zbirališče ob
čanov, ki imajo radi knjigo in pi
sano besedo, se želijo informirati 
in poučiti, globlje prodreti v kul
turna in splošna dogajanja itd. 
Zato naj knjigarna nima samo 
prodajnih miz in polic, polnih 
knjig, ampak tudi prostore, v ka
terih se bodo zbirali občani itd.

Ena izmed pomembnih smeri 
enkratnosti omenjenega do
godka je tudi povezovanje knjige 
in njenega hrama s sliko in ilu
stracijo ali s kakšno drugo umet
nostjo, zlasti z glasbo ali filmom. 
Tako se knjiga plemeniti in, kar 
je še pomembnejše, razširja se 
prvotna funkcija knjigarne, da 
knjige samo prodaja. Kar pa 
sicer zadeva prodajo in promet, 
smo izvedeli, da tudi tu prednjači

ta knjigarna in da ji pri tem po
magajo dodatne dejavnosti.

Potem pa je pri tem važno še 
to, da sta takšna dva avtorja, ki 
sta dobro znana kot družbenopo
litična delavca, našla čas za 
takšne »drobne pogovore«, ki 
lahko, in tako je bilo v Slovenj 
Gradcu, opravijo veliko več 
kakor številni agitatorski pohodi 
in triade. Iskrena beseda, ki sta 
jo avtorja izrekla na tem zboru, 
to tudi dokazuje. Po njuni zaslugi 
se je kakih sto njunih bralcev po
drobneje seznanilo z njima.

Zato bi želeli, da bi bilo takš
nih knjigarn kot gob po dežju. 
Žal pa ni tako. Še vedno so to 
osamljeni zgledi, kakor je bolj ali 
manj še vedno osamljen primer 
slovenjgraška , galerija. Zato 
velja vlagati več energije in volje 
v takšen odnos do knjigarn in jih 
bolj kakor doslej vključevati v 
kulturno politiko krajevne skup
nosti in občine. V tej verziji je 
dala naša akcija Človek, delo, 
kultura veliko pobud in opredeli
tev. Vendar moramo ob tej pri
ložnosti ugotoviti, da rezultate te 
akcije posamezne občine in kra
jevne skupnosti premalo izkoriš
čajo in uresničujejo v svojem živ
ljenju. To je dokaz več, ki pove, 
da se v njih še vedno premalo 
dela v kulturi in da se kultura ne 
vgrajuje v vse pore življenja. V 
teh okoljih bi kazalo sprožiti 
novo akcijo, ki bi opozorila na to, 
kaj morajo storiti na podlagi že 
izpeljane akcije.

niči laburistični vladi premiera 
Jamesa Callaghana. Voditeljica 
konservativne stranke Marga
ret Thatcherjeva je kot prva 
ženska sestavila britansko vlado, 
enajsto po vojni. Novi zunanji 
minister lord Carrington pa je 
napovedal možnost, da bo Ve
lika Britanija priznala novo 
vlado v rasistični Rodeziji. Med 
drugim namerava konservativna 
vlada povečati izdatke za oboro
žitev in obrambo.

MANILA — Na peti konfe
renci OZN za trgovino in razvoj 
(UNCTAD) so se zbrali pred
stavniki 159 držav. Države v ra
zvoju, več kot 100 jih je, so se 
temeljito pripravile na ta medna
rodni sestanek. V posebnem do
kumentu so zapisale stališča do 
vseh glavnih problemov, velika 
enotnost pogledov in stališč pa 
jim bo omogočala složno nasto
pati v obrambi svojih interesov in 
v njihovi zahtevi po novem med
narodnem gospodarskem redu.

OM KOSHIBA — Na Sinaju 
so izmenjali ratifikacijske do
kumente mirovnega sporazuma, 
ki sta ga sklenila Egipt in Izrael 
26. marca v Washingtonu. Že 
zapleti tik pred samo izmenjavo 
listin so nakazali, da je še veliko 
težav do uresničitve predvsem ti
stega dela sporazuma, ki govori o 
zahodnem bregu reke Jordan in 
GazijO čemer se'naj bi začela po
gajanja čez mesec dni. Ti ozeml ji 
ima premier Begin za sestavni 
del Izraela.

MIK

V ČGP Delo-TOZD Globus je izšla monografija o Edvardu Kardelju

Spodbuda k proučevanju 
revolucionarne misli

Marjan Horvat

Monografsko zasnovana 
knjiga o življenju in delu Ed
varda Kardelja je v slovenščini že 
izšla v založbi Globus, temeljni 
organizaciji združenega dela 
ČGP Delo. Kaj kmalu jo bodo 
dobili tudi bralci srbohrvaškega 
jezikovnega območja. Na ne
davni novinarski konferenci, ko 
so njeni uredniki širše predstavili 
njen koncert, kakor tudi 
namen, ki naj bi ga dosegla, smo 
izvedeli, da je pri tem delu sode
loval zelo širok krog sodelavcev 
ČGP Dela, uvodne besede pa je 
napisal predsednik RK SZDL 
Mitja Ribičič. Izdaja je z več kot 
štiristo stranmi razdeljena na 16 
poglavij: prva štiri ponazarjajo 
Kardeljevo revolucionarno pot 
do V. državne konference KPJ,

naslednja štiri so posvečena 
Kardeljevi vlogi med NOB, zlasti 
njegovemu prispevku pri gradi
tvi novih organov oblasti in med
narodni politiki. Drugi del tvo
rijo poglavja, kjer so obdelani 
dogodki in problemi, s katerimi 
se je v svoji politični in teoretični 
dejavnosti Kardelj srečeval in jih 
reševal na svoj izviren način, pri
kazujejo pa med drugim čas in- 
formbiroja, graditev nove obla
sti, vprašanja kulture, sociali
stične politike v kmetijstvu, 
ustavne spremembe in seveda 
Kardeljev delež pri utemeljitvi 
politike neuvrščenosti. Po
memben del vsakega poglavja je 
fotografsko gradivo, sicer pa je 
besedilo razdeljeno na izvirne 
sestavke o obdobju, o katerem

teče beseda, dalje na citate iz 
Kardeljevih del ter na odlomke 
iz del Kardeljevih sodobnikov, ki 
so pisali o njem.

Velja opozoriti, da je razmerje 
med tekstovnim delom mono
grafije in fotografijami 2:3. Oba 
dela tečeta sporedno, hkrati sku
šata prikazati življenje in vlogo 
Edvarda Kardelja v posamez
nih obdobjih, s posebnim pou
darkom na kontinuiteti njegove 
revolucionarne vizionarske teo
retične misli. Za vse, ki knjigo 
preberejo, bržkone velja, da jih 
ta monografija po svoje, še do
datno spodbuja k študiju del Ed
varda Kardelja, ne glede na to, 
da gre za delo, ki smo ga pričako
vali, vendar še dodajmo, da smo 
nad njim prijetno presenečeni.

Nedelja, 6. maja
V Sloveni ji je bilo več spomin

skih slovesnosti in praznovanj. 
Borci gorenjskih enot VDV so se 

| zbrali ob 35-letnici ustanovitve 
bataljona na Martinj vrhu. V Aj
dovščini so proslavili ob občin- 

[ skem prazniku obletnico ustano
vitve prve slovenske vlade maja 
1945. Občinski praznik so z 

[ otvoritvijo nekaterih novih ob
jektov proslavili tudi v Zagorju 

I ob Savi.

Ponedeljek, 7. maja
— Predsedstvo CK ZKS je 

obravnavalo idejnopolitično 
usposabljanje komunistov za 
njihovo praktično dejavnost v 
političnem sistemu in na raznih 
področjih družbenih dejavnosti.

— PredsednikTito je na Brdu 
sprejel vodstvo SR Slovenije in 
se pogovarjal o aktualnih pro
blemih naše republike.

Torek, 8. maja
— Predsedstvo CK ZKJ je na 

svoji seji v Beogradu obravna
valo tekoča idejnopolitična vpra
šanja in sprejelo tudi poročilo 
Miloša Minica o njegovem obi
sku pri CK KP Sovjetske zveze.

Sreda, 9. maja
— PredsednikTito je vodil na 

Brdu sestanek koordinacijske 
komisije, ki se je ukvarjala z 
vprašanji konference neuvršče
nih držav na Kubi.

— V Ljubljani je bila vrsta 
kulturnih in športnih manifesta
cij ob dnevu osvoboditve — 9. 
maju.

V K umrovcu sta se sestali na 
pogovorih delegaciji vodstev 
slovenskih in hrvaških sindika
tov.

Četrtek, 10. maja
— Ob letošnjem jubilejnem 

letu varnosti, ki označuje 35-let- 
nico ustanovitve OZNE, VDV 
in drugih varnostnih enot, jex 
predsednik skupščine Milan 
Kučan podelil odlikovanja in 
priznanja 66 delavcem republi
ških organizacij, ki delujejo na 
področju varnosti in samozašči
te. V republiški skupščini je bil 
tudi sprejem za sedanje in nek
danje borce in aktiviste, ki so pri
spevali h graditvi naših varnost
nih sil in razvoju samozaščite.

— Na svoji seji je Izvršni svet 
skupščine SR Slovenije med 
drugim gradivom, ki ga predlaga 
v obravnavo zborom, obravnaval 
tudi'osnutek zakona o družbe
nem planiranju in planu SRS, ki 
spada med osrednje letošnje do
kumente, ki stoje pred odloči
tvijo delegatov.

Na osrednji slovesnosti ob dnevu osvoboditve in praznika mesta heroja —Ljubljane—so 9. maja v nabito 
polni hali Tivoli podelili § zlatih plaket.ilegalca in 7 nagrad mesta Ljubljenem najzaslužnejšim posamezni
kom, družinam in organizacijam.

Petek, 11. maja
— Pri republiški konferenci 

SZDL je bil posvet predsednikov 
| svetov za informiranje pri ob

činskih konferencah, na katerem 
so obravnavali aktualna vpraša
nja pri graditvi družbenega si
stema informiranja in naloge 
SZDL na področju organizira
nosti informiranja ter podružb- 
Ijanja informativnih dejavnosti 

— V Ljubljani so se v ok\iru 
osrednje prireditve ».Po poteh 
partizanske Ljubljane« nadaij - 
vale športne, kulturne in druge 
prireditve. Med drugim sd se pri
pravili na srečanje pripadniki 
nekdanjih enot VOS ter preži veli 
borci slovenske divizije VDV, ki 
so obeležili 35-letnico dne v: 
varnosti.
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Noč in dan za tisoč črnogorskih prikolic

Ivo Kuljaj

Ljudski rek pravi: Kdor 
hitro da, dvakrat da. Pri tem je 
seveda mišljena pomoč sočlove
ku, ki ga je prizadela nesreča. 
Posebej razveseljivo je, da se je 
tega ob potresu, ki je razdejal 
Črnogorsko Primorje, docela za
vedala vsa naša družbenopoli
tična skupnost. Pomoč je začela 
prihajati takoj, ko smo zvedeli, 
da je strahotna potresna ujma 
razdejala črnogorskim bratom 
domove, gospodarske objekte, 
ceste... V tistih kritičnih trenut
kih je bilo treba nesrečnim lju
dem preskrbeti seveda najprej 
streho nad glavo. Postavili smo 
šotore. Toda že ob postavljanju 
nam je bilo jasno, da so šotori 
nekaterim res le tista najbolj za
silna streha. Namreč, dojenčki, 
oboleli, slabotni ali ostareli lju
dje bi v takšnih bivališčih težko 
zdržali dalj časa. V tem položaju 
so se kot zelo »primemidomovi« 
vnovič izkazale turistične prikoli
ce, ki jih pri nas izdelujemo v 
dveh organizacijah združenega 
dela. Največ jih gre, kot je 
znano, skozi roke delavcev no
vomeške Industrije motornih 
vozil, ki so takoj po potresu v Čr
nogorskem Primorju dobili zaj- 
tevno naročilo: za prizadete pre
bivalce v Črni gori izdelati v naj
krajšem času tisoč prikolic.

Vodilni ljudje v IMV so sta
knili glave. Časa za premišljeva
nje ni bilo kaj dosti, kajti jasno je 
bilo, da pomeni vsak izgubljeni 
dan neprecenljivo »izgubo«. Po
glavitno vprašanje, s katerim so 
se v tistih trenutkih ubadali v 
IMV je bilo: kako organizirati 
proizvodnjo, da ne bi bile priza
dete siceršnje planske obvezno
sti, ob tem pa v kar najkrajšem 
času izdelati prikolice za Črno 
goro. Odločili so se za edini 
možni izhod: delati 24 ur na dan.

Ko smo prvi dan po prvomaj
skih praznikih obiskali IMV, 
nam je Franc Zupančič, direktor 
TOZD Tovarna prikolic, pove
dal, da delavci pravkar sestav
ljajo še zadnjih petnajst prikolic, 
ki jih bodo že naslednji dan tran
sportirali za Črno goro. Z delom 
so bili torej pri koncu že dva dni 
pred iztekom predvidenega 
roka, kar je zelo pohvalno in 
vredno še posebne pozornosti. 
Bržkone je zato tudi prav, da se

Milica Rajakovič

Še zadnje »črnogorske prikolice«

malce pobliže seznanimo z vsem 
tistim, kar je v delovnih dneh in 
nočeh prevevalo delavce IMV, 
da so v pičlih dvanajstih dneh 
poleg redne proizvodnje izdelali 
še tisoč črnogorskih prikolic, kot 
smo jih poimenovali.

Obiski »visokih delegacij« na
vadno niso nekaj, kar bi posebej

Ivan Krnc

veselilo delavce v proizvodni 
dvorani. Podobno je, če si v 
spremstvu direktorja ogleduje 
proizvodnjo novinar. Delavcem 
tovrstni obiski iz (ne)razumljivih 
razlogov niso ravno povšeči. 
Zato je v takšnih okoliščinah tudi 
težko ustvariti vzdušje, ki pri
pomore k sproščenosti in iskre

Franc Zupančič

nim besedam. Posebej pride to 
do izraza, če delajo ljudje noč in 
dan. Takrat jim še sploh ni do 
kramljanja. Na naše začudenje 
in veselje hkrati pa je bilo ob 
proizvodn i liniji prikolic v IMV 
docela drugače. Opazujemo zga
rane roke, kako spretno privija
jo, varijo... Oči delavcev nam

zgovorno pričajo, da so za njimi 
neprespane noči. Vrsta prikolic 
pa se polagoma premika. Pristo
pimo k Ivanu Krncu, ki je, kot 
nam je povedal direktor Zupan
čič, specialist za popravilo vgra
jenih hladilnih in drugih naprav v 
prikolici. Beseda je dala besedo 
in Krnc nam pripoveduje:

»Prvič, odkar delam v IMV, 
naj bi imeli ob dnevu OF in pr
vomajskih praznikih šest dni 
prosto. Pa je prišel ta nesrečni 
potres v Črni gori in — nasvide
nje prvomajske počitnice. Delali 
smo tudi vse proste sobote, nihče 
se ni upiral, saj je vsakdo izmed 
nas vedel, da moramo prizadetim 
ljudem v Črni gori čimprej zago
toviti streho nad glavo. Doma v 
Šmarjeških toplicah imam tudi 
nekaj kmetije in ravno v tem 
času je na zemlji največ dela. 
Tako nisem skorajda nič spal. 
Ponoči v fabriki, podnevi doma. 
Tudi z drugimi je tako, saj nas je 
»na prikolicah« večina takšnih, 
ki se vozimo. Vesel sem, da smo z 
delom za Črno goro pri koncu, 
kajti to pomeni, da smo Črno
gorcem v njihovi stiski pomagali. 
Tako je tudi prav. Kaj pa, če bi se 
nam kaj takega primerilo?«

Vidimo, da »na prikolicah« 
dela veliko žensk in mladoletni
kov. Tudi njihove podobe kaže
jo, da je za njimi več neprespanih 
noči. Milica Rajkovič, doma iz 
Pilatovcev v hrvaškem Žum- 
berku sodi, kot smo slišali, med 
najbolj marljive delavke. Odloži 
orodje in nam pripoveduje:

»Imam 21 let in »na prikoli
cah« delam že pet let. V tem času 
sem delala že na več delovnih 
mestih, tako da poznam veliko 
delavnih operacij. Lahko vsko
čim, kamor je treba. Razumljivo 
je potemtakem, da v teh dneh, ko 
smo delali za Črno goro, nisem 
ijiogla izostati. Pa tudi ne bi, če
prav je to delo terjalo od mene 
velike napore. Namreč, ni tako 
preprosto delati cele noči. Od 
doma sem odhajala ob pol petih 
popoldan in se vračala ob pol 
osmih naslednji dan zjutraj. 
Lahko mi verjamete, da me je 
doma čakalo vse tako, kot sem 
pustila. Sem poročena, imava 
otroka. Prav zdaj gradiva hišo, 
tako da tudi jaz nisem skorajda 
nič spala. Pač, v nedeljo sem na

doknadila za ves teden nazaj. Pa 
je vse treba zdržati, saj veste, 
kako je, če veš, da nekdo, ki mu 
je ujma razdejala dom, nujno 
potrebuje tvoje delo. Prav go
tovo je, da če bi šlo samo za 
denar, vsekakor ne bi delala, 
tako pa...«

Tako torej Milica, ki s svojim 
pristopom in delom častno nada
ljuje tradicijo Žumberčanov, na 
katerih ozemlju so slovenske in 
hrvaške brigade celile svoje rane. 
Prav tu se je tudi kovalo bratstvo 
naših narodov, ki ga Milica 
mnogo let pozneje izpričuje z vso 
globi no.

Obisk pri delavcih »na prikoli
cah« smo sklenili. V svoji pisarni 
nas je čakal direktor Zupančič. 
Ob koncu nam je povedal še 
nekaj več o funkcionalnosti pri
kolic:

»Jasno je, da je prikolica pov
sem nekaj drugega kot šotor. Ob 
morebitnih vremenskih nevšeč
nostih se v prikolici počutiš kot v 
toplem domu. V njej lahko 
kuhaš, pereš in še bi lahko našte
val. Prizadetim v Črnogorskem 
Primorju bodo bržčas še posebej 
prišli prav najrazličnejši elek
trični priključki.

V tej vrsti prikolic, ki smo jih 
sestavili za Črno goro, lahko spi 
pet odraslih ljudi. In to povsem 
normalno. Če je stiska, si v njej 
najde lahko zatočišče in preno
čišče še več oseb. Več kot očitno 
pa je, da bodo prikolice prišle 
prav še zlasti družinam z majh
nimi otroci, ki so dovzetni za na
jrazličnejše bolezni.

Tudi sam sem zdaj, ko je ta 
naša »akcija« tako dobro uspela, 
zelo zadovoljen. Najbolj seveda 
zato, ker smo pomagalFČrnogor- 
cem. Poleg tega pa tudi, ker sem 
se dokončno prepričal, da zdru
žujejo v naši TOZD delo dobri 
delavci, na katere človek lahko 
vedno računa. Tako so me razve
selili, da bi vsakemu izmed njih 
pripel odlikovanje...«

Mladi vojaki 
so spet prisegli

Krešimir Cvjetkovič

Sončnega poletnega po
poldneva je bilo dvorišče vojaš
nice Ljube Šercerja v Ljubljani 
polno svečanega razpoloženja in 
vznemirjenosti. Vojaki so oprav
ljali zadnje priprave pred sve
čano prisego. Strumna vrsta 
mladih fantov v vojaških unifor
mah in njihovih starešin, novih 
učiteljev... Zvoki paradne glas
be, pozdrav komandantu kasar
ne, državna himna in odsekano, 
ponosno, enoglasno: »Svečano 
se obvezujem, da bom branil 
neodvisnost, ustavni red... in da 
bom čuval in razvijal bratstvo in 
enotnost naših narodov in na
rodnosti...« Še ena generacija 
jugoslovanskih mladincev je 
domovini prisegla zvestobo.

Po svečanem uvodu je mlade 
vojake pozdravil komandant ka
sarne Peter Kos, ki je poudaril 
veličino in pomen svečane pri

sege na zvestobo in privrženost- 
svojim narodom in narodnostim 
in svoji socialistični domovini in 
to pred vojno zastavo enote, ki 
nadaljuje tradicijo slavne vojne 
proletarske brigade Toneta 
Tomšiča. Mladim vojakom je za
želel tudi veliko uspehov pri voj
nem usposabljanju, da bi uresni
čili znano Titovo misel: »Več na
porov v miru, manj krvi v vojni!«

Na svečanosti v kasarni Ljube 
Šercerja so bili tudi starši in pri
jatelji mladih vojakov, predstav
niki skupščine občine Ljublja- 
na-Bežigrad, predstavniki druž
benopolitičnih organizacij in 
učenci bežigrajskih šol. Vsi sku
paj so novim začasnim prebival
cem Ljubljane zaželeli prijetno 
bivanje v mestu heroju in jim ob
ljubili, da jim bodo s številnimi 
srečanji in skupnimi akcijami pri 
tem tudi pomagali.

Mladi vojaki so se dobro raz
položeni razživeli v pesmi in ple
sanju kola. Na harmoniki jih je 
podžigal tovariš, ki bo po vsej 
verjetnosti kmalu postal član 
kulturno zabavne sekcije v enoti.

Povprašal sem mlade tovariše 
za njihove sveže vtise. Milomir 
Milovanovič mi je vidno vzne
mirjen povedal: »Srečen sem. 
Biti Titov vojak je vsekakor ve
lika čast in obveznost. Današnji 
dan si bom vsekakor zapomnil.« 
Tudi Milorad Blažič je v želji, da 
bi se kar moč hitro pridružil tova
rišem v kolu, kratko in jedrnato 
povedat: »Prvič v življenju sem 
svečano prisegel. Še posebej sem 
si zapomnil pozdrav vojni zasta
vi.«

Foto: Milorad Guralj
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Ljubljančani bogatejši za nov prodajni center KOMENTATORJEV STOLPEC

Skupen »dom«
Slovenijalesovih proizvajalcev

Odisejada
opreme

Ciril Brajer

Dan osvoboditve Ljubljane 
so letos delavci Slovenijalesa še 
posebno svečano proslavili, saj je 
9. maja predsednik skupščine 
mesta Ljubljane Marijan Rožič 
odprl njihov novi poslovno-pro- 
dajni center.

To je prav gotovo pomembna 
pridobitev za največjo tovrstno 
organizacijo združenega dela v 
Jugoslaviji, pa tudi za našo pre
stolnico. Ljubljančani bodo zdaj 
na enem mestu lahko dobili vse, 
kar potrebujejo za opremo svojih 
domov. Zato je novi prodajni 
center vključen v razvojne načrte 
Ljubljane, končana je namreč 
šele prva faza bodočega kom
pleksnega objekta. V Črnučah so 
zaključili s pripravljalnimi deli za

skladiščni center in že ta mesec 
bodo začeli z gradnjo, za prodaj
nim centrom pa že raste nova po
slovna zgradba.

Največ pa prodajni center po
meni delavcem v Slovenijalesovih 
proizvodnih organizacijah zdru
ženega dela. Kar 40 teh organiza
cij je s Slovenijalesom združilo 
sredstva za naložbo, ki je vredna 
približno 240 milijonov dinarjev. 
Od skupne površine 19.000 kva
dratnih metrov zavzema razstavni 
prostor nekaj več kot 7.600 kva
dratnih metrov in to je zdaj naj
večja trgovina s tem blagom v Ju
goslaviji. V tej trgovini bodo or
ganizacije — sovlagatelji lahko 
realizirali pomemben delež svoje 
proizvodnje. Podpisale so sa

moupravni sporazum o dohod
kovnih odnosih, ki določa način 
ustvarjanja in razporejanja skup
nega dohodka. Ko bodo sovlaga
telji dobili vložena sredstva povr
njena, jim bo še vedno ostala pra
vica razstavljati in prodajati svoje 
izdelke v prodajnem centru. V 
njem bo moč kupiti tudi opremo 
za šole, vrtce, hotele, poslovne 
prostore in druge javne objekte. V 
začetku se bo poslovanje prodaj
nega centra morda malo zatikalo, 
saj bodo trgovsko hišo — veli
kanko lahko oskrbovali le iz pri
ročnega skladišča. Tako izbira 
verjetno še' ne bo mogla biti taka, 
kot je v Slovenijalesu žele ponudi
ti. Upajo pa, da bo prvo skladišče 
v Črnučah zgrajeno že do letošnje

jeseni in takoj bo omogočilo hitro 
dobavo izbranega blaga potroš
nikom. Šele takrat bo prodajni 
center lahko zaživel kot velika, 
sodobna trgovska hiša, kakršno 
so si delavci Slovenijalesa zami
slili.

Že zdaj pa so hvaležni Ljub
ljanski banki — Gospodarska 
banka Ljubljana, ki je z razume
vajočim sodelovanjem sploh 
omogočila gradnjo te pomembne 
naložbe. Pohvalili so tudi Gradis 
in vse druge izvajalce del. Le-ti so 
z visoko strokovnim in izredno 
zavzetim delom dosegli tudi po
memben uspeh na področju 
gradbeništva.

Temelja: informiranost in odgovornost
Nande Žužek

Avtomontaža je delovna 
organizacija s šestimi tozdi in 
temeljno organizacijo skupne 
službe. Zaposluje 1450 delavcev 
in je lani dosegla celotni priho
dek v višini nekaj manj kot 1,7 
milijarde din. Izdeluje razne ka
roserije, predvsem za avtobuse, 
grelne naprave, kotle za cen
tralno ogrevanje, njena dejav
nost pa je tudi servis gospodar
skih in osebnih vozil ter izdelava 
nekaterih delov za vozila, kot 
tudi zunanjetrgovinska dejav
nost.

Čeravno je Avtomontaža lani 
uspešno poslovala, so se vse leto 
pojavljali problemi, ki so one
mogočali še učinkovitejše poslo

vanje. Pomočnik generalnega di
rektorja inž. Janez Kamnik 
omenja, da je Avtomontaža po 
preselitvi na sedanje lokacijo ob 
Celovški cesti v Ljubljani leta 
1961 oziroma 1962 doživljala 
zelo nagel razvoj, ki je temeljil 
predvsem na večanju proizvod
nih zmogljivosti oziroma širitvi 
površin in prostorov, pri čemer je 
bil poudarek zlasti na izpopol
njevanju tehnične opreme in 
tehnologije za proizvodnjo avto
busov. Tako se je samo v ob
dobju 1976—1971 število izde
lanih avtobusov povečalo od 120 
na 640, medtem ko so v letu 
1978 v Avtomontaži izdelali že 
863 avtobusov.

Razumljivo je, da so ob tako 
hitrem razvoju te delovne orga
nizacije ostajali ob strani pro
blemi organiziranosti zlasti v po
sameznih službah, ki niso sledile 
tako nagli rasti proizvodnje. Po
sledica pomanjkljive organizira
nosti teh služb je med drugim 
pomanjkanje ustreznih in dovolj 
hitrih informacij, ki bi pripomo
gle k bolj pretehtanim poslovnim 
odločitvam in omogočile spret
nejše spremljanje rezultatov in 
zanesljivejše načrtovanje proi
zvodnje.

Odtod tudi odločitev poslo
vodnih in samoupravnih orga
nov, da bodo ta gordijski vozel

presekali in ureditev organiza
cije ter še zlasti informacijskega 
sistema zaupali strokovnjakom 
Zavoda za organizacijo dela. S 
sodelovanjem tega zavoda na
meravajo v Avtomontaži zago
toviti bolj ažuren pretok poslov
nih informacij in hkrati urediti 
zdaj še nezadovoljivo informira
nje delavcev o gospodarjenju v 
delovni organizaciji. Zaostrili so 
tudi osebno odgovornost in v 
zvezi s tem opravili nekatere ka
drovske premike. Od uvedbe 
reelekcije tudi za kadre na vod
stvenih delovnih mestih pa si 
obetajo učinkovitejšo kadrovsko 
politiko in uspešnejše delovanje 
strokovnih služb.

Boris Rugelj

Pogosto nam v kolektivih 
povedo: »Če bi smeli uvoziti 
nove stroje, se nam proizvodnja 
ne bi zatikala ali nam ne bi grozi
lo, da jo bomo morali začasno 
celo prekiniti.« Ali pa: » »Če bi 
imeli moderno opremo, bi 
močno povečali dohodek — a je 
ne smemo uvoziti.«

Tam grozi zaradi uvoznih re
strikcij zastoj v proizvodnji, 
drugje je ogrožen kar obstoj de
lovne organizacije, spet drugje 
dohodek. Skratka, če bi vse 
takšne pritožbe in tarnanja strni
li, bi nenadoma ugotovili, da nam 
bo pol gospodarstva propadlo, če 
nemudoma ne bo dobilo novih 
strojev — ali surovin, rezerv
nih delov iz uvoza in tako dalje. 
Nikakor ne podcenjujemo takš
nih in podobnih težav, s katerimi 
se morajo delovni kolektivi v 
svojem vsakdanu spopadati in jih 
pogosto reševati, kakor vedo in 
znajo. Dejstvo je, da bi nam šlo 
mnogobolje,čebi lahko vsak ku
pil kjerkoli tisto, kar mu naj
bolj ustreza. Seveda tako ne more 
biti, tako ni niti v najbolj razvitih 
državah. Tam celo posamezne 
dejavnosti ščitijo pred »zuna
njim« svetom mnogo bolj odloč
no, kot pri nas. Preprosto pro
damo v tujino mnogo premalo 
naših izdelkov, da bi si lahko pri
voščili celo nemoteno preskrbo 
gospodarstva z najbolj potreb
nimi surovinami, rezervnimi deli, 
opremo..., kaj šele, da bi dopu
stili prost uvoz.

Žal pa nam celo tisti uvoz, za 
katerega imamo sredstva, zavi
ra in otežkoča zvezna admini
stracija, ki seveda nima posluha 
za »drobne« težave posameznih 
kolektivov ter v skorajda enaki 
meri še ne povsem dodelan in 
vpeljan sistem samoupravnega 
dogovarjanja na tem področju.

Verjemite ali ne, toda v posa
meznih primerih traja od skleni
tve dogovora s proizvajalcem do

dobave izdelka tudi po tri leta! 
Tu je seveda vštet dobavni rok 
proizvajalca, pa čas, ki je potre
ben za zbiranje vseh soglasij in
dovoljenja za uvoz__

Da je medtem moderni stroj 
že zastarel, da so konkurenti v 
tujini medtem lahko nakupili že 
mnogo produktivnejšo opremo, 
ni treba posebej poudarjati.

Tako si našo itak slabo zuna
njetrgovinsko bilanco kvarimo 
tudi na takšen posreden način — 
ko so delovne organizacije prisi
ljene nakupovati opremo, ki za
voljo dolgotrajnih uvoznih po
stopkov pri nas mnogo hitreje 
tehnično zastari, kot v tujini. 
Produktivnost je manjša, izdelki 
pa dražji — kot pri konkurenci,
tudi zavoljo tega__

Kako zoper prepočasno dogo
varjanje in sporazumevanje o 
uvozu ter zoper nerazumljivo za
vlačevanje zvezne administraci
je, ki nima posluha za potrebe 
združenega dela? Ta trenutek 
recepta seveda ne poznamo, 
razen splošnega navodila, da mo
rajo vsi dejavniki napeti vse sile, 
da bi združeno delo tudi na tem 
področju vendarle prevzelo od
ločilno vlogo, ki mu po zakonu o 
združenem delu tudi gre__Do
kler pa stanje ne bo urejeno, bo 
seveda marsikateri stroj dolgo 
čakal na uporabnika, delovne 
organizacije pa bodo še naprej 
prisiljene iskati vse mogoče poti, 
tudi napol zakonite, da bi ven
darle prišle do nujno potrebnih 
rezervnih delov, strojne opreme 
ali surovin__

Žgoči problemi jugoslovanskih cementarjev-neusklajene cene

Cementarji izgubaši?!
Kolektiv Tube gradi temelje za lepši jutri

Zidovi in stroji so premalo
Ivo Kuljaj Boris Rugelj

Po torkovi seji IO republi
škega odbora sindikata gradbe
nih delavcev Slovenije, bila je v 
Vipavi, je bila novinarska be
ležka polna najrazličnejših po
datkov pa tudi vtisov. Ne da bi 
krnili pomembnosti delegatskih 
razmišljanj o prvih dveh točkah 
dnevnega reda, ki so se dotikala 
razvoja delovne organizacije 
SGP Primorje in dela sindikalne 
organizacije v tem kolektivu ter 
izostankov in nesreč pri delu, pa 
je vendarle več kot očitno, da je 
vzbudila še posebno pozornost 
obravnava aktualnih, vprašanj 
cementne industrije.

Če smo natančni, bi bilo brž
kone bolj prav, če bi sestavljale! 
dnevnega reda v slednji točki 
namesto aktualna zapisali žgoča 
vprašanja cementne industrije. 
Kajti podatek, da ob poslovni bi
lanci prvega tromesečja letos v 
Jugoslaviji ni bilo cementarne, ki 
ne bi poslovala z izgubo, je prej 
ko slej bolj zaskrbljujoč kot pa 
aktualen. Najsi bo kakorkoli že, 
dejstvo je, da bo treba ukrepati 
hitro in učinkovito, sicer že ob 
polletju lahko pričakujemo po
razno stanje, če ne že katastrofo, 
kot so temu dejali predstavniki 
trboveljske cementarne.

In kje iskati vzroke za takšno

stanje? Če razmišljamo na 
osnovi podatkov, ki so jih na 
omenjeni seji posredovali Trbo
veljčani, potlej lahko brez 
dvoma zapišemo, da so razlogi za 
negativno poslovno bilanco 
globlje narave. Vzlic temu pa je 
več kot očitno, da cementarne 
poslujejo z izgubo največ zavoljo 
izrednih podražitev osnovnih 
energetskih virov (mazut in elek
trična energija), ki v proizvodnji 
cementa predstavljajo 40 od
stotkov vseh stroškov. Poleg tega 
so zelo porasle cene tudi drugih 
surovin (gips, tuf) in storitev 
(transport). Seveda si cementarji 
ne bi delali posebnih skrbi, če bi 
tudi oni lahko dvignili ceno ce
mentu. Resda so to ob začetku 
tega leta tudi storili (takrat se je 
cena cementa zvišala za 11 od
stotkov), vendar je, kot je bilo 
slišati na seji, položaj še vedno 
nevzdržen. V cementni industriji 
so izračunali, da bi se za silo 
lahko rešili iz trenutne zagate, če 
bi ceno cementu zvišali vsaj za 21 
odstotkov. To pa je seveda spet 
podatek, ki se ga bo najmanj ra
zveselil potrošnik...

Znano je, da je tudi cena ce
menta v pristojnosti zveznih or
ganov za cene. Bržkone je to za 
potrošnika ugodno, saj je veliko

vprašanje, kako bi se »stvari 
sicer razvijale«. Res pa je tudi, 
da je veliko vprašanje, če je tak 
način, ko pristojne državne insti
tucije umetno ščitijo potrošni
kove interese, optimalen. Kajti 
pred očmi moramo imeti tudi ra
zvoj cementne industrije. Kaže, 
da se bomo morali slednjega po
slej lotevati z večjo družbeno 
skrbjo, kajti sedanje stanje, ko si 
morajo cementarne sposojevati 
denar za izplačilo osebnih do
hodkov in ko ni sredstev celo za 
enostavno reprodukcijo, ne gre v 
prid nujno potrebnemu razvoju 
in širjenju proizvodnih zmoglji
vosti cementne industrije.

Izhod iz sedanje zagate, v ka
teri je cementna industrija, naj bi 
pomenilo tudi »popestreno« in 
učinkovitejše samoupravno do
govarjanje in dohodkovno pove
zovanje med cementarji in po
trošniki njihovega .proizvoda. 
Najbrž pa bodo morali svoje sto
riti še cementarji sami, in sicer z 
večjim izkoriščanjem notranjih 
rezerv, čeprav so predstavniki 
trboveljske cementarne poudari
li, da jih v svoji delovni organiza
ciji ne vidijo več.

Da so tovarniški zidovi, 
stroji in proizvodni program 
premalo, da bi kolektiv lahko 
uspešno gospodaril, ni treba po
sebej poudarjati. Res je sicer, da 
mnogokje prepozno ugotove, da 
samo izdelovati ni dovolj, da je 
treba vedeti, kaj izdelovati in 
kako ter po kakšni ceni. Ugotove 
šele, ko začne voda močno teči v 
grlo. Tristočlanski kolektiv ljub
ljanske Tube je v podobnem po
ložaju. Trenutno sicer gospodari 
z ugodnimi rezultati, toda per
spektiva ni kaj prida rožnata. 
Tudi v Tubi vsaj natanko vedo, 
kje so: da s postavitvijo novih 
proizvodnih prostorov in delno 
modernizacijo opreme, z osvo
jitvijo dodatnega proizvod
nega programa še zdaleč niso na 
konju. Takšna trditev se zdi sicer 
malce panična ob dejstvu, da je 
bil ta kolektiv pred dvema le
toma po uspešnosti poslovanja 
drugi v občini Ljubljana-Beži- 
grad. Vendar resnica ni nič dru
gačna, kot jo je orisal direktor 
podjetja Anton Perko, ko nam je 
dejal: »Trajen in pereč problem 
našega kolektiva je — najti 
boljšo perspektivo. To pa po
meni izbrati najbolj rentabilne 
proizvode in najti dohodkovne 
povezave tako z dobavitelji su

rovin kot s kupci.«
Dohodkovne povezave bodo, 

kot pravijo v Tubi, nujno spod
budile tudi drugačno samou
pravno organiziranost delovne 
organizacije. Povezati se bo 
treba namreč tudi samoupravno 
s kakšnim močnejšim partner
jem, v okviru katerega bi imeli 
zagotovljen nadaljnji razvoj 
(tehnološki), obdelavo trga in fi
nančno zaledje, ki bi dovoljevalo 
uresničevanje razvojnih načrtov. 
Pri tem pa kolektivu — na srečo 
— ni vseeno, ali bo bodoča sa
moupravna organiziranost v ok
viru večje delovne organizacije 
samo formalna, ali pa bodo našli 
takšnega »partnerja«, s katerim 
bi lahko uresničevali obojestran
ske koristi in težnje. Razmišlja
nja o povezavi so se »izkristalizi
rala« v naslednji »rezime«; ali v 
okviru SOZD Bivet (Belinka, 
Ilirija-Vedrog in Teol) ali pa po
vezava z Belinko. Ker so se do
govori v okviru SOZD zaustavili 
na vprašanjih delitve proizvod
nih programov, ki se sedaj de
loma prekrivajo, prihaja vse bolj 
do veljave povezovanje v okviru 
Belinke. Koristi od te zveze bi 
bile obojestranske, pravijo v 
Tubi: Belinka, ki prodaja suro
vine za proizvodnjo pralnih pra

škov, bi s ponudbo Tubinih iz
delkov izpopolnila svojo po
nudbo na trgu (kupce imata obe 
tovarni pogosto iste), razen tega 
pa bi Tuba, ki ima dobre po
slovne stike v tujini (poslovni 
partnerji), ta trg lahko odprla 
tudi Belinki. Tuba pa bi v tem 
»zakonu« dobila finančno moč
nega partnerja, njegov marke
ting, kadrovsko izredno dobro 
zasedeni razvojni oddelek... 
Vsekakor pa bodo oboji počakali 
na družbenopolitično ovredno
tenje takšne povezave, preden 
bodo začeli zamisel uresničevati 
do konca. Na koncu še povejmo, 
da je ta »projekt« tesno povezan 
z nadaljnjim širjenjem Tube in 
novimi vlaganji v prepotreben 
nakup strojev za modernizcijo 
obstoječe proizvodnje in pove
čanje obsega njenega najbolj 
rentabilnega dela.

Takšna je razvojna usmeritev 
kolektiva Belinke, ki se je pred 
tremi leti izkopal iz najhujših 
težav, zgradil (čeprav zavoljo 
pomanjkanja sredstev ne pov
sem do kraja) nove proizvodne 
prostore in zdaj skuša s smotrnim 
samoupravnim in dohodkovnim 
povezovanjem utrditi svoj polo
žaj, da ne bi že jutri ponovno 
zašel v nove težave.
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K vprašanjem o vlogi delavskih univerz v usmerjenem izobraževanju

Dopolnilo — ne nadomestilo!

Delavska univerza Ivan Regent-Koper: Spet nova skupina skladiščnikov, ki je končala večmesečni tečaj. Fo
tografirali so se pred kletjo Vino Koper, kjer so si ogledali skladišča. (Fotografija B. Lilija)

Marjan Lah

Uresničevanje zakona o 
usmerjenem izobraževanju, ka
terega osnutek je sedaj v javni 
razpravi in ki naj bi ga sprejeli 
letos, pomeni proces, ki se je že 
pričel in ki se bo moral nadalje
vati s še intenzivnejšimi prizade
vanji. To se mi zdi pomembno 
poudariti, ko oblikujemo tudi 
stališče, kakšno vlogo naj imajo 
delavske univerze v sistemu 
usmerjenega izobraževanja.

Resnična preobrazba vzgoje in 
izobraževanja izhaja iz spreme
njenega položaja delavca v zdru
ženem delu materialne proi
zvodnje, v katerem odloča o 
uporabi dohodka tudi za »proi
zvodnjo« znanja oziroma ka
drov, ki so potrebni za mate
rialno proizvodnjo in njen na
predek v najširšem smislu ter za 
družbeno življenje v celoti. 
Preobrazba izobraževanja pa 
predpostavlja tudi spremenjen 
odnos delavcev v izobraževanju 
do proizvodnje in drugih »upo
rabnikov« znanja oziroma ka
drov, na tej podlagi pa naj se 
oblikujejo tudi vsebina izobra
ževanja, odnosi v njem in še kaj. 
Za vse to je potrebno več druž
benoekonomskega znanja in za
vesti, ki se oblikujeta v procesu 
nastajanja novih odnosov.

Če se nekoliko zamislimo nad 
tem, bomo sprejeli kot logično in 
nujno, da je dobilo družbenopo
litično in družbenoekonomsko 
izobraževanje in usposabljanje 
izreden pomen in vlada zanj ve
liko zanimanje, zlasti za tako 
izobraževanje, ki ustreza potre
bam in pričakovanjem po vsebini 
in kakovosti. Vsi, čeprav imamo 
že za seboj šolsko strokovno izo
brazbo, se znajdemo kot samou- 
pravljalci, kot delegati pred na
logami in odločitvami oziroma v 
položaju, ko so nam potrebne 
določene informacije, znanje, 
norme ravnanja, ki si jih moramo 
pridobiti z učenjem ob delu. 
Tudi na tem področju svobodna 
menjava dela

Menimo, da so lahko in da mo
rajo biti delavske univerze v prvi

vrsti tiste organizacije, ki poma
gajo delavcu in občanu kot sa
moupravljalo!, da si pridobi po 
najkrajši, sistematični in naju
činkovitejši poti to znanje in 
spoznanja. Potrebno in nujno je, 
da bi delavske univerze to nalogo 
na podlagi dolgoletnih izkušenj 
skupaj s tiskom, radiom, televizi
jo, založbami in drugimi oprav
ljale kar najbolje.

Priprava in izvajanje tega izo
braževanja je seveda dokaj za
htevno strokovno, družbenopo
litično in organizacijsko delo, za 
kar so potrebne primerne de
lovne razmere. Zato se zavze
mamo za to, da bi med delav
skimi univerzami in interesenti 
za to izobraževanje (OZD, druž
benopolitičnimi organizacijami) 
nastali takšni odnosi v ekonom
skem in vsebinskem pogledu, ki 
bi omogočali boljše in učinkovi
tejše opravljanje teh nalog na

ravni, kot jo zahteva naš čas. Priti 
bomo morali do svobodne me
njave dela, ki bo omogočala na
črtovanje, sodobno opremlje
nost, primerno strokovno zased
bo, analitično pripravo in pro
gramiranje ter druge pogoje za 
učinkovito izobraževanje.

DU dopolnilo znotraj enotnega 
izobraževalnega sistema

Izobraževanje (strokovno za 
pridobitev poklicne izobrazbe in 
dopolnilno) naj bo v duhu druž
benopolitičnih stališč in namer 
zakona kar najbolj povezano z 
delom in s potrebami dela tako v 
odnosih kot v vsebini. V tem 
duhu bo potrebna preobrazba šol 
na vseh ravneh, menim pa, da 
bodo k takšnemu odnosu morale 
tudi v prihodnje prispevati svoj 
delež delavske univerze. Če so v 
preteklosti bile delavske uni
verze korektiv tradicionalnega

šolskega sistema, in to zunaj ali 
ob robu sistema, pa so posto
poma postajale in bodo morale 
prerasti v dopolnilo znotraj 
enotnega izobraževalnega siste
ma.

Sodimo, da bodo delavske 
univerze tudi v prihodnje, ven
dar v novih odnosih.samouprav
nega načrtovanja in svobodne 
menjave dela primeren in potre
ben člen, ki bo omogočal, da 
bomo lahko strokovno izobraže
vanje, za katero so odgovorne 
ustrezne šole, po lokaciji, meto
dah in organizaciji približali 
kraju dela in bivanja delavcev, 
ker bi se sicer možnost in uspeš
nost izobraževanja ob delu 
močno zmanjšala. Poleg tega 
bodo mnoge delovne organizaci
je, ki nimajo lastnih izobraževal
nih služb ali množičnih potreb za 
posamezne poklicne profile ipd., 
tudi poslej iskale v svojem kraju

sodelovanje z delavsko univerzo 
pri usposabljanju delavcev za 
manj zahtevna dela in za poklice, 
za katere ni ustreznih šol.

Zakon naj bo odprt za vse izo
braževalne potrebe

Osnutek zakona daje mož
nost, da si vsak s samoizobraže- 
vanjem, z delom in drugače pri
dobi znanje po programih ali 
delih programov strokovnega 
izobraževanja in da to znanje 
preveri in verificira pri ustrezni 
šoli: dela vske univerze bodo 
nudile pomoč zainteresiranim, 
da bi to znanje laže obvladali.

Mnogi delavci nimajo popolne 
osnovnošolske izobrazbe; pri de
lavski univerzi bodo imeli mož
nost pridobiti manjkajoče zna
nje.

Ne izključujemo možnosti in 
potrebe, da je delavska univerza 
v posameznih upravičenih pri
merih tudi verificiran izvajalec 
nekaterih programov ali posa
meznih predmetov iz programov 
srednjega strokovnega izobraže
vanja, o čemer naj se odloča v 
izobraževalnih skupnostih v 
skladu s potrebami, kadrovskimi 
načrti in predpisanimi pogoji.

Zato se zavzemamo, naj bo 
zakon o institucionalnem po
gledu odprt, ne pa brez potrebe 
omejujoč na škodo prožnosti si
stema in možnosti za uresničeva
nje izobraževalnih potreb. Pre
zreti tudi ne bi smeli, da je ure
sničevanje zakona, kot smo zapi
sali, stvar procesa in dozorevanja 
mnogih objektivnih in subjek
tivnih pogojev, v katerem ne bi 
smeli vsaj prehodno zavreči niče
sar, kar se je potrdilo kot dobro, 
koristno in skladno z načrtom 
preobrazbe izobraževanja.

Posebej naj omenim, da je 
Dopisna delavska univerza 
Univerzum v Ljubljani utirala 
pota dopisnemu oziroma daljin
skemu izobraževanju. Taka 
oblika in metoda izobraževanja 
je potrebna, smotrna in ima pri

hodnost, uresničevati pa je ne 
more vsaka šola zase, ker je to 
prezahtevno in predrago. Zato 
kaže nadalje razvijati, kar je do
seženega — tako naj bi bilo izho
dišče za odločitev o prihodnji 
vlogi te inštitucije, ne pa, kar se 
dogaja, ocena tega, kar še ni bilo 
uresničeno v konceptu dopi
snega izobraževanja — med dru
gim zaradi pasivnega odnosa 
družbenih dejavnikov do te 
oblike izobraževanja.

Delavske univerze naj bi ob 
nakazanih dejavnostih močneje 
in prednostno razvijale poleg 
družbenopolitičnega izobraže
vanja tudi nekatere druge oblike 
in vsebine izobraževanja, ki te
meljijo na osebnih potrebah 
ljudi in ki prispevajo h kultivira
nju in humaniziranju odnosov 
med ljudmi ter med ljudmi in na
ravo.

Iz tega se da sklepati, da zasto
pamo koncept delavske univerze 
kot programsko večsmerne or
ganizacije, ki je sposobna, da se 
odziva na potrebe, da ugotavlja 
in spodbuja izobraževalne inte
rese in da tudi svetuje ljudem o 
možnostih, potrebah in smotrno
sti določenega izobraževanja. 
Sodimo, da je programska pe
strost in spremenljivost delavske 
univerze pomembna lastnost in 
prednost delavskih univerz, ne 
pa nekaj negativnega, kot me
nijo nekateri. Potrditev za svojo 
oceno imamo v izkušnjah delav
skih univerz pa tudi v izkušnjah 
drugih držav, tudi - razvitejših, 
kjer je velik interes za takšen tip 
organizacije, ki so deležne tudi 
izdatne družbene materialne 
podpore. Pri nas ne gre za »pod
poro«, pač pa za ureditev druž
benoekonomskih odnosov, ki 
bodo omogočili načrtno, teme
ljito strokovno, atraktivno in 
uspešno izobraževanje. Pod tem 
pogojem bodo delavske univerze 
po dvajsetih letih delovanja 
lahko ostale tudi vnaprej progre
siven dejavnik v razvoju vzgoje 
in izobraževanja kot sestavine* 
združenega dela in napredka.

Zamude si ne moremo privoščiti!

Ni kreditev za učbenike
Sonja Gašperšič

Odbor podpisnikov družbe
nega dogovora o izvajanju druž
bene akcije za organizirano pre
skrbo osnovnih šol z učbeniki in 
postopnem zagotavljanju brez
plačnih učbenikov za učence 
osnovnih šol v SR Sloveniji je 19. 
aprila ugotovil, da letošnje izva
janje tega družbenega dogovora 
res ni Zadovoljivo. Nekateri so 
uporabljali za te razmere celo 
izraz: »alarmantne!«

Tokrat se pomudimo pri naj
težjem problemu, ki grozi, da uč
beniki, ki jih bosta letos izdala 
Državna založba Slovenije in 
Mladinska knjiga, ne bodo pra- 

N vočasno v skladiščih, da bi akcija 
organizirane preskrbe osnovnih 
šol z njimi lahko stekla v mesecu 
juniju. Gre namreč za kratko
ročne kredite za obratna sredst\’a, 
brez katerih založbe ne bi mogle 
pripraviti učbenikov, za kredite,

ki pa jih letos od nikoder ni. Po
vedati je treba, da je Ljubljanska 
banka — Združena banka so
podpisnik tega družbenega dogo
vora o učbenikih, kar pomeni ob
veznost, da bo poskrbela, da 
bodo temeljne banke zagotavljale 
založbam kratkoročne kredite za 
obratna sredstva pri izdajanju 
učbenikov ter da bodo te kredite 
obravnavali po posebnih kriteri
jih in z beneficirano obrestno 
mero do 3 odstotkov.

Odbor podpisnikov družbe
nega dogovora o učbenikih je 11. 
aprila pismeno obvestil predsed
nika poslovodnega odbora Ljub
ljanske banke—Združene banke, 
da založbe še vedno niso dybile 
zaprošenih kreditov za izdajo uč
benikov in da takšno stanje lahko 
povzroči resne motnje pri izdaja
nju učbenikov za šolsko leto 
1979/80. Odbor podpisnikov pa

seveda ne more prevzeti odgo
vornosti za nastale razmere in 
predvidene posledice.

Na seji odbora podpisnikov 
19. aprila je predstavnik Ljub
ljanske banke—Združene banke 
Stane Zagoričnik povedal, da 
Ljubljanska banka—Združena 
banka do pismene intervencije 
odbora podpisnikov družbenega 
dogovora o učbenikih ni vedela 
za ta problem in da so od temeljne 
banke Gospodarske banke Ljub
ljana (tovariša Zupana) dobili 
pojasnilo, da je za tako stanje ra
zlog slaba likvidnost banke, ki po 
predpisih zvezne skupščine v 
takšnih razmerah ne sme odobra
vati kreditov. Slaba likvidnost 
banke v marcu in aprilu torej ni 
prizadela le založb in izdajanja 
učbenikov, pač pa vse delovne 
organizacije. Gospodarska 
banka pa bo sklicala t' ponede

ljek, 23. aprila, založnike. Banka 
čaka namreč samo na zeleno luč, 
da bodo vloge založb lahko šle 
pred kreditni odbor.

Torej ugotovitev, da zamujanje 
ni stvar neizpolnjevanja obvezno
sti banke kot sopodpisnika druž
benega dogovora o učbenikih, 
ampak razmere, ki tako ali dru
gače prizadevajo vse OZD.

Gre za milijardo 800 milijonov 
starih dinarjev potrebnih obrat
nih sredstev pri Državni založbi 
Slovenije in za približno mili
jardo 200 milijonov starih dinar
jev pri Mladinski knjigi, da bi 
lahko založbi pravočasno izdali 
letošnje učbenike za osnovno 
šolo. Tri stare milijarde dinarjev 
gotovd niso tako izredna sredstva 
za banko, če gre za dejavnost po
sebnega družbenega pomena, kar 
učbeniki vsekakor so, da ne bi 
mogli najti izhoda iz nastalih ra

zmer. Prestavnih Državne za
ložbe Slovenije je povedal, da so 
zaenkrat prelili iz drugih svojih 
dejavnosti 800 starih milijonov 
dinarjev za pripravo učbenikov, 
toda to hkrati pomeni zastoj pri 
izdaji leposlovnih in družboslov
nih knjig.

Danes, ko to pišem, smo 9. 
maja, kreditov pa še vedno ni. 
Kljub temu, da so predstavnikom 
založb 23. aprila zagotovili, da 
bodo sredstva na voljo takoj po L 
maju. Tako nam je povedal 
glavni urednik za šolske knjige 
pri DZS tovariš Uroš Istenič in 
dodal, da so to zagotovilo dobili 
od 'predsednika poslovodnega 
odbora temeljne banke Gospo
darske banke Ljubljana tova
riša Garibaldija. Založba je v ve
liki zagati, ker je obljubila, da 
bodo učbeniki do konca maja v

skladiščih, zdaj pa ni denarja, da 
bi plačali tiskarne in avtorje.

No, danes, 9. maja, ko to pišem 
pred zaključkom redakcije, so v 
Gospodarski banki Ljubljana to
varišu Isteniču znova zagotovili, 
da bo izvršni odbor kreditnega 
odbora zasedal 10. maja. Upaj
mo, da res! Kaj bo, če ne?

Pot za intervencijo pri zvezni 
skupščini je seveda zelo dolga. 
Toda tudi izvršni svet Skupščine 
SR Slovenije je sopodpisnik 
družbenega dogovora o učbeni
kih in nemara bi prav ta vendarle 
moral opozoriti na nevzdržne ra
zmere, v katerih so se znašli učbe
niki za naše osnovnošolce pod 
enakimi kriteriji kot katerikoli 
kredit delovne organizacije?!
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Slovenske
Konjice

Prvi delavci 
Topra

Na štiristeznem avtomat
skem kegljišču v Slovenskih Ko
njicah se je pomerilo več kot 160 
delavcev področne tekstilne in
dustrije in njihovih specializira
nih trgovin. Med moškimi eki
pami so bili najuspešnejši šport
niki celjskega Topra, med žen
skami pa Tkanine, prav tako iz 
Celja. V borbenih partijah pa so 
bili najuspešnejši kegljači iz Ro
gaške Slatine. Med moškimi dvo
jicami sta zmagala Ločnikar in 
Božiček (Toper), pri ženskah pa 
Vrtačnikova in Zalokarjeva 
(Tkanina). Tudi med posamez
niki sta bila najuspešnejša Loč
nikar (Toper) in Vrtačnikova 
(Tkanina).

V skupni uvrstitvi so zmagali 
športniki Topra pred predstav
niki Rogaške Slatine in celjske 
Tkanine. Tekmovanje^ je dobro 
pripravil KORS iz Rogaške Sla
tine. Republiško tekmovanje 
tekstilcev pa bo ob koncu maja v 
Kranju.

J. Grobelnik

Radovljica

Veriga in 
Iskra

Ob koncu aprila se je na 
kegljišču RIKLI na Bledu kon
čalo letošnje občinsko sindikalno 
prvenstvo v kegljanju v borbenih 
partijah. Tekmovanje, ki sodi v 
okvir športnorekreativnih iger 
radovljiških sindikatov, sta pod 
pokroviteljstvom OSZS Radov
ljica organizirala ZTKO Radov
ljica in Kegljaški klub Bled in je 
trajalo ves mesec. Na tekmova
nju je nastopilo 24 ženskih in 52 
moških ekip ali skupaj 584 čla
nov sindikata iz 61 osnovnih or
ganizacij zveze sindikatov. Tako 
številna udeležba dokazuje, da 
vlada med zaposlenimi za to
vrstno rekreacijo zelo veliko za
nimanje, čeprav so glede na ma
loštevilna in kvalitetno slaba 
kegljišča v občini zelo slabe 
možnosti. Zato bodo morali ver
jetno odgovorni dejavniki za 
šport in rekreacijo v radovljiški 
občini čimprej poiskati možnosti 
za gradnjo pravega športnega 
kegljišča. Čeprav je bilo tekmo
vanje na dvosteznem kegljišču, 
ki ne ustreza normalnim pogo
jem kegljanja borbenih partij, so 
bili boji zanimivi, kegljanje ne
katerih ekip pa zelo kvalitetno:

Rezultati: ekipno ženske: 1, 
Iskra Lipnica L 519 podrtih keg
ljev, 2. Elan Begunje L 500, 3. 
Iskra Otočec L 477, 4. LIP Bled 
L 444, 5. Iskra Otoče II. 435; 
Ekipno moški: 1. Veriga Lesce 
H. 999, 2. HTP Bled L 965, 3. 
Elan Begunje L 946, 4. Društvo 
upokoj. Rad. 906, 5. Elmont 
Bled 896, itd.Ekipno skupaj: 1. 
Elan Begunje 100 točk, 2. Ve
riga Lesce 89, 3. Iskra Lipnica 
65, 4. Društvo upokoj. Rad. 54, 
5. Iskra Otoče 47 točk itd.

V. M.

Delavci Gorenja 
v Rovinju

Služba za rekreativno de
javnost v Gorenju je tudi letoš
nje podaljšane prvomajske 
praznike izkoristila za krajše le
tovanje delavcev Gorenja v Ro
vinju. V turističnem naselju Ville 
Rubin je našlo zatočišče 500 de
lavcev Gorenja in njihovih dru
žinskih članov.

Bivanje je bilo namenjeno or
ganizirani rekreaciji. Program je 
bil pester, izpopolnjen s števil
nimi tekmovanji, vajami, tekom 
v naravi in z najrazhčnejšimi 
igrami.

Služba za rekreacijo je poskr
bela, da so imeli udeleženci na 
voljo najrazličnejše rekvizite. 
Priredili so tekmovanja v mno
goboju (pikado, mini golf, tek z 
žlico, skok v daljino z mesta) in 
organizirali več tekmovanj v ko
šarki, malem nogometu, keglja
nju, poleg tega pa so pripravili še 
izlet z ladjo.

Da bi bila organizacija kar 
najboljša, so poskrbeli tudi za 
izvirno obveščanje. Vsak dan je 
udeležence čakala posebna iz

daja informatorja, ki jo je pri
pravila Indok služba Gorenja. 
Sproti so objavljali program, pi
sali o vtisih udeležencev, pripo
ročali posebne dejavnosti, ob
javljali rezultate...

Kakšni so bili odmevi? Re
kreacija se je razmahnila, v to ne 
dvomimo! Med udeleženci je 
bilo le malo takšnih, ki jih ta de
javnost ni pritegnila. Razumljivo 
je, da maja še ni tako toplo, da bi 
se lahko kopali v morju, zatorej 
je treba čas izkoristiti drugače! 
Organizirano, koristno. Izkušnje 
organizatorjev rekreativne in 
druge dejavnosti v Gorenju pa so 
takšne, da se jim za program ni 
bati! Pritegnili so velik krog lju
biteljev najrazličnejših iger — 
med tistimi, ki so jih tekmovanja 
najbolj pritegnila, so bili nedvo
mno otroci delavcev Gorenja.

Hinko Jerčič

Delavci Gorenja merijo svoje moči v vlečenju vrvi... (Foto: H. Jerčič)

Mar pri organizaciji množičnih športnih srečanj včasih le ne pretiravamo?

Ne le udeležba!
Radi se postavljamo s številkami, pri tem pa pozabljamo, da je namen sleherne 
športne dejavnosti koristiti, ne pa škoditi

Tudi na področju telesne kulture daje 
osveščanje lepe sadove. Nič kaj razveseljivo, 
obenem pa dokaj razumljivo je, da je kljub 
vsemu še vedno v ospredju zanimanje za tek
movalni šport. Ljudi, ki spremljajo lestvice 
športnih srečanj in s svojih sedežev na tribunah 
bodrijo svoje ljubljence, je še vedno veliko, 
pravzaprav zelo veliko. Pa vendarle. Iz leta v 
leto, lahko bi dejali iz dneva v dan je več tistih, 
ki so spoznali smisel športa in zdravega načina 
življenja. Na tisoče, na desettisoče je že ljudi, ki 
se redno ukvarjajo s to ali ono športno panogo, 
ki so se preselili s tribun med aktivne športnike.

Odnos do telesne kulture se torej spreminja. 
Zelo počasi, pa vendarle. Vse več je mladih, 
odraslih in starejših, ki ne hodijo, kolesarijo, 
plavajo, smučajo, tečejo zgolj za razvedrilo, za 
zabavo. Redna športna aktivnost mnogim že 
pomeni pomemben del vsakdanjega življenja, 
pomembno skrb za smotrno izkoriščanje pro
stega časa. Ne gre torej več le za razvedrilo, za 
krajšanje časa, temveč za premišljeno dejavnost 
z dolgoročnimi smotri.

In v želji, da bi še bolj spodbudili zanimanje 
za aktivno rekreacijo, organizirajo najrazlič
nejše telesnokulturne organizacije vse več 
množničnih športnih srečanj, ki se jih udeležijo 
že prave množice. Spomnimo se, denimo, vse le
tošnjih 'prireditev v smučarskem teku — med 
njimi nekaj maratonov — pa jesenskih in spo- 
mladinskih krosov, številnih trim akcij, ko so 
tisoči in tisoči ljubitelje rekreacije hodili, tekli, 
kolesarili, plavali, smučali, pa pohoda »Po 
poteh partizanske Ljubljane« in še mnogih dru
gih prireditev, ki pričajo o povečanem zanima
nju za zdrav način življenja.

Čeprav so množične športne prireditve, ki se 
jih udeleži po nekaj sto, tisoč ali celo več deset 
tisoč ljudi, namenjene predvsem rekreaciji, pa

so mnoge zelo zahtevne. Omenimo naj le smu
čarske maratone ali smučarski tek iz Kranjske 
gore na Vršič. To pomeni, da so taka in po
dobna športna srečanja, ki zahtevajo zvrhano 
mero telesne pripravljenosti, moči in zdržljivo
sti, primerna le za ljudi, ki so pravi športniki, ki 
bolj ali manj stalno skrbijo za svoje telesne 
zmogljivosti. Veliki napori so za ljudi, ki so jih 
vajeni, za vse druge pa so nevarni, saj jim v vsa
kem primeru bolj škodujejo kot koristijo. O 
vsem tem ni nobenega dvoma. Vsi strokovnjaki, 
lahko bi dejali brez izjeme, opozarjajo na zmer
nost, hudi telesni napori škodujejo.

Na vse omenjeno pa radi pozabljajo tako or
ganizatorji množničnih športnih akcij kot tudi 
udeleženci. Saj ne vedno, vendarle — prepogo
sto! Po svoje razumljivo: organizatorji si žele na 
startu čim več ljudi, udeleženci pa so še vse pre
malo poučeni o tem, kaj jim je v prid in kaj v 
škodo. Zato tudi toliko pretiravanja, zato tudi 
od športa včasih več škode kot koristi.

Zato velja v prihodnje organizirati vse mno
žične akcije bolj premišljeno. Ne smemo na
mreč pozabiti, da naši delovni ljudje, mladina 
in naši občani še nimajo tolikšne kondicije, da bi 
bili sposobni za izredno velike in dolgotrajne te
lesne napore, kot so različni maratoni in podob
no. Zato bi morali v prihodnje pri programira
nju množičnih športnih srečanj vsekakor bolj 
misliti na zmogljivosti »množic« in ne le peščice 
najboljših. Pa še to: če zahteva nastop zares iz
jemno telesno pripravljenost, redno vadbo in 
sploh vrhunsko kondicijo, potlej bi morali biti 
pri prijavah nekoliko bolj zahtevni. Bolj kot 
dobra volja posameznika bo moralo zanimati 
organizatorje vse tisto, o čemer smo pravkar 
govorili.

Andrej Ulaga

Mikavne možnosti za dopustovanje delavcev tržiške predilnice

Poceni počitnice

Najboljši Elan

V okviru rekreativnih 
športnih iger radovljiških sindi
katov je bilo zadnjo nedeljo v 
aprilu letošnje občinsko sindi
kalno prvenstvo v streljanju z 
zračno puško. Tekmovanje, ki je 
bilo v dvorani osnovne šole v 
Bohinjski Bistrici in na katerem 
je nastopilo 66 žensk in 225 mo
ških ali skupaj 291 strelcev iz 41 
osnovnih organizacij sindikata, 
je pod pokroviteljstvom OSZS 
Radovljica organizirala ZTKO 
Radovljica, izvedla pa Strelska 
družina Bohinjska Bistrica. 
Tekmovalci in tekmovalke so bili 
razdeljeni v dva starostna razre
da. V ekipnem delu tekmovanja 
so bili najboljši člani in članice ’ 
sindikata tovarne Elan iz Be
gunj, ki so osvojili prva mesta v 
moški, ženski in skupni uvrsti
tvi.Med posamezniki pa zasluži 
posebno pohvalo Darja Stariha 
iz Kemične tovarne Podnart, ki 
je pri ženskah osvojila občinski 
naslov že tretjič zapored. Z dose
ženim rezultatom pa bi tudi med 
moškimi zasedla odlično četrto 
mesto.

Rezultati:
Ženske do 40 let: 1. Dar ja Sta

riha (Kemična Podnart) 166 
krogov, 2. Malči Podlipec (Elan 
Begunje) 141, 3. Ana Šifrer (LIP 
Bled) 137, 4. Vera Jesenšek 
(Elan Begunje) 137, 5. Mija 
Vahčič (Vezenine Bled) 136 
krogov.

Ženske nad 40 let: 1. Ana
Gantar (Vezenine Bled) 126, 2.

Pavla Ambrožič (Vezenine 
Bled) 118, 3. Vera Odar (Veriga 
Lesce) 109, 4. Anica Finžgar 
(Iskra Lipnica) 104, 5. Ivanka 
Šlibar (Vezenine Bled) 85.

Moški nad 40 let: 1. Leopold 
Gros (LIP Bled) 160, 2. Oton 
Mencinger (Elan Begunje) 158,
3. Miha Vidic (Veriga Lesce)
155, 4. Albin Lampe (Veriga 
Lesce) 144,5. Slavko Zajc (Iskra 
Otoče) 143 itd.

Moški do 40 let: 1. Stane Beš- 
ter (Iskra Lipnica) 177, 2. Vester 
Pangerc (Elan Begunje) 175, 3. 
Franc Lotrič (Veriga Lesce) 173,
4. Jože Horvat (Elan Begunje) 
160, 5. Andrej Stare (Elmont 
Bled) 159 itd.

Ekipno ženske: 1. Elan Begu
nje 400 krogov, 2. Vezenine 
Bled 396, 3. LIP Bled 391, 4. 
Kemična Podnart 342, 5. Iskra 
Lipnica 323 itd.

Ekipno moški: 1. Elan Begu
nje 794 krogov, 2. Veriga Lesce 
788, 3. LIP Bled 725, 4. Iskra 
Otoče 721, 5. GG Bled 718 itd.

Ekipno skupaj: 1. Elan Begu
nje 216 točk, 2. Veriga Lesce
156, 3. Vezenine Bled 143, 4. 
LIP Bled 125,5. Iskra Lipnica 82 
itd.

V.M.

Andrej Ulaga

Čeprav slovenska tekstilna 
industrija ni v zavidanja vred
nem položaju, so v tržiški Bom
bažni predilnici in tkalnici že 
marsikaj storili za boljše življenj
ske in delovne pogoje. Kolektiv s 
1250 zaposlenimi, od tega je dve 
tretjini žensk, ima med drugim, 
denimo, kar 662 svojih stano
vanj, kar je več kot eno stano
vanjsko enoto na dva delavca! 
Lahko pa se pohvali tudi s pre
cejšnjimi počitniškimi zmoglji
vostmi, kar je v tem predpolet- 
nem času, ko razmišljamo, kje 
bomo preživeli svoj letni dopust, 
še posebej razveseljivo.

»V Materadi pri Poreču 
imamo v prelepem borovem 
gozdičku 163 ležišč,« pripove
duje Danilo Roblek, referent za 
družbeni standard v Bombažni 
predilnici in tkalnici Tržič. 
»Glede na izredno visoke cene 
turističnim storitvam drugod je 
interes za letovanje v Materadi 
med našimi ljudmi precej velik. 
Cene so razmeroma ugodne, 
lahko bi dejali vse prej kot preti
rane, vse ostalo pa tudi dovolj 
mikavno. Delavci prebivajo s 
svojimi družinami v lesenih hiši
cah, kuhinjo pa imamo skupno. 
Za celotno dnevno oskrbo je po
trebno odšteti 80 dinarjev.«

Vrata počitniškega doma na ste- 
žaj odprta

Osemdeset dinarjev dnevno za 
lepe počitnice res ni preveč. Zelo 
verjetno so dostopne vsem, tudi 
ljudem z najtanjšimi kuvertami. 
Ševeda se pri tem zastavlja vpra
šanje, koliko pravzaprav velja 
delovno organizacijo oskrbni 
dan v svojem letovišču na morju.

vendar je to že vprašanje zase. 
Pomembno je, da je kolektiv 
omogočil cenene počitnice vsem 
svojim ljudem, da imajo možnost 
letovanja tudi delavci z nizkimi 
osebnimi dohodki.

»O tem, kako mikavno je do
pustovanje v Materadi, govori 
več podatkov. Lani je, denimo, v 
Materadi preživelo počitnice v 
krogu svojih družin kar petsto 
naših delavk in delavcev, kar 
predstavlja skoraj polovico ko
lektiva...« razlaga Danilo Ro
blek. »Ker so naše počitniške 
kapacitete kar precejšnje, si 
lahko privoščijo delavci tudi 
dvotedenske počitnice. Sicer pa 
je naše letovišče odprtega tipa. 
Če imamo le dovolj prostora,radi 
sprejmemo pod svojo streho tudi 
dopustnike, ki niso člani našega 
kolektiva...«

Lepe možnosti za dopust tudi v 
hribih

Ker imajo Tržičani radi hribe 
poleti in pozimi, so v predilnici 
poskrbeli tudi za ceneno letova
nje v gorah. Z več planinskimi 
postojankami je sklenil kolektiv 
poseben dogovor, ki omogoča 
delavcem praktično brezplačno 
prenočevanje na Kofcah, Zele
nici, v Koči pod Storžičem, na 
Dobrči in v Domu na Kriški gori. 
Tu odšteje delavec z napotnico 
svojega kolektiva za prenočeva
nje le pet dinarjev, kar predstav
lja le simboličen prispevek. Ra
zliko do prave cene krije seveda 
predilnica.

Vsekakor zamisel, vredna po
snemanja. Gore s svojimi gozdo
vi, mirom, lepoto in varno spe
ljanimi potmi že tako privlačijo

množice naših delovnih ljudi. 
Zakaj torej ne bi še posebej 
spodbujali te mikavne in vse
stransko koristne rekreativne 
dejavnosti? Telovadnic imamo 
premalo, kot tudi drugih naj
nujnejših športnih objektov, v 
gorah pa je še vedno in ob vsa
kem času za vse dovolj prostora. 
In na to, pa še na marsikaj dru
gega v tesni zvezi z našim planin
stvom, še vse preradi pozablja
mo!

Bije poslednji plat zvona tudi le
tovišču v Materadi?

Tako kot številni lastniki po
čitniških domov na zahodni 
obali Istre se tudi delavci predil
nice boje, da so se jim v Mate
radi zamajala tla pod nogami. 
Svet je njihov, objekte so posta
vili sami, dogovori so nedvou
mni, pa vendarle. Delavci pre
dilnice so v negotovosti. Občina 
jih »preganja«. Rada bi »popra
vila«, kar so »zagrešili« njeni 
predhodniki in lepo obalo izko
ristila bistveno bolj »komercial
no« kot doslej.

»Zato ne vemo, kaj bo jutri,« 
ugotavljajo delavci v Tržiču. 
»Gotovo pa je, da se ne bomo 
dali kar tako. Le kam bomo ho
dili na počitnice, če bomo izgu
bili Materado. Tako lepega pro
stora in gozda verjetno ne bomo 
več dobili. Minila so leta, ko je 
bila naša Istra še pusta in neob
ljudena. Res ne razumemo, 
zakaj nas preganjajo, ko pa so 
naši računi povsem čisti.«

I



Iz zgodovine delavskega gibanja 12. maja 1979 stran 10

Ob 60-letnici ustanovitve KPJ, SKOJ in združitve revolucionarnih sindikatov Jugoslavije (V.)

Rojstna leta in prvi boji delavskega razreda

Vinko Blatnik

Zametki demokratičnega centralizma
Medtem pa je v Parizu leta 1836 nastala Zveza 

pravičnih. Marxu in Engelsu je prav v tej organiza
ciji uspelo povezati delavsko gibanje z znanstvenim 
socializmom. V Zvezi pravičnih so bile že vse od 
njene ustanovitve žive demokratične republikan
ske ideje, kakršne so prevladovale v nemški malo
meščanski opoziciji po letu 1830. Zveza pravičnih' 
se je razvijala sicer po vzoru in pod vplivom franco
skih republikanskih društev v Parizu, ker pa je bila 
povezana s francoskim delavskim gibanjem, so se 
vanjo vrinile tudi ideje francoskega utopičnega so
cializma in komunizma. Posebno velik vpliv na po
litične poglede Zveze pravičnih so imeli stiki orga
nizacije z Družbo letnih časov. Povezanost Zveze 
pravičnih z blancjuistično organizacijo je pri članih 
zveze ustvarjala in utrjevala na eni strani nepopust
ljivo revolucionarno gorečnost, na drugi pa močno 
nagnjenje k radikalizmu in sektaštvu.

Iz literature, ki obravnava zgodovino delavskega 
gibanja, je mogoče razbrati, da so bili v vodstvu pa
riške centralne uprave Zveze pravičnih nekdanji 
študentovski voditelji Karl Schapper, ki se je izučil 
za stavca, krojač Georg Weissenbach, hamburški 
mizarski pomočnih Karl Hoffman in literat dr. 
German Maurer. Od leta-1838 dalje je bil član cen
tralne uprave tudi krojač Wilhelm Weitling, ki je še 
istega leta sestavil programsko listino zveze. Po na
vedbah Andreasa Berta, ki so prevedene tudi v slo
venščino, izražajo pravila zveze (iz leta 1838) v 
primerjavi s prejšnjimi (iz leta 1836) jasno priza
devanje po d emokratizaciji organizacije, kolikor 
je bilo to sploh izvedljivo v tajni organizaciji.

Osnovna celica zveze je bila občina z najmanj pe
timi in največ desetimi člani, ki sta jo vodila izvo
ljeni predsednik in izvoljeni pomočnik (blagajnik). 
Pet do deset občin se je združevalo v okrožje, ki ga 
je vodilo okrožno predsedstvo, sestavljeno iz pred
sednikov občin. Centralno upravo zveze so volila 
okrožna predsedstva v kraju, kjer je bil sedež 
zveze. Vsako leto v maju so bile volitve vseh vod
stev. Volilci so lahko svoje odposlance odpoklicali 
ob vsakem času. Člani so smeli dajati kakršnekoli 
predloge, tudi glede spremembe pravil. Predloge je 
bilo treba pošiljati centralni upravi, ki jih je nato 
izročila v razpravo celotni zvezi. Občina je spreje
mala nove člane le soglasno, izključevala pa je 
člane lahko z dvotretjinsko večino; izključitev je 
moralo potrditi še okrožno predsedstvo.

Kdor skrbno analizira odnose v Zvezi pravičnih, 
odkrije v njeni organizaciji veliko elementov, ki so 
značilni za demokratično organiziranost naše ZK

pa tudi za naš delegatski sistem in samoupravno or
ganiziranost naše družbe.

Glavna naloga članov Zveze pravičnih je bila, da 
so ustanavljali delavska društva in iskali ljudi, pri
merne za članstvo v tajni organizaciji. Velika ude
ležba potujočih rokodelskih pomočnikov v dejav
nosti zveze je povzročila, da so nastajale občine v 
različnih krajih, kjer so delovale nekaj časa, pro
padle in kasneje spet zaživele, kakor so se pač pri
seljevali ali odseljevali v zvezi včlanjeni rokodelski 
pomočniki. Samo v velikih središčih zveze — v Pa
rizu in Londonu in kasneje tudi v Ženevi — so ob
čine stalno politično delovale, pri čemer so morale 
nujno navezovati stike s tamkajšnjimi delavskimi 
društvi.

Pariška organizacija Zveza pravičnih je kljub 
aretacijam in obsodbam nekaterih vodilnih članov 
— na primer Karla Schapperja zaradi sodelovanja v 
enem ponesrečenih pučev — skoraj neokrnjeno 
delovala pod vodstvom Weitlinga.

Vendar so spremembe v vodstvu pariške uprave 
zveze po aretacijah spomladi leta 1839 močno vpli
vale na preusmeritev občin v Angliji, Franciji in 
Švici, kjer so obstajale močne organizacije. Franco
ske občine so bile pod vplivom socialističnih nau
kov Fouriera in Saint Simona ter delavskega ko
munizma, ki ga je oblikoval Blanqui. Odkar je vod
stvo zveze prevzel Evverbeck, so se pariške občine 
zavzemale za utopični komunizem Etienna Cabeta.

■ V Švici je Weitling razvil zelo uspešno agitacijo za 
Zvezo pravičnih v sodelovanju z danskim krznar
skim pomočnikom Nielsom Lorenzem Peterse- 
nom, usnjarskim pomočnikom Simonom Schmid
tom in drugimi. Weitlingov rokodelski komunizem 
in splošno zaostajanje razvoja industrije v Švici in 
Franciji sta otežkočala v obeh deželah hitrejše 
oblikovanje novega komunističnega programa. 
Weitlingovo organizacijsko, propagandistično in li
terarno delo se je končalo z njegovim dosmrtnim 
izgnanstvom iz Švice, potem ko je napisal knjigo v 
duhu krščanskega komunizma. To knjigo je sodna 
oblast zaplenila, Weitlinga pa so obsodili na pol
letno zaporno kazen in ga nato izgnali iz Švice in 
Nemčije.

Zlom VVeitlingovega vpliva v Londonu
V Londonu se je Zveza pravičnih razvijala v bolj 

ugodnih ekonomskih in političnih razmerah. Ro
kodelski pomočniki so si tu laže predstavljali bo
dočo vlogo proletariata in ustvarjalno posegli v raz
pravo o komunističnem programu. Njihovo delo je 
omogočala svoboda združevanja in zborovanja. Pri

hajali so v stik > številnimi delavci in rokodelci iz ra
zličnih evropskih dežel, ki so se zatekli v Anglijo 
kot politični begunci in so pripadali najrazličnejšim 
strujam.

Pri zbiranju članstva Zveze pravičnih v Londonu 
je imelo pomembno vlogo nemško Izobraževalno 
društvo za delavce. V londonskem političnem 
ozračju so bile meje med javnim društvom in tajno 
zvezo veliko manj izrazite kot na celini. Londonski 
člani zveze so bili v tesnih stikih z ovvenisti in njiho
vim listom »The New Moral World« ter s franco
skimi begunskimi organizacijami. Po izgonu iz 
Švice leta 1844 je Weitling prispel avgusta 1844 
leta v London, kjer so mu septembra priredili slo
vesen sprejem. Med člani Zveze je Weitling užival 
veliko avtoriteto, ki jo je krepila njegova živa pro
pagandna dejavnost v Švici ter izgon iz Švice in 
Nemčije. Pričakovati je bilo, da bo Weitling zavzel 
tudi v Londonu vodilno mesto v zvezi. Razprave v 
zvezi o vsebini, ciljih in uresničevanju komunizma, 
ki so trajale v Londonu vse leto 1845, pa kažejo, da 
so bili duhovni voditelji londonskih občin v tem 
času Schapper, H. Bauer, Karl Pfander in A. Leh- 
mann. Prav iz teh razprav lahko razberemo, kako 
daleč je prišel ideološki in politični proces v zvezi v 
času, ko sta Marx in Engels začela tesneje in bolj si
stematično oblikovati dotlej le rahle vezi z Zvezo 
pravičnih.

V razpravah, v katerih si je prizadeval tudi Weit- 
ling uveljaviti svoje poglede, so se pokazale velike 
razlike med njim in londonskimi člani Zveze pra
vičnih. Weitling je nedvomno napravil znaten 
korak naprej od blanquistične pučistične taktike, 
ko je revolucijo dojel kot vstajo zatiranih množic in 
v njej videl odločilen vzvod za družbeni napredek, 
vendar pa ni razumel družbeno—razvojnih proce
sov in vloge razrednega boja. Revolucijo je pojmo
val abstraktno, povsem utopično. Njegov koncept 
revolucije je bil močno pobarvan z anarhizmom in 
bi v nemških razmerah lahko pomenil le pustolovš
čino. Weitling je trdil, da je človeštvo vedno zrelo 
za komunizem. Pod zrelostjo pa ni razumel jasne 
razredne zavesti modernega proletariata, ampak 
bolj elementarni revolucionarni instinkt delovnih 
in izkoriščanih množic.

Londonski komunisti so s svojimi razpravami 
onemogočili Weitlingovo vodstvo v Zvezi pravič
nih. Iz takratnih razprav lahko razberemo, da Wei- 
tilng ni mogel več zadovoljiti teoretičnih zahtev čla
nov londonske Zveze pravičnih. Že proti koncu leta 
1845 se je ideološki spor tako zaostril, da je Wei- 
tling v januarju 1846. leta'sklenil zapustiti London

in se v Bruslju priključiti Marxovemu in Engelso
vemu krogu. Tudi londonsko vodstvo Zveze pra
vičnih, razočarano nad Weitlingovimi nauki, se je 
obrnilo na skupino nemških komunistov, ki so se v 
Bruslju zbirali okrog Marxa in Engelsa. Do prvih 
osebnih stikov med bruseljsko skupino in vodilnimi 
člani Zveze pravičnih v Londonu je prišlo že prej, 
toda vpliv Marxa in Engelsa na zvezo se je okrepil, 
kot kažejo novejše raziskave, šele od poletja 1845 
naprej.

Nastop Marxa in Engelsa
V tem obdobju sta Marx in Engels že položila 

temelje znanstvenega socializma; razvila sta nje
gove prve teoretične osnove v tesni povezanosti s 
svojo praktično dejavnostjo in s sodobnimi politič
nimi dogodki.

V štiridesetih letih 19. stoletja je v svetu vse bolj 
dozorevala revolucija, zato je bila Marxova pozor
nost usmerjena predvsem v preučevanje politike 
delavskega razreda. Že spomladi leta 1845 sta 
Marx in Engels v glavnih potezah izoblikovala ma
terialistično zgodovinsko teorijo, svoje nazore pa 
nato še izpolnila v najrazličnejših smereh. Rezul
tat njunega prvega skupnega dela je bila »Nemška 
ideologija«. S tem delom sta opredelila izhodišča za 
svojo nadaljnjo teoretično, predvsem pa praktično 
politično dejavnost. V političnih spopadih s sanjači 
in nestrpneži sta obvarovala dragoceno dediščino 
revolucionarnega demokratizma ter nenehno pou
darjala veliko revolucionarno vlogo množic v zgo
dovinskem razvoju. Že proti koncu leta 1843 je 
Marx opozoril, da postane teorija materialna sila, 
takoj ko zajame množice. Vendar Marxu in En
gelsu ni šlo le za zgodovinsko aktivno vlogo množic 
na splošno, ampak sta si predvsem prizadevala 
jasno predstaviti zgodovinsko vlogo proletariata 
kot ustvarjalca socialistične družbe. Zato sta svoje 
delo osredotočila na ugotavljanje kakovostnih ra
zlik med proletariatom in drugimi zatiranimi množi
cami, pri čemer sta upoštevala objektivne mate
rialne pogoje razvoja kapitalistične družbe. Po
membno vlogo pri oblikovanju njune teorije so 
imela spoznanja, ki sta jih črpala iz študija razvitej
ših kapitalističnih odnosov v Angliji.

Kot je znano, so hoteli blanquisti s svojo puči- 
stično taktiko preskočiti razvito zavest množic, a 
utopični socialisti ustvariti to zavest s povsem pro
pagandnimi sredstvi. V nasprotju z njimi sta Marx 
in Engels opozorila na odločilno vlogo, ki jo ima 
praksa razrednega boja za oblikovanje razredne 
zavesti. (Nadaljevanje prihodnjič)

r
JUBILEJNA ZNAČKA OB 60-LETNICI 

REVOLUCIONARNIH SINDIKATOV 
JUGOSLAVIJE

Na predlog vseh sindikalnih li
stov Jugoslavije, to je Delavske 
enotnosti iz Ljubljane, Dolgozoka 
iz Novega Sada, Radničke 
štampe iz Beograda, Radničkih 
novin iz Zagreba in Trudbenika iz 
Skopja, je sekretariat predsed
stva sveta Zveze sindikatov Ju
goslavije sprejel sklep, da bomo 
60-ietnico revolucionarnih sindi
katov Jugoslavije počastili tudi s 
spominsko značko.

Jubilejna značka bo izdeiana v 
300.000 izvodih za področje vse 
Jugoslavije. Značka ima obliko 
obrnjenega trapeza, velikosti 
14x20mm. Na njeni rdeči 
osnovi je pozlačen znak sindika
tov in številka 60 z vejico. Cena 
značke je 15 dinarjev.

Redakcije sindikalnih listov pa 
so se tudi odločile, da poleg jubi
lejne: značke skupaj izdajo tudi 
konz -lot osmih sindikalnih značk 
v n c k ati' 30.000 kompletov za 
vso Jugoslavijo. V kompletu so 
po : si i-ojne značke, tri značke
nu v in dve znački SSJ (glej 
s! ceh osem značk je zio-
žfc posebnem etuiju. Cena
ko e 100 dinarjev.

u s značke in komplete 
'učite na naslov: Delav

ec ••most, Ljubljana, Dal-
n 4, ali jih neposredno
k . -..-.Ji trgovini,'v Ljub
il. 1-carjeva 5.

Naročilnica
Pri Delavski enotnosti, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naro
čamo ................. jubilejnih značk «60 let revolucionarnih sindikatov
Jugoslavije« po 15 dinarjev za komad in................. kompletov osmih
značk po 100 dinarjev za komplet.

Značke pošljite na naslov....................................................
(tečen naslov in št. pošte)

Datum................................... Čitljiv podpis in žig

Račun bomo poravnali v 15 dneh po prejemu značk in kompletov.

J

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

m

Osnovne organizacije sindikata!
Priloga Delavske enotnosti SINDIKALNI POROČEVALEC št. 5 ob
javlja:

— Pravila o organiziranosti in delovanju OO ZS (vzorec)
— Poslovnik o organizaciji in delovanju konference OO ZS (vzorec)
— Sestava svetov pri republiškem svetu ZSS

Dodatno število izvodov Sindikalnega poročevalca št. 5 naročite na naslov: DELAVSKA ENOT
NOST, Ljubljana, Dalmatinova 4 ali neposredno kupite v knjigarni na Tavčarjevi 5 v Ljubljani.

NAROČILNICA

Pri TOZD DELAVSKA ENOTNOST, Ljubljana, Dalmatinova 4 nepreklicno naročamo 

izvodov Sindikalnega poročevalca št. 5. Prilogo nam pošljite na naslov:___ ______ ______

(ulica, poštna št., kraj)

Naročeno, dne;___ ___________

Žig čitljiv podpis naročnika

Račun bomo plačali v 15 dneh po prejeaiu priloge.

^ ' .............................. ........
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V AKCIJI »NIČ NAS NE SME PRESENETITI« 
UTRJUJEMO IN RAZVIJAMO NEPOSREDNE OBLIKE

DRUŽBENOPOLITIČNE AKTIVNOSTI 
DELOVNIH LJUDI IN OBČANOV

Nosilec varovanja in obrambe 
doseženih vrednot je samou
pravno in politično organizi
ran delovni človek

V akciji NNNP se bo SZDL kot 
fronta vseh organiziranih socia
lističnih sil usposabljala in pre
verjala svojo sposobnost v orga
niziranosti, oblikah in metodah 
dela zlasti v vseh temeljnih oko
ljih, ki jih povezuje v krajevnih 
skupnostih tudi za naloge na po
dročju družbene samozaščite in 
splošnega ljudskega odpora.

Če se na kratko ozremo na 
prehojeno pot uresničevanja 
obrambno-zaščitnih nalog, mo
ramo ugotoviti, da je uresniče
vanje teh nalog potekalo zlasti v 
zadnjih letih v skladu s prizade
vanji naše družbe za celotno 
družbeno preobrazbo. Razvoj 
družbene samozaščite in ljudske 
obrambe je zato še naprej odvi
sen od aktivnosti in družbenih 
sprememb na vseh področjih 
življenja in dela, zlasti pa od 
večje ali manjše učinkovitosti in 
aktivnosti vseh zavestnih socia
lističnih sil, to je družbenopolitič
nih organizacij v vseh temeljnih 
okoljih.

Doseženi uspehi na področju 
ljudske obrambe in družbene 
samozaščite se v zadnjem času 
kažejo zlasti v zelo razvejani in 
široki družbenopolitični aktivno
sti; razjasnjena so mnoga te
meljna idejnopolitična in vsebin
ska ter organizacijska vpraša
nja. Opredelili smo ljudsko 
obrambo in družbeno samozaš
čito, povedali smo, da ne gre za 
ločen sektor delovanja, ampak 
za sestavni del široke aktivnosti, 
ki zadeva delo vseh samouprav
nih in družbenopolitičnih sil, vse 
delovne ljudi in občane.

Ko smo v SZDL načrtovali ak
cijo NNNP, smo poudarili, da 
moramo prav v vseh temeljnih 
okoljih, zlasti v krajevnih skup
nostih kot osnovnih celicah or
ganiziranja delovnih ljudi in ob
čanov razvijati in krepiti naš 
obrambno-varnostni sistem. 
Prav tu, kjer se izražajo in soo
čajo temeljni življenjski interesi

delovnih ljudi in občanov, to pa 
so zlasti zaščita in obramba nji
hovega družbenoekonomskega 
položaja, njihovih pravic in od
govornosti, bomo razvijali vse 
tiste organizirane oblike družbe
nopolitične dejavnosti SZDL, 
prek katerih bo delovni človek 
vse bolj postajal aktiven dejavnik 
v obrambi in zaščiti svojih te
meljnih pravic. Tako kot vedno, 
tudi v akciji NNNP poudarjamo, 
da mora krajevna skupnost po
stati temeljna skupnost samou
pravnega organiziranja in delo
vanja delovnih ljudi in občanov, v 
kateri se oblikujejo izhodišča, 
predlogi in dogovori tudi o var
nosti in obrambi pridobitev sa
moupravnega socialističnega 
razvoja družbe.

Da bi lahko delovni ljudje in 
občani v krajevni skupnosti stal
no, v vsakem času uveljavljali 
svoj z ustavo opredeljen druž
benoekonomski in politični polo
žaj pa tudi svoje interese na po
dročju ljudske obrambe in druž
bene samozaščite, se politično 
organizirajo v krajevno organi
zacijo SZDL in v druge družbe
nopolitične in družbene organi
zacije in društva. Povezani v 
SZDL kot enotni fronti vseh or
ganiziranih socialističnih sil si 
delovni ljudje in občani ustvar
jajo celovite družbenopolitične 
pogoje za organizirano delova
nje, se usposabljajo in krepijo 
zavest in odgovornost za zava
rovanje doseženih pridobitev in 
rezultatov svojega dela. Pri ure
sničevanju teh ciljev, bo SZDL z 
akcijo NNNP naredila odločen 
korak naprej. V sklepnih doku
mentih za XI. kongres ZKJ je ta 
korak preprosto izražen v bese
dah »LJUDSKA OBRAMBA IN 
DRUŽBENA SAMOZAŠČITA 
MORATA POSTATI MNOŽIČ
NO, VSELJUDSKO GIBANJE«.

SZDL bo zato v krajevnih 
skupnostih še tesneje povezala 
vse družbenopolitične in druž
bene dejavnike, družbenopoli
tične organizacije, družbene or
ganizacije in društva ter se upoš
tevaje posebnosti teh temeljnih

subjektov, ki jih povezuje, do
govorila za enotna politična 
izhodišča in organizirano delo
vanje v akciji NNNP.

NNP je konkretna akcija, v ka
teri bomo utrjevali oblike dela/ 
SZDL in njeno frontno funk
cijo na vseh področjih druž
benega življenja in dela 

Da bi organizacije SZDL v kra
jevnih skupnostih uspešno 
opravile to pomembno nalogo, 
pritegnile vse občane v organizi
rane oblike dela tudi na področju 
ljudske obrambe in družbene 
samozaščite, so se v mnogih 
krajevnih organizacijah že 
uspešno lotili organizacijskega 
in vsebinskega prilagajanja de
lovanja vseh subjektivnih sil in 
samoupravnih dejavnikov v kra
jevni skupnosti za aktivnosti, ki 
so pred nami. Na podlagi temelji
tih analiz so marsikje že proučili 
in ocenili organiziranost in 
uspešnost delovanja organizacij 
zveze komunistov , socialistične 
zveze, drugih družbenopolitičnih 
organizacij, družbenih organiza
cij in društev ter samoupravnih 
organov v krajevnih skupnostih. 
Ugotovili so, da bo potrebno zla
sti v dejavnosti, ZK in SZDL še 
marsikaj spremeniti, da bi dose
gli večjo družbenopolitično in 
samoupravno aktivnost delovnih 
ljudi in občanov oziroma njihovo 
neposredno uresničevanje pra
vic, dolžnosti in odgovornosti. 
Predvsem bo potrebno utrditi 
zavest, da je mogoče le z naj
širšo aktivizacijo delovnih ljudi in 
občanov prek SZDL in drugih v 
njej združenih organiziranih so
cialističnih sil razgibati samou
pravno življenje in tudi na po
dročju ljudske obrambe in druž
bene samozaščite uveljaviti de
legatske odnose. (Na zborih ob
čanov, hišnih svetih, delegacijah 
in drugih organiziranih oblikah 
dela).

Osrednje vprašanje v akciji 
NNNP je frontno delovanje 
SZDL na vseh področjih druž
benega življenja, zlasti pa na

področju obrambno zaščitnih 
nalog v krajevnih skupnostih

Izredno pomembno je zlasti 
pravilno razumevanje frontne 
vloge SZDL. Forumsko delova
nje, neusklajena aktivnost po
sameznih družbenopolitičnih or
ganizacij, še vedno slaba pove
zanost delegacij s krajevno kon
ferenco SZDL oziroma z delov
nimi ljudmi in občani, zapiranje 
posameznih organizacij in dru
gih dejavnikov v lastno proble
matiko — tudi na področju ljud
ske obrambe in družbene samo
zaščite in nezadovoljivo mno
žično politično delo med občani, 
površna in občasna aktivnost 
vodstev za uresničevanje nalog 
s področja ljudske obrambe in 
družbene samozaščite, pomanj
kanje široko zasnovanih politič
nih aktivnosti, slaba družbeno
politična usposobljenost itd. — 
vse to so še vedno osnovne na
pake, ki ponekod povzročajo re
lativno nezadovoljivo aktivnost 
članstva SZDL oziroma delovnih 
ljudi in občanov za naloge na 
področju ljudske obrambe in 
družbene samozaščite v krajev
nih skupnostih.

Težave, ki se ponekod pojav
ljajo pri uresničevanju nalog na 
področju ljudske obrambe in 
družbene samozaščite, so tudi 
posledica dejstva, da so mnoge 
krajevne skupnosti mlade, da 
šele dobivajo svojo sociološko in 
družbenoekonomsko podobo. 
Pray v takšnih krajevnih skupno
stih bomo morali zlasti v akciji 
NNNP še bolj upoštevati vse 
tiste specifičnosti, ki-so zanje 
značilne, in jih ustrezno organizi
rati in usposobiti za uresniče
vanje nalog na področju ljudske 
obrambe in družbene samozaš
čite . Takšne krajevne skupnosti 
le težko primerjamo s tistimi v 
starih mestnih središčih ali na 
vasi, ki imajo v svojem družbe
nopolitičnem življenju že bogate 
izkušnje in že leta razvijajo ra
zlične dejavnosti tudi na po
dročju obrambnih in varnostnih 
priprav.
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Pri načrtovanju akcije NNNP 
moramo upoštevati tudi dejstvo, 
da moramo v mnogih mestnih 
krajevnih skupnostih, kjer živi 
večje število prebivalcev na rela
tivno majhnem prostoru, ki imajo 
dokaj visok standard in različne 
individualne potrebe in interese, 
uspešneje povezati posamezne 
interese s skupnimi. Okrepiti 
moramo zavest širokih množic 
delovnih ljudi in občanov, da se 
je vredno boriti za doseženo 
stopnjo družbenega razvoja in 
materialnih dobrin, za nadaljnji 
razvoj in krepitev samoupravnih 
odnosov, za neuvrščeno politiko 
in za mir v svetu. Ocena družbe
nopolitične aktivnosti kaže, da 
bo potrebno prav v akciji NNNP 
uveljaviti več konkretnih ukrepov 
za zboljšanje in večjo učinkovi
tost družbenopolitičnega življe
nja v krajevnih skupnostih.

Povsod se bomo morali lotiti 
nekaterih organizacijskih, zlasti 
pa vsebinskih sprememb. V de
lovanju zveze komunistov in or
ganov ter oblik dela krajevnih 
konferenc SZDL se bo potrebno 
dogovoriti za nekatere spre
membe. Pri tem nas morajo vo
diti predvsem izkušnje, da v veli
kih krajevnih skupnostih ni mo
goče snovati, usmerjati in ure
sničevati celovitega zlasti pa ne 
dobrega in učinkovitega družbe
nopolitičnega dela zgolj v orga
nih družbenopolitičnih organiza
cij. Na to opozarja zlasti neu
strezna aktivnost delovnih ljudi 
in občanov pri oblikovanju stališč- 
in predlogov za delovanje dele
gacij. Povsod, kjer tega še niso 
storili, morajo ustanoviti aktive 
zveze komunistov in SZDL v uli
cah, blokih, zaselkih, hišah ter 
razvijati druge neposredne 
oblike delovanja SZDL. Organi
zacijo SZDL moramo kar najbolj 
približati občanom. Samo takšna 
usmeritev in nadaljnja razveja
nost delovanja krajevne organi
zacije SZDL je pogoj za uspešno 
razvijanje tudi obrambno-var- 
nostnih aktivnosti med krajani. 
Eden izmed temeljnih ciljev ak
cije NNNP v krajevni skupnosti 
mora zato biti, da SZDL razvije 
svoje neposredne oblike dela v

vsaki ulici, bloku, stanovanju, 
družini. Le tako se bo povečal 
učinek samoupravnega in poli
tičnega delovanja tudi na po
dročju ljudske obrambe in druž
bene samozaščite, okrepila se 
bo zavest delavca, občana, da je 
neposredno odgovoren za 
stalno krepitev obrambno-var- 
nostnega sistema, da mora biti 
pripravljen na boj za svoje sa
moupravne pravice, svoje živ
ljenje, za svojo skupno srečo.

Izkušnje so že marsikje potr
dile, da je mogoče bolj uspešno 
in kvalitetno uresničevati vse
bino samoupravnega in politič
nega delovanja v manjših, de
lovnim ljudem in občanom bolj 
približanih oblikah aktivnosti so
cialistične zveze pa tudi drugih 
družbenopolitičnih in družbenih 
organizacij. To potrjujejo tudi iz
kušnje o organiziranosti Osvo
bodilne fronte v času NOB. 
Tam, kjer je bila OF dobro in 
idejno organizirana , kjer jo je 
idejno usmerjala komunistična 
partija, so enote NOV ter vsi 
prebivalci, v celoti obvladali so
vražnika; tam pa, kjer so bile te 
vezi šibke, so bile tudi težave in 
žrtve večje.

SZDL bo morala zato v akciji 
NNNP omogočiti delovnim lju
dem in občanom takšne oblike 
neposrednega političnega in si
ceršnjega delovanja, ki jih bodo 
povezovale v njihovem najož
jem okolju. Tu so ljudje veliko 
bliže drug drugemu, poznajo se 
med seboj, poznajo pa tudi ra
zlične dejavnosti, ki jim pretijo 
tako v miru kot tudi v drugih ne
srečah, ali pa v morebitni vojni.

Z neposrednimi oblikami de
lovanja SZDL in drugih družbe
nopolitičnih dejavnikov v kra
jevnih skupnostih bomo hkrati 
širili krog aktivistov, pridobivali 
za različne aktivnosti na področ
jih ljudske obrambe in družbene 
samozaščite tudi mlade ljudi. Za 
nadaljnje poglabljanje samou
pravnih in delegatskih odnosov 
nasploh, zlasti pa za naloge na 
področju ljudske obrambe in 
družbene samozaščite se mora 
SZDL organizirati tako, da bo 
čimveč njenih organiziranih ža
rišč aktivnosti med delovnimi 
ljudmi in občani. v|ado Ž0rž>

sekretar sveta za LO in DS 
pri predsedstvu 

RK SZDL Slovenije

Akcija NNNP 1979 
je naša skupna 

in družbena naloga
Ena osnovnih predpostavk, na kateri sloni program nalog in 

aktivnosti akcije »Nič nas ne sme presenetiti«, je, da so v akcijo 
zajeti vsi družbeni dejavniki — od temeljnih družbenih celic do 
organiziranih subjektivnih sil, samoupravnih skupnosti, državnih 
organov, skratka vseh okolij, kjer je potrebno in možno preveriti 
in oceniti stanje ter organizirano spremljati uresničevanje nalog.
Če bi namreč sodili, da gre le za posebno terminsko in program
sko opredeljeno aktivnost organov ljudske obrambe in družbene 
samozaščite, ne bi uresničili temeljnih ciljev in družbenopolitično 
opredelitev akcije.

Politično-mobilizacijski smoter akcije je prav v tem, da pri vseh 
nosilcih in v vseh družbenih okoljih prjverimo in ocenimo 
obrambno-varnostno pripravljenost ter na tej podlagi ugotovimo 
naloge, ki jih moramo opraviti, da bi tako zagotovili nadaljnjo 
vsesplošno krepitev in izpopolnitev sistema obrambnih in samo
zaščitnih ukrepov. Zato seveda ne bi bilo prav, ko bi vse pobude 
in aktivnosti uresničevali predvsem organi, ki so sicer pristojni za 
usmerjanje in izpolnjevanje nalog ljudske obrambe in družbene 
samozaščite, temveč moramo ob njihovem sodelovanju in 
usmerjanju aktivirati najširše množice in vse samoupravne 
družbene mehanizme, da se vključijo v akcijo. Pri tem moramo 
izhajati iz funkcije, ki jo imajo ti dejavniki v normalnih razmerah, 
pri tem pa upoštevati tudi naloge, ki bi jih morali uresničevati v 
izrednih razmerah.

Druga pomembna predpostavka akcije je, da ne gre za kam
panjo, ampak za kontinuirano, organizirano aktivnost skozi vse 
leto 1979. To velja upoštevati tudi pri načrtovanju vseh aktivno
sti, saj sicer ne bi mogli redno politično oceniti razmer in dose
žene stopnje obrambne pripravljenosti niti ne bi mogli smotrno 
načrtovati za naprej.

Pomembne naloge in veliko odgovornost za uspeh akcije 
imajo tudi družbenopolitične skupnosti, zlasti še njihovi izvršilni 
in upravni organi.

Izvršni svet Skupščine SR Slovenije je po seji predsedstva re
publiške konference SZDL Slovenije obravnaval program akcije 
NNNP 1979 in sprejel ustrezne sklepe o nalogah, ki jih morajo 
opraviti izvršni svet in republiški upravni organi. Tako je potrebno 
do 15. maja izoblikovati konkretne programe nalog, ki jih bo po
trebno opraviti na posameznem upravnem področju. Delovna 
področja posameznih upravnih organov so namreč izredno po
membna v morebitnih izrednih razmerah. Zato morajo na vsa
kem področju oceniti razmere in opredeliti, kakšne so njihove 
konkretne operativne, organizacijske, usklajevalne in druge na
loge v tej akciji. Izvršni svet pa bo prek svojih organov spremljal 
in usklajeval izpolnjevanje sprejetih obveznosti. Pri tem velja še 
posebej poudariti potrebo po pomoči, ki jo mora vsak republiški 
upravni organ na svojem področju nuditi občinskim upravnim or
ganom, le-ti pa krajevnim skupnostim in samoupravnim intere
snim skupnostim v občini. Temeljne družbene celice, predvsem 
pa krajevne skupnosti, temeljne organizacije združenega dela in 
družbenopolitične organizcije v teh celicah pa bodo predvsem 
tisti pobudnik in organizator, od katerega bo odvisna množičnost 
te vsesplošne družbenopolitične akcije in za nadaljnje poglab
ljanje in podružbljanje splošnega ljudskega odpora in družbene 
samozaščite.

Ne le naši delovni ljudje in občani, ki se iz dneva v dan sreču
jejo z obveznostmi in nalogami ljudske obrambe in družbene 
samozaščite in ki ta sistem dodobra poznajo, tudi mnogi v tujini 
spoznavajo in cenijo vrednost sistema naše samoupravne druž
bene samozaščite, ki se kaže v množičnosti, v nenehni priprav
ljenosti in solidarnosti tudi takrat, kadar nas prizadenejo različne 
katastrofe in elementarne nesreče. Krepiti to povezanost naših 
ljudi v normalnih razmerah za učinkovit odziv v izrednih razme
rah pa je tisto, k čemur naj prispeva tudi akcija NNNP 79.

Mara Žlebnik, podpredsednik IS Skupščine
SR Slovenije

V___________________________________________  J



NIČ NAS NE SME PRESENETITI 4

ZVEZA REZERVNIH VOJAŠKIH STAREŠIN SLOVENIJE 
JE OD VSEGA ZAČETKA ORGANIZIRANO 

IN MNOŽIČNO VKLJUČENA V AKCIJO NNNP
Leta 1978 je Zveza rezervnih 

vojaških starešin Slovenije do
segla pomembne uspehe na 
vseh področjih delovanja. Tako 
je bilo denimo na predavanjih, 
seminarjih, taktično-tehničnih 
zborih, ogledih strokovnih filmov 
in na drugih akcijah 335.500 re
zervnih vojaških starešin, kar 
pomeni, da se je vsak izmed njih 
udeležil petih organiziranih akcij. 
Samo obveznih predavanj se je 
udeležilo 140.000 starešin; na 
strelskih vajah in tekmovanjih jih 
je bilo 46.000; na 448 predava
njih iz programa marksističnega 
izobraževanja je bilo 1140 stare
šin, preverjanja znanja (izpitov) 
se je udeležilo 37.940 rezervnih 
vojaških starešin, kar pomeni 
90-odstotno udeležbo vseh ob
veznikov med člani ZRVS. V 
družbenopolitičnih in družbenih 
organizacijah, v društvih, sa
moupravnih in drugih organiza
cijah, v skupščinskih delegacijah 
in delegacijah SIS, v organih in 
telesih za ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito in v civilni 
zaščiti je aktivno delovalo 
78.600 rezervnih vojaških stare
šin. Različnih oblik obrambnega 
in samozaščitnega usposablja
nja in osveščanja, ki so jih orga
nizirale občinske in krajevne or
ganizacije ZRVS, se je udeležilo 
tudi 413.700 drugih delovnih 
ljudi in občanov, zlasti mladine; 
številni rezervni vojaški stare
šine pa so pomagali tudi pri or
ganiziranju in izvedbi 520 
obrambnih dni, na katerih je 
svoje obrambne in samozaš
čitne spretnosti pokazalo 
185.500 mladih, medtem ko je 
bilo v obrambne krožke, kjer so 
mentorji rezervni vojaški stare
šine, zajetih 13.260 učencev in 
učenk.

V času, ko smo analizirali in 
ugotavljali rezultate dela Zveze 
rezervnih vojaških starešin Slo
venije v letu 1978, je svet za ljud
sko obrambo in družbeno samo
zaščito pri predsedstvu republi
ške konference SZDL Slovenije 
seznanil organizatorje in nosilce 
akcije NNNP z osnovno zami
slijo in z namenom akcije, kar je 
predsedstvo republiške konfe
rence SZDL Slovenije tudi spre
jelo.

Z namenom, da bi v Zvezi re

zervnih vojaških starešin Slove
nije na vseh ravneh s svojimi or
ganizacijami, organi in člani v 
letu akcije NNNP dosegli še 
večje rezultate kot v prešnjem 
letu in da bi k obrambnim pripra
vam in družbeni samozaščiti in 
obrambno-varnostni pripravlje
nosti naše družbe prispevali še 
več, smo se organizirano lotili 
akcije že takoj na začetku. Tako 
je bilo že 15. februarja letos v 
Ljubljani posvetovanje, ki so se 
ga udeležili predsedniki in sekre
tarji občinskih konferenc in me
dobčinskih svetov ZRVS ter 
člani predsedstva RK ZRVS 
Slovenije; najodgovornejši kadri 
iz organizacij ZRVS so se sez
nanili z osnovno zamislijo akcije 
NNNP, ki jo je predlagal svet za 
ljudsko obrambo in družbeno 
samozaščito pri predsedstvu re
publiške konference SZDL Slo
venije, ter z osnovno usmeritvijo 
dejavnosti ZRVS v tej akciji. 
Poleg tega so se udeleženci po
svetovanja seznanili z aktual
nimi mednarodnimi političnimi 
razmerami in s poglavitnimi na
logami na področju ljudske 
obrambe in družbene samozaš
čite, ki izhajajo iz sklepnih do
kumentov 8. kongresa ZKS in 
11. kongresa ZKJ ter iz pro
gramske usmeritve ZRVS Slo
venije.

Udeleženci posvetovanja (in 
občinske konference ZRVS) so 
na podlagi osnovne zamisli ak
cije NNNP prejeli programsko 
usmeritev za vključevanje orga
nizacij, organov in članov ZRVS 
v akcijo obenem z napotki pri or
ganiziranju in uresničevanju 
nalog v organizacijah ZRVS in 
za povezovanje s socialistično 
zvezo delovnega ljudstva na 
vseh ravneh, zlasti pa s koordi
nacijskimi odbori za ljudsko 
obrambo in družbeno samozaš
čito pri občinskih in krajevnih 
konferencah SZDL.

Iz programske usmeritve 
sledi, da bo Zveza rezervnih vo
jaških starešin Slovenije svojo 
aktivnost v akciji NNNP stop
njevala v skupni fronti organizi
ranih socialističnih sil, združenih 
v socialistični zvezi, z množično 
udeležbo svojih članov pri idej
nopolitičnem izobraževanju in 
splošnem vojaškem usposab

ljanju; z angažiranjem rezervnih 
vojaških starešin pri razvijanju in 
poglabljanju zasnove splošne 
ljudske obrambe in družbene 
samozaščite in z obrambno- 
vzgojnimi aktivnostmi v vseh 
okoljih, kjer živijo in delajo člani 
ZRVS; z vključevanjem rezerv
nih vojaških starešin v vsa okolja 
organiziranih priprav in izvajanja 
akcij, kjer bo njihova pomoč po
trebna in koristna; z rednim sez
nanjanjem svojih članov in jav
nosti o uresničevanju načrtova
nih nalog; z množičnim vključe
vanjem v različne oblike 
obrambnega in samozaščitnega 
usposabljanja in preverjanja 
usposobljenosti svojega član
stva ter delovnih ljudi in občanov 
v dnevih med 29. in 30. septem
brom 1979. leta.

Da bi preverili, kako so se or
ganizacije, organi in člani ZRVS 
vključili v akcijo in kakšna je po
vezava s koordinacijskimi odbori 
za ljudsko obrambo in družbeno 
samozaščito pri občinskih in kra
jevnih konferencah SZDL ter 
kako uresničujejo program dela 
ZRVS v prvem četrtletju letos, je 
predsedstvo republiške konfe
rence ZRVS Slovenije na četrti 
seji dne 21. marca v soglasju s 
predsedniki medobčinskih sve
tov ZRVS sklenilo organizirati 
regijska posvetovanja. Ta po
svetovanja so bila v dneh od 3. 
do 16. aprila, udeležili pa so se 
jih predsedniki in sekretarji ob
činskih konfernc ZRVS in pred
stavniki družbenopolitičnih or
ganizacij in obrambnih dejavni
kov regije.

V vseh regijah je bilo ugotov
ljeno, da so se občinske organi
zacije ZRVS povezale s koordi
nacijskimi odbori za ljudsko 
obrambo in družbeno samozaš
čito pri občinskih konferencah 
SZDL in da so v večini občin že 
obravnavali program aktivnosti v 
SZDL, ocenjujemo pa, da so v 
preostalih občinah opravili to na
logo do konca meseca aprila. 
Poleg tega so organizacije 
ZRVS izvedle programe uspo
sabljanja in izobraževanja svo
jega članstva v načrtovanem ob
segu in v določenih rokih: pripra
vile so predavanja in seminarje 
na temo »Zračni desanti in proti- 
desantni boj«; predavanja o

mednarodnih vojaško-političnih 
razmerah in o njihovem vplivu na 
varnost in položaj SFRJ; gospo
darske, politične in varnostne 
razmere občine; organizirali so 
taktično-tehnične zbore (sezna
njanje s taktično-tehničnimi last
nostmi in z uporabo sodobnega 
orožja in opreme naših oborože
nih sil); predvajale so tudi voja- 
ško-strokovne filme itd. V tem 
času so stekle tudi priprave na 
preverjanje znanja rezervnih vo
jaških starešin v skladu s pro
gramom njihovega usposablja
nja in izobraževanja.

V zvezi z aktivnostmi v poča
stitev 30. obletnice obrambne 
vzgoje mladine ugotavljamo, da 
so se rezervni vojaški starešine 
aktivno vključili v akcije in tek
movanja šolske mladine; poma
gali so pri organiziranju in 
izvedbi aktivnosti v šolah, kra
jevnih skupnostih, regijah in ob
činah, v naslednjih mesecih pa 
bodo sodelovali pri organiziranju 
obrambnih dni v šolah in v kra
jevnih skupnostih.

V akcijo NNNP sodijo tudi 
obrambni dnevi na mladinskih 
delovnih akcijah, te dneve bodo 
organizacije ZRVS letos še obo
gatile in popestrile in s tem še 
več prispevale k obrambni in 
zaščitni usposobljenosti in 
osveščenosti velikega števila 
mladine, ki se bo udeležila letoš
njih mladinskih delovnih akcij.

Da bi lahko že sredi leta anali
zirali in ocenili, kako v Zvezi re
zervnih vojaških starešin uresni
čujemo naloge v akciji NNNP, 
bomo sproti spremljali aktivnost 
organizacij, organov in članov v 
občini, krajevni skupnosti, orga
nizaciji združenega dela, vzgoj- 
noizobraževalnih ustanovah in v 
drugih samoupravnih organiza
cijah in skupnostih, kjer bodo de
lovali rezervni vojaški starešine. 
Tako bomo lahko ves čas 
spremljali in analizirali našo ak
tivnost ter ugotavljali morebitne 
pomanjkljivosti. To pa pomeni, 
da bomo lahko tudi odpravljali 
pomanjkljivosti in slehernega re
zervnega vojaškega starešino 
usmerjali k še bolj prizadevnemu 
delu.

Bojan Ferlin
sekretar RK ZRVS Slovenije
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Dosedanja aktivnost sindikatov v akciji NI\INP 1979
Svoje aktivnosti in naloge v akciji »Nič nas 

ne sme presenetiti 1979« so začeli sindikati 
uresničevati na vseh ravneh svoje organizi
ranosti takoj, ko je predsedstvo republi
škega sveta Zveze sindikatov Slovenije 
sprejelo program nalog in aktivnosti organi
zacij in organov zveze sindikatov. Program 
vsebuje naloge in aktivnosti sindikatov v ak
ciji, ki bodo zagotovile uresničevanje temelj
nih usmeritev za dejavnost sindikatov; gre 
predvsem za:

— podružbljanje obrambnih priprav;
— osveščanje delavcev za obrambo do

movine in izgradnjo samoupravnega socia
lističnega sistema;

— uveljavitev take organizacijske oblike, 
ki bo zagotavljala učinkovito delo v ljudski 
obrambi in družbeni samozaščiti;

— uresničevanje nalog oziroma sklepov 
s področja ljudske obrambe, ki so bili sprejeti 
na 9. kongresu ZSS in 8. kongresu ZSJ.

Uresničevanja nalog pri nadaljnji krepitvi 
obrambno-varnostnega sistema v SR Slo
veniji so se sindikati lotili enotno in organizi
rano. Te priprave so se začele že s posveti v 
vseh regijah SR Slovenije, ki so se jih udele
žili predsedniki in sekretarji občinskih svetov 
ZSS, člani komisij za ljudski odpor in druž
beno samozaščito medobčinskih svetov 
ZSS, ponekod pa celotne komisije za ljudski 
odpor in družbeno samozaščito. Na teh po
svetih so bili sprejeti dogovori in konkret
nejše usmeritve za uresničevanje nalog in 
aktivnosti v akciji NNNP, pri čemer je bilo 
posebej poudarjeno, da morajo vsi občinski 
sveti ZSS izdelati lastne programe aktivnosti 
in v njih podrobneje opredeliti naloge, ki jih 
narekujejo specifične razmere in potrebe v

posameznih okoljih ter tesno sodelovati in 
pomagati osnovnim organizacijam zveze 
sindikatov oziroma v TOZD in v krajevnih 
skupnostih pri uresničevanju njihovih nalog 
in aktivnosti.

Dosedanje aktivnosti organizacij in orga
nov zveze sindikatov v občinah kažejo, da 
so vsi nosilci v akciji takoj začeli organizirano 
ter z vso odgovornostjo uresničevati spre
jete naloge.

Enotna izhodišča v programih aktivnosti 
sindikatov v akciji NNNP je zagotovilo tudi 
enoten organizacijski pristop k uresničeva
nju nalog in aktivnosti.

Tako so o zasnovah in namenu akcije 
razpravljala predsedstva občinskih svetov 
ZS, občinski sveti ZS ter komisije za ljudsko 
obrambo in družbeno samozaščito pri ob
činskih svetih ZS. Na teh organih so obliko
vali programe aktivnosti, podrobneje opre
delili naloge, ki jih narekujejo specifične ra
zmere in potrebe v posameznih občinah ozi
roma v temeljnih organizacijah in v krajevnih 
skupnostih.

V večini občin so pripravili seminarje za 
člane izvršnih odborov osnovnih organizacij 
zveze sindikatov, na katerih so zelo poglob
ljeno razpravljali o pomenu ljudske obrambe 
in družbene samozaščite kot sestavnem 
delu samoupravnih odnosov, se dogovorili o 
konkretnih nalogah osnovnih organizacij 
zveze sindikatov v akciji, določili nosilce po
sameznih nalog in roke za njihovo izvedbo.

Večino svojih nalog in aktivnosti v TOZD 
sindikati načrtujejo skupaj z organizacijami 
zveze socialistične mladine, mnoge pa bodo 
uresničili v tesnem sodelovanju s krajevno 
skupnostjo.

Na ravni občin so bili ustanovljeni posebni 
štabi oziroma koordinacijski odbori, ki so za
dolženi za vodenje in usklajevanje aktivnosti 
v akciji NNNP, v TOZD in v OZD pa so usta
novili posebna telesa, ki imajo enako nalo
go.

Tako lahko ugotovimo, da so sindikati že 
opravili organizacijske priprave na akcijo 
NNNP in da so se že lotili uresničevanja 
konkretnih nalog in aktivnosti, kar se kaže v 
ažuriranju obrambnih načrtov, nabavi zaš
čitne opreme, organiziranju akcije preskrbe 
rezervne hrane, organiziranju filmskih pred
stav z obrambno in samozaščitno tematiko, 
v preverjanju mobilizacijske pripravljenosti, 
usposobljenosti gasilskih enot, delovanju 
enot narodne zaščite v TOZD itd.

V Ljubljani pa je na podlagi razvijanja 
obrambno-varnostnega sistema v občini 
vsako soboto in nedeljo angažirana ena kra
jevna skupnost in ena organizacija združe
nega dela. Ta aktivnost teče po posebnem 
načrtu skozi vse leto in je usklajevana na 
ravni mesta.

Ne glede na to, da smo šele začeli uresni
čevati naloge iz akcijskih programov in z 
usposabljanjem za izvedbo programiranih 
aktivnosti, že lahko ocenimo, da so vse do
sedanje naloge sindikati opravili z vso odgo
vornostjo in da bo vsebina akcijskih progra
mov in njihova izvedba zagotovila uresniči
tev temeljnih izhodišč in ciljev v akciji »Nič 
nas ne sme presenetiti«.

Matija Remškar 
član odbora RS ZSS 

za ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito

Mladinska raziskovalna akcija NNNP
Republiški odbor gibanja »Znanost mladini« in Raziskovalna skup

nost Slovenije pripravljata sodelovanje z univerzo, strokovnimi druš
tvi, Narodnim muzejem Slovenije, delovnimi organizacijami ter po
dročnimi družbenopolitičnimi organizacijami in skupnostmi mladin
sko raziskovalno akcijo v Škocjanu na Dolenjskem, pod geslom »NIČ 
NAS NE SME PRESENETITI«. Mladinski raziskovalni tabor bo po- 
svetil.delo reševanju najpomembnejših vprašanj za človekovo delo in 
obstoj v izrednih razmerah (naravne katastrofe, vojna).

Tematika bo zajela štiri problemske sklope: 1. voda, 2. hrana, 3. 
energija, 4. zdravje.

Na taboru bo sodelovalo 50 srednješolcev in njihovih mentorjev iz 
vse Slovenije, študentje ter visokošolski učitelji s področja kemije, 
biologije, fizike, geografije, geologije in arheologije.

Tabor bo začel z delom 30. julija, končal pa 11. avgusta.
Za vsako izmed raziskovalnih nalog bo sestavljena interdiscipli

narna skupina, ki bo zajela tematiko glede na problem, obenem pa bo 
ohranjena struktura po znanstvenih disciplinah. Tako bodo v razisko
valni temi »VODA« delovali geografi, biologi, kemiki, geologi in arheo
logi. Z različnih aspektov bodo raziskovali probleme preskrbe z vodo, 
ugotavljali vodne zmogljivosti izbranega področja, raziskovali povr
šinsko in talno vodo, ugotavljali bilanco vode za določeno področje 
glede na naseljenost, opravljali kemijske in biološke analize, ugotav
ljali čistost in možnost čiščenja, napajalni sistem, raziskovali načine 
za zmanjšanje porabe vode, za manjše onesnaževanje itd.

V raziskovalni temi »HRANA« bodo kemiki, biologi, živilski tehniki, 
slušatelji gospodinjskega oddelka pedagoške akademije ter etnologi 
raziskovali načine prehrane v izrednih razmerah, ugotavljali naravne

vire, iskali nove vire prehrane, raziskovali ustreznost hrane, možnosti 
deponiranja, pravilno sestavo hrane ter raziskovali gozd kot možni vir 
prehranjevanja.

Interdisciplinarna skupina biologov, kemikov, etnologov, po mož
nosti pa tudi farmacevtov in medicincev bo sodelovala v raziskovalni 
temi »ZDRAVJE«. Preučevala bo zdravilna zelišča in njihovo upo
rabnost, pogoje za ohranjevanje zdravja in zdravljenje bolezni ter 
uporabo zdravil v nenormalnih razmerah.

Raziskovalna naloga na temo »ENERGIJA« bo zajela skupino fizi
kov, kemikov in etnologov pri raziskovanju sončne, vodne in elektro- 
kemijske energije. Ugotavljali bodo lokalne možnosti preskrbe z 
energijo (evidentiranje mlinov in žag) ter iskali preproste rešitve in 
možnosti postavitve mini-elektrarn, ki bi v primeru elementarnih ne
sreč ali drugih nenormalnih razmer oskrbovale raziskovano področje 
s potrebno energijo.

Za predvidene raziskave bo potrebno izdelati metode in opremo za 
laboratorijsko delo v nenormalnih razmerah ter obenem sestaviti mo
dele preprostih pripomočkov za raziskovalne potrebe.

V priprave na akcijo »NIČ NAS NE SME PRESENETITI« sodeluje 
širok krog strokovnjakov iz različnih področij, še posebej velja omeniti 
prizadevanje tovarne zdravil KRKA iz Novega mesta ter družbenopo
litičnih organizacij in skupnosti Novega mesta in okolice.

Osnovni namen mladinske raziskovalne akcije je seznaniti sred
nješolsko mladino z metodami raziskovalnega dela, pri čemer velja 
poudarek raziskovalnim potrebam in možnostim, ki bi na določenem 
področju nastale v izrednih razmerah. ‘Staša Erbežnik

« i I
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CIVILNA ZAŠČITA V AKCIJI 
»NIČ NAS NE SME PRESENETITI«

Čeprav aktivnosti na področju 
civilne zaščite v vsesplošni 
družbeni akciji »Nič nas ne sme 
presenetiti« že tečejo, ne bo 
odveč, če poleg na kratko opo
zorimo še na nekatera vpraša
nja, ki jih moramo upoštevati pri 
načrtovanju in izvajanju aktivno
sti civilne zaščite, da bi bila ta ak
tivnost čimbolj bogata in pestra 
tako v vsebini kot v oblikah, 
hkrati pa ustrezno usklajena in 
povezana z aktivnostmi na dru
gih področjih splošne ljudske 
obrambe in družbene samozaš
čite.

Namen te akcije ni le v tem, da 
temeljito preverimo dosedanje 
organizacijske, kadrovske, ma
terialne in druge priprave in kon
kretne rešitve za zaščito in reše
vanje ljudi in materialnih dobrin 
ob naravnih in drugih hudih ne
srečah, v vojni in v drugih izred
nih razmerah, ko so ogrožena 
življenja ljudi ter zasebno in 
družbeno premoženje. Akcija 
ima velik politično-mobilizacijski 
pomen pri poglabljanju in po
speševanju procesov podružb- 
Ijanja splošne ljudske obrambe 
in družbene samozaščite in s 
tem nalog civilne zaščite, usmer
jena je v utrjevanje zavesti de
lovnih ljudi in občanov o nujnosti 
obrambe in samozaščite, v iska
nje novih vsebin in oblik 
obrambno-zaščitnega organizi
ranja, usposabljanja in priprav
ljanja. To pa pomeni, da moramo 
v vseh okoljih zagotoviti mno
žično udeležbo delovnih ljudi in 
občanov tako v neposrednih pri
pravah kot pri praktičnih aktivno
stih. To pa tudi pomeni, da mo
ramo pri načrtovanju aktivnosti 
upoštevati nadaljnji razvoj ci
vilne zaščite in naloge na tem 
področju, kot jih opredeljujejo 
dokumenti XI. kongresa ZKJ in 
Vlil. kongresa ZKS, priporočilo 
sveta za ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito pri pred
sedstvu RK SZDL Slovenije za 
izvajanje aktualnih nalog subjek
tivnih sil v nadaljnjem razvoju ci
vilne zaščite, sklepi in stališča 
Skupščine SR Slovenije o delo
vanju enotnega sistema organi
zacije, odgovornosti in obvez
nosti v primeru naravnih in dru

gih hudih nesreč, novi načrt or
ganiziranja in delovanja civilne 
zaščite v vojni in drugi dokumen
ti.

Pri opredeljevanju vsebine in 
oblik aktivnosti v akciji NNNP-79 
moramo upoštevati osnovno 
izhodišče, da je civilna zaščita, 
katere poglavitna naloga je zaš
čita in reševanje ljudi in mate
rialnih dobrin pred vojnim uniče
njem in pred različnimi nevar
nostmi in nesrečami, ki jim pre
tijo v miru, strateška kompo
nenta splošne ljudske obrambe 
in hkrati zelo močna organizi
rana sila družbene samozaščite 
in torej ni pasivni element sploš
nega ljudskega odpora, temveč 
mora, če je to potrebno, delovati 
tudi kot dejavnik aktivnega od
pora proti vsakršnemu napadal
cu. Angažirati pa se mora tudi pri 
opravljanju najrazličnejših sa
mozaščitnih nalog v izrednih ra
zmerah v temeljnih organizaci
jah združenega dela, v krajevnih 
skupnostih in v drugih okoljih ter 
v izrednih razmerah širših raz
sežnosti.

Skladno s takšnim pojmova
njem vloge in namena civilne 
zaščite v naši samoupravni so
cialistični skupnosti morajo biti 
zasnovane tudi aktivnosti v 
skupni družbeni akciji NNNP-79, 
ki pa seveda ne sme pomeniti 
samo enkratno aktivnost, tem
več mora prerasti v vsakod
nevno in stalno prakso pri ure
sničevanju priprav za učinkovito 
obrambo in zaščito pred različ
nimi nevarnostmi v miru in v 
vojni.

Iz tega sledi, da aktivnosti v 
akciji NNNP-79 ne moremo in 
tudi ne smemo izvajati po nekem 
vnaprej pripravljenem enotnem 
programu. Vsaka temeljna or
ganizacija združenega dela, kra
jevna skupnost, družbena orga
nizacija itd. bo izdelala svoj pro
gram aktivnosti v skladu z real
nimi potrebami in možnostmi. Ti 
programi pa morajo biti med 
seboj usklajeni, zlasti kar zadeva 
čas in kraj izvajanja aktivnosti 
udeležencev oziroma posamez

nih nosilcev aktivnosti in v dru
gem.

Ker bo težišče aktivnosti na 
področju civilne zaščite v temelj
nih samoupravnih organizacijah 
in skupnostih, zlasti pa v temelj
nih organizacijah združenega 
dela in v krajevnih skupnostih, je 
prav, če se nekoliko bolj po
drobno dotaknemo njihovih 
nalog.

Krajevne skupnosti, temeljne 
organizacije združenega dela in 
druge temeljne samoupravne 
organizacije in skupnosti se 
bodo tudi v akciji NNNP zavzele 
za to, da bodo naloge civilne 
zaščite pri varstvu in zaščiti pred 
naravnimi in drugimi hudimi ne
srečami ter vojaškimi akcijami 
čimbolj zajete v redno dejavnost 
organov upravljanja, organov in 
članstva družbenopolitičnih or
ganizacij, strokovnih organov in 
služb ter drugih družbenih de
javnikov. Zato moramo analizi
rati dosedanjo prakso in zagoto
viti, da bodo interesi in potrebe 
po obrambi in zaščiti sestavina 
vsakodnevnega strokovnega in 
družbenopolitičnega dela in od
ločitev.

Posebno pozornost bo po
trebno posvetiti evidentiranju 
nevarnosti elementarnih in dru
gih hudih nesreč ter izdelavi ce
lovitih ocen ogroženosti in mož
nosti za delovanje v primeru ne
sreče oziroma v vojni ter v drugih 
izrednih razmerah.

Na podlagi na novo izdelanih 
ali izpopolnjenih ocen ogrože
nosti bodo samoupravni organi 
skupaj s štabi za civilno zaščito 
preverili smotrnost in učinkovi
tost sedanje organizacije civilne 
zaščite (vrste in število enot ci
vilne zaščite, sodelovanje druž
benih organizacij, organizacij
ska povezanost civilne zaščite 
med posameznimi TOZD ozi
roma krajevnimi skupnostmi), 
zatem kadrovsko izpolnjenost 
enot in štabov ter njihovo uspo
sobljenost in opremljenost. Na 
podlagi ocene ogroženosti bodo 
opredelili tudi naloge preven
tivne narave in jih vnesli v de
lovne in razvojne načrte oziroma 
programe.

Na podlagi ocen ogroženosti 
bodo krajevne skupnosti in 
druge temeljne samoupravne 
skupnosti izdelale oziroma izpo
polnile načrte civilne zaščite ter 
jih uskladile z načrti sosednjih 
organizacij združenega dela, 
krajevnih skupnosti ter z druž
benimi in drugimi organizacija
mi, ki so posebnega pomena za 
civilno zaščito. Posebno pozor
nost bodo posvetile organizira
nju civilne zaščite v stanovanj
skih stavbah, ulicah, soseskah, 
vaseh, delovnih enotah in v dru
gih okoljih, kjer civilna zaščita še 
ni ustrezno organizirana, pa tudi 
samozaščitnemu usposabljanju 
delovnih ljudi in občanov ter 
usposabljanju enot in štabov za 
uspešno uresničevanje ukrepov 
civilne zaščite. Krajevne skup
nosti in druge temeljne samou
pravne skupnosti si bodo priza
devale izpopolniti opremo enot 
in štabov za civilno zaščito ter 
zagotoviti sredstva za osebno in 
kolektivno radiološko, biološko 
in kemično zaščito. Z enotami ci
vilne zaščite za prvo medicinsko 
pomoč in z gasilskimi enotami 
bodo sodelovale na tekmovanjih 
z enotami gasilskih organizacij 
oziroma organizacij Rdečega 
križa Slovenije, organizirale pa 
bodo tudi različne druge prak
tične aktivnosti, katerih namen je 
usposabljanje ter preverjanje 
pripravljenosti za zaščito in re
ševanje.

Krajevne skupnosti bodo še 
posebno skrb namenile izpopol
njevanju skupnih priprav za zaš
čito in reševanje v vzgojnovar- 
stvenih ustanovah, šolah, do
movih za ostarele in drugje, za 
katere predvidevamo, da ob ne
sreči ne bodo sami kos vsem 
zaščitnim in reševalnim nalo
gam. Enako skrb bodo namenile 
tudi reševanju iz posebno ogro
ženih objektov in predelov na 
njihovem območju ter sodelova
nju v širših zaščitnih in reševal
nih akcijah.

Preverile bodo tudi pripravlje
nost za uresničevanje posa
meznih ukrepov civilne zaščite, 
zlasti pa pri nudenju prve medi
cinske pomoči, pri gašenju po
žarov, reševanju iz ruševin, za
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radiološko, biološko in kemično 
zaščito, za evakuacijo prebival
stva.

Težišče praktičnih obrambno-! 
zaščitnih aktivnosti krajevnih 
skupnosti, temeljnih organizacij 
združenega dela in drugih orga
nizacij in skupnosti bo 29. in 30 
septembra letos. Takrat bomo 
na najrazličnejših vajah in v dru
gih praktičnih aktivnostih preve
rili rezultate priprav za obrambo 
in zaščito. Vendar velja ob tem 
pripomniti, da v teh dveh dnevih 
ne bo širših združenih občinskih 
ali podobnih vaj večjih razsež
nosti. Takšne vaje, v katerih 
bodo sodelovale tudi krajevne 
skupnosti in temeljne organiza
cije združenega dela, bodo ob
čine organizirale že med letom, 
predvsem pa ob dnevu civilne 
zaščite — 20. junija. V sklepnih 
aktivnostih 29. in 30. septembra 
pa bo vsaka krajevna skupnost, 
temeljna organizacija združe
nega dela ter druga organizacija 
in skupnost opravila različne 
praktične naloge s področja ci
vilne zaščite zlasti v obliki vaj z 
različnimi predpostavkami (de
nimo v primeru zračnega napa
da, potresa, poplave, požara, 
zemeljskega ali snežnega plazu, 
eksplozije plina itd.). Vsaka or
ganizacija in skupnost bo tudi 
sama presodila, s katerimi eno
tami in v kakšnem obsegu bo 
uveljavila ukrepe civilne zaščite. 
Tako bodo nekatere krajevne 
skupnosti na vaji preverile pri
pravljenost in sposobnost ure
sničevanja vseh ukrepov civilne 
zaščite, druge bodo spet prever
jale, kako so njihove enote pri
pravljene za reševanje na vodi, 
za evakuacijo prebivalstva,- za 
pomoč pri zaščiti in reševanju v 
domu za ostarele, v vzgojnovar- 
stveni ustanovi itd.

V vseh omenjenih praktičnih 
aktivnostih bodo sodelovale s 
svojim članstvom in s sredstvi 
tudi družbenopolitične in druge 
organizacije, ki imajo po
membne naloge pri civilni zašči
ti, prav tako pa tudi delovni ljudje 
in občani s samozaščitnimi ak
tivnostmi.

Bojan Ušeničnik 
pomočnik RS za LO 

SR Slovenije

Mladina v akciji NNNP
Obramba in varovanje pridobitev revolucije 

ter nemoten socialistični razvoj pomeni naj
globlji interes mlade generacije, njena ustavna 
pravica in dolžnost pa je, da se skupaj z drugimi 
subjekti družbe organizira in usposablja za 
obrambo. Le socialistično usmerjena, idejno
politično enotna ter strokovno-vojaško uspo
sobljena mlada generacija je lahko odgovoren 
in aktiven nosilec dejavnosti v splošni ljudski 
obrambi in družbeni samozaščiti.

ZSMS je v vsesplošni akciji NNNP takole 
opredelila svoje osnovne usmeritve in naloge:

Proučiti moramo metode in načine delovanja, 
izpopolniti obrambne načrte, kot to terjajo sklepi 
Vlil. kongresa ZKS, XI. kongresa ZKJ in drugi 
dokumenti ter za naloge, ki iz njih izhajajo, za
gotoviti ustrezne kadrovske rešitve in razviti si
stem usposabljanja. Pri tem moramo:

— analizirati organiziranost in dosledno iz
peljati organizacijo, metode delovanja in ka
drovske rešitve na podlagi sklepa o vlogi, nalo
gah in oblikah organiziranosti ZSMS;

— analizirati delo komisij za ljudsko 
obrambo in družbeno samozaščito; dejo mladih 
v teh odborih na vseh ravneh; sodelovanje 00 
ZSMS v Obrambne priprave TOZD in krajevni 
skupnosti (v kolikšni meri se je ZSMS na vseh 
ravneh aktivno in tvorno vključila v dograjeva
nje in krepitev obrambno-varnostnega siste
ma); ali so povsod izdelani ustrezni dokumenti, 
navodila in v kolikšni meri delovni ljudje dejan
sko prevzemajo odgovornost za obrambne pri
prave.

Usposabljanje za splošno ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito mora zajeti vse mlade 
ljudi ne glede na njihovo starost, spol, šolsko 
izobrazbo in poklic.

— Enoten program za usposabljanje izven- 
šolske mladine zagotavlja fantom in dekletom 
enake možnosti za njihovo udeležbo v oboro
ženem boju in v drugih oblikah odpora proti 
agresorju.

— Osnovna znanja si pridobiva mladina v 
srednjih, višjih in visokih šolah pri predmetu 
obrambe in zaščita.

Zagotoviti moramo nepretrgano usposablja
nje. Srednješolce in študente moramo po 
osnovnem izobraževanju in usposabljanju 
vključiti v nadaljnje usposabljanje v enotah teri
torialne obrambe; v enotah civilne zaščite in te
ritorialne obrambe v TOZD, kjer so zaposleni, v 
obrambne strukture v krajevni skupnosti, kjer 
živijo, da bi se tako lahko že pred služenjem vo
jaškega roka v vsakem trenutku vključili v ka
tero izmed struktur splošne ljudske obrambe.

Izdelati programe interesnih dejavnosti za 
mladinske učne centre in začasne učne enote 
izvenšolske mladine in s subjektivnimi silami ter 
z nosilci obrambnih priprav izdelati program 
vključevanja v vse sestavine obrambno-var
nostnega sistema; pripraviti moramo program 
nadaljnjega usposabljanja, obenem pa v vseh 
oblikah usposabljanja voditi evidenco, ki bo ob 
kontinuiranem sistemu izobraževanja nudila 
celovit pregled nad usposobljenostjo in pri
pravljenostjo mladih in omogočala kadrovanje 
za vojaške šole in poklice, šole rezervnih oficir
jev, v odbore za splošno ljudsko obrambo in

družbeno samozaščito ter v vse strukture 
obrambno-varnostnega sistema.

Usposabljanje mladih za splošno ljudsko 
obrambo in družbeno samozaščito je vedno 
bolj zajeto v vse oblike zbiranja in organiziranja 
mladih ter prežema vse vsebine njihovega 
družbenopolitičnega, športnega, kulturnega, 
zabavnega življenja in v druga področja nji
hove ustvarjalnosti. Pri kadrovanju moramo 
upoštevati tudi znanje in sposobnosti, ki sb jih 
mladi pridobili z aktivnim delom v delovnih or
ganizacijah in društvih.

Sodelovanje ZSMS z JLA, teritorialno 
obrambo, ZZB NOV in ZRVS je sestavni del 
usposabljanja mladih za splošno ljudsko 
obrambo in družbeno samozaščito in prek 
skupnih akcij utrjuje in razvija revolucionarne 
tradicije in vrednote NOB. Zato moramo dejav
nost in skupne naloge planirati že v temeljnih 
okoljih, vključiti mlade v svete za razvijanje re
volucionarnih tradicij ter zagotoviti ustanovitev 
teh svetov v krajevnih skupnostih. Skupno na
črtovane naloge morajo zagotoviti načrtno delo 
pri vzgoji mladih in vključevanju mladih v akci
je, tudi tistih, ki za zdaj še stojijo ob strani.

Poglobiti moramo vsebinsko zasnovo in 
množičnost v tekmovalnih akcijah (odličje 22. 
december) in s pravočasnim ocenjevanjem 
doseženih rezultatov prispevati k odpravi ugo
tovljenih pomanjkljivosti.

Zbiranje mladih v družbenih organizacijah in 
društvih prispeva k vsestranskemu razvoju 
mladih, v njih prihajajo do veljave njihova nag
njenja, kar jim omogoča, da se laže vključujejo 
v različne strukture splošne ljudske obrambe. 
Programi dejavnosti družbenih organizacij in 
društev morajo zato pomeniti tudi program de
javnosti osnovnih organizacij v TOZD, v kra
jevnih skupnostih in v občinah, ob zaključku 
akcije — 29. in 30. septembra moramo zagoto
viti celovit prikaz aktivnosti in možnosti za 
usposabljanje, ki jih nudijo družbene organiza
cije in društva in s tem pritegniti vanje še več 
mladine.

Vse dejavnosti, ki jih bomo načrtovali, so se
stavni del nalog ZSMS na področju ljudske 
obrambe in družbene samozaščite oziroma so 
del vsakodnevnih nalog mlade generacije pri 
obrambno-zaščitnem usposabljanju in delo
vanju. Z akcijo si prizadevamo pospešiti ure
sničevanje zadanih nalog. Dobro zastavljene 
in opravljene naloge bodo naš prispevek k po- 
družbljanju odnosov na področju ljudske 
obrambe in družbene samozaščite, k še večji 
pripravljenosti ter idejnopolitični in strokovno- 
vojaški usposobljenosti mladih za obrambo in 
tako tudi podlaga za prevzemanje še večje od
govornosti za obrambne priprave v krajevnih 
skupnostih in TOZD.

V skladu z rokovnikom je potrebno v mesecu 
maju na podlagi programov osnovnih organi
zacij v krajevnih skupnostih in TOZD izdelati 
celovit program aktivnosti OK ZSMS ter plani
rati aktivnosti za 29. in 30. september. Pri plani
ranju aktivnosti za 29. in 30. september ne 
smemo pozabiti, naj ta dneva pokažeta, kako 
smo delali, se organizirali, kako smo usposob
ljeni in pripravljeni. Tone Rakovič

RK ZSM Slovenije
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KAKO BOSTE POMAGALI SEBI IN DRUGIM...
V okviru akcije »Nič nas ne sme presenetiti ’79« in aktivnosti ob 

letošnjem dnevu civilne zaščite bo republiški sekretariat za ljud
sko obrambo izdal brošuri žepnega formata z navodili za samo
zaščito prebivalcev v vojni ter ob naravnih in drugih hudih nesre
čah. Brošura bo imela naslov »Kako boste pomagali sebi in dru
gim ...«. Avtor besedila je Polde Štukelj, ilustracije pa je prispeval 
Marjan Bregar. Brošura bo izšla v visoki nakladi in jo bodo brez
plačno prejela vsa gospodinjstva v vseh občinah, ki se bodo za to 
odločile.

Republiški sekretariat za ljudsko obrambo je želel z izdajo na
vedene publikacije prispevati k čim večji uspešnosti akcije »Nič 
nas ne sme presenetiti«, in sicer predvsem na področju usposab
ljanja prebivalcev za zaščito, samopomoč in medsebojno pomoč v 
vseh razmerah, ko je potrebna ta samozaščitna aktivnost. Samo
zaščitno usposabljanje prebivalcev sicer poteka v različnih obli
kah jn zajema tako šolsko kot izvenšolsko mladino pa tudi druge 
kategorije prebivalstva, vendar taka publikacija omogoča, da si 
ljudje osvežijo že pridobljena znanja, da si jih prikličejo v spomin 
tedaj, ko je to potrebno, da si taka znanja pridobijo tudi tisti, ki iz 
kakršnihkoli razlogov niso bili zajeti v različne oblike usposablja
nja.

Publikacija s podobnim namenom je v slovenskem jeziku sicer 
že izšla pred enajstimi leti, ko jo je izdal zvezni sekretariat za ljud
sko obrambo, vendar je vsebovala le gradivo, namenjeno samo
zaščitnemu ukrepanju prebivalcev v vojni. Njena vsebinska eno- 
stranost in dejstvo, da je zaradi časovne odmaknjenosti njenega 
izida že skoraj ni več dobiti, sta narekovala ponoven izid take pu
blikacije, akcija »Nič nas ne sme presenetiti« pa je za to prav go
tovo najbolj primerna priložnost.

Glede na namen publikacije je bilo pri pripravi njenega besedila 
pomembno predvsem dvoje: zajeti v njej vso tisto najnujnejšo tva
rino, ki jo mora obvladati vsak, da bi se znal pravilno ravnati in zaš
čititi ter pomagati sebi in drugim tako ob vojnih akcijah kot tudi ob 
naravnih in drugih hudih nesrečah. In drugič, tvarino obdelati v 
primerno zgoščeni obliki, da si bo lahko vsak vzel čas in jo proučil 
in seveda tudi v vsakomur razumljivem jeziku. Kot dobremu poz
navalcu te tematike je avtorju uspelo napisati besedilo, ki ustreza 
obema zahtevama, večji razumljivosti in nazornosti pa prispevajo 
tudi številne ilustracije.

Vsebina publikacije je razdeljena na šest poglavij. V prvem 
avtor poudarja, da moramo kljub aktivnim prizadevanjem Jugo
slavije za mir v svetu nenehno skrbeti tudi za krepitev naše 
obrambne moči in pripravljenosti. Pri tem pa je nenadomestljivo 
sodelovanje vsakega posameznika.

V drugem poglavju je poudarjen pomen samozaščite za zmanj
šanje posledic vojnih akcij in naravnih nesreč in kaj mora vsak sto
riti, da bi bilo njegovo samozaščitno ukrepanje čimbolj učinkovito.

Sledi poglavje o nevarnostih v vojni in o zaščiti pred njimi. Avtor 
ne opozarja le na nevarnosti v klasični vojni, temveč tudi na ne
varnosti pri uporabi jedrskega, kemičnega in biološkega orožja. 
Ko govori o jedrskem orožju, avtor poudarja, da verjetnost nje
gove uporabe sicer ni velika, vendar moramo biti pripravljeni tudi 
na to možnost. Zato moramo vedeti, kako bi se zaščitili tudi v taki 
vojni. Posebej je poudarjeno, da bi se v vsakršnih vojnih razmerah 
najbolje zaščitili v zakloniščih in zaklonilnikih, seveda pa so prika
zane tudi možnosti in načini zaščite tedaj, ko se ne bi mogli zateči 
v zaklonišče ali zaklonilnik.

Na zaščito sebe, svojcev in imetja v vojni moramo misliti in se 
pripravljati že v miru. Posebno intenzivne in skrbne bi morale biti te 
priprave ob neposredni vojni nevarnosti. Zato je tem nalogam po

svečeno posebno poglavje. V njem avtor obdela ukrepe, ki bi jih 
morali uveljaviti v družini in v stanovanju, zatem način zatemnitve 
stavb in vozil. Ker bi si morali prebivalci podeželja pa tudi prebi
valci mest in industrijskih središč, v katerih ni na voljo dovolj za
klonišč, v tem obdobju zgraditi bodisi kletne ali jarkovne zaklonil
nike, je avtor pokazal, kako naj bi jih gradili in uredili. Temu sledijo 
napotki za iprebivalce, ki bi jih v vojni evakuirali iz mest in drugih 
močneje ogroženih naselij.

Zelo skrbno in temeljito je obdelano poglavje, ki zajema napotke 
za ravnanje ob naravnih in drugih hudih nesrečah. Upoštevane so 
seveda samo tiste nesreče, ki se dogajajo v Sloveniji in pri katerih 
je s smotrnim ravnanjem možno zmanjšati njihove posledice. To 
so potresi, poplave, visok sneg, zemeljski plazovi, požari in hude 
prometne nesreče.

Vsako od naravnih nesreč je avtor obdelal tako, da je opisal njen 
nastanek oziroma njeno delovanje in nevarnosti, zatem pa zaščito 
pred temi nevarnostmi in seveda tudi način reševanja ljudi in pre
moženja.

V posebnih poglavjih avtor daje najpomembnejše napotke za 
prvo pomoč poškodovancem in ranjencem ter napotke za reševa
nje iz ruševin. Pri prvi pomoči je na kratko obdelal reanimacijo, 
ustavitev krvavitve ter oskrbo ran in opeklin, reševanje iz ruševin 
pa je obdelano le za manj zahtevne primere, ko ga je mogoče 
opraviti s priročnim orodjem in z orodjem, ki ga imajo na voljo večje 
stanovanjske stavbe za lastne splošne enote civilne zaščite. Na 
koncu brošure pašo prikazani še alarmni znaki in obdelani napotki 
za ravnanje ob njih.

______ I
Množično usposabljanje 

delovnih ljudi in občanov- 
delež Rdečega križa 

Slovenije v akciji NNNP
Praksa nas uči, da je vsako izjemno stanje — pa naj bo to elemen

tarna nesreča ali vojna—večjega ali manjšega obsega terjalo osveš
čenost in množično solidarnost in medsebojno pomoč vseh ljudi, 
hkrati pa tudi hitro, učinkovito in dobro organizirano akcijo subjektiv
nega dejavnika za pomoč pri reševanju življenj in imetja in pri vseh 
oblikah odpora v primeru vojaškega napada.

V skladu z naravo svojega dela ima Rdeči križ pri nas veliko po
sredno in neposredno vlogo pri krepitvi obrambne sposobnosti in pri
pravljenosti občanov in delovnih ljudi. To potrjuje množičnost član
stva in organiziranost te organizacije, ki združuje 545.033 članov, od 
tega 168.332 mladih članov in 55.721 mladine od 14 do 27 let starosti. 
Članstvo je delegatsko organizirano v 1.048 krajevnih organizacijah, 
502 aktivih na vasi, 416 aktivih v organizacijah združenega dela, v 
609 aktivih na osnovnih šolah, 178 aktivih na srednjih in poklicnih 
šolah, 15 aktivov RK pa deluje tudi na višjih in visokih šolah v Ljubljani 
in Mariboru. Krajevne organizacije RK se združujejo v 60 občinskih 
organizacij RK in mestno organizacijo RK Ljubljana. Delegacije ob
činskih organizacij RK za RO RKS pa delegirajo po enega delegata 
na seje republiškega odbora.

Prav ta vraščenost v neposredno bazo in vsebina dela, ki je ljudem 
blizu, omogoča, da v letošnjem letu v akciji »NNNP« dosežemo še 
nov napredek pri vsebinski bogatitvi vseh izobraževalno-vzgoj-

>1 k t
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Obrambno in samozaščitno usposabljanje kot sestavni del 
priprav na splošno ljudsko obrambo 

in družbeno samozaščito
Obrambno in samozaščitno 

usposabljanje je eden od pogo
jev za smotrno in učinkovito uve
ljavljanje delovnega človeka in 
občana pri izvajanju obrambnih 
in samozaščitnih ukrepov in pri
prav, za njegov čimpopolnejši in 
učinkovitejši prispevek h krepitvi 
obrambne usposobljenosti naše 
samoupravne socialistične 
skupnosti.

Obramba dežele je skupen in
teres jugoslovanskih narodov in 
narodnosti, zato tudi obramba in 
varnost temeljita na enotni za
snovi, upoštevaje pri tem vse 
okoliščine in posebnosti, ki so 
značilne za posamezna območ
ja. Na tej podlagi temelji enotna 
programska zasnova obramb
nega in samozaščitnega uspo
sabljanja, ki hkrati omogoča 
polno pobudo vseh družbenih 
subjektov obrambnega in samo
zaščitnega usposabljanja ter 
slehernega delovnega človeka 
in občana.

Sistemsko sta obrambna 
vzgoja in usposabljanje dobro

urejena, čeprav so v formalnih 
(zakonskih) določilih še neka
tere pomanjkljivosti, čeprav 
glede na poseben družbeni inte
res ne ovirajo napredka, kot ga 
nakazuje dosežena stopnja 
družbenega razvoja splošne 
ljudske obrambe in družbene 
samozaščite. Pozitivna stran 
obrambnega in samozaščitnega 
usposabljanja je zagotovo v tem, 
da je sestavni del sistema vzgoje 
in izobraževanja v naši družbi. 
Tako obrambno in samozaščitno 
vzgojo in izobraževanje izva
jamo po rednih in dopolnilnih 
učnih programih na šolah vseh 
stopenj, s šolanjem in usposab
ljanjem strokovnih kadrov, z 
usposabljanjem in urjenjem enot 
in štabov civilne zaščite, na
rodne zaščite, služb in organov 
ter vseh dejavnikov in subjektov 
naše družbe.

Pri obrambnem in samozaš
čitnem usposabljanju smo do
segli pozitivne rezultate na vseh 
ravneh in v vseh dejavnostih 
družbe. Tudi pri obrambnem in

samozaščitnem usposabljanju 
delovnih ljudi in občanov smo 
dosegli določene uspehe, če
prav so to usposabljanje sprem
ljale nekatere pomanjkljivosti. 
Programi niso bili slabi, toda 
način, kako smo jih uresničevali, 
pa ni bil vedno v skladu z zastav
ljenimi smotri in cilji. Letošnja 
akcija NNNP, ki združuje več 
smotrov, zajema tudi preverjanje 
sposobnosti delovnih ljudi in ob
čanov za množično vključevanje 
v aktivnosti splošne ljudske 
obrambe in družbene samozaš
čite. Hkrati nam bo akcija tudi 
pokazala, kakšna naj bo prihod
nja programska usmeritev uspo
sabljanja delovnih ljudi in obča
nov.

Za letošnje leto je republiški 
sekretariat za ljudsko obrambo 
skupaj z drugimi nosilci obramb
nega in samozaščitnega uspo
sabljanja pripravil obsežen pro
gram obrambnega in samozaš
čitnega usposabljanja delovnih 
ljudi in občanov. V vsebini se 
program sklada s smotri akcije

NNNP, izdelana pa je tuui na
čelna zasnova metodologije pri
prav in določen način izvajanja 
programa. Poleg pokrajinskih 
dogovorov in seminarjev bodo 
morale teči glavne priprave na 
seminarje v občinah, konkreten 
dogovor o izvedbi programa pa 
bodo morali sprejeti v krajevnih 
skupnostih in v temeljnih organi
zacijah združenega dela ozi
roma v izvršnih odborih krajev
nih konferenc SZDL in izvršnih 
odborih sindikalnih organizacij 
skupaj s samoupravnimi organi 
TOZD.

Letošnji program usposablja
nja bo osredotočen na poletno 
obdobje in ne na zimsko kot 
prejšnja leta. To pa je tudi čas, ko 
vremenske razmere dopuščajo, 
da program izvedemo na pro
stem na terenu in ne v predaval
nici, kot je bilo to značilno za 
prejšnja leta.

Ta program narekuje še neka
tere druge zahteve, da bi tudi z 
njim dosegli smotre, ki jih je v

Nadaljevanje na 10. strani

nih oblik, pri boljšemu načrtovanju dela in preverjanju doseže
nega.

Da bi uskladili dejavnost organizacij RKS s časovno opredelitvijo 
akcije, so delegati RKS na 9. seji RO RKS 23.1.1979 razpravljali o ok
virnih usmeritvah dejavnosti organizacij RKS v tej akciji. To je bil tudi 
ugoden čas, saj so bile v januarju, februarju, marcu in aprilu skupš
čine krajevnih organizacij RK, na katerih so bili v večjem številu pri
sotni člani RK in njihovi delegati.

Kot pomoč pri načrtovanju in uresničevanju programa RKS v akciji 
NNNP je IO RO RKS sklical v mesecu aprilu medobčinska posveto
vanja in na njih obravnaval dosedanjo dejavnost, povezano z akcijo 
NNNP.

Dosedanja dejavnost krajevnih organizacij RK kaže, da so se or
ganizacije že lotile preverjanja zasnove programov stališča splošne 
ljudske obrambe in družbene samozaščite, saj ima RK prav zaradi 
svoje množičnosti velike možnosti, da prispeva h krepitvi vseh 
obrambnih priprav kot vseljudskega gibanja.

V vsakem izrednem stanju so precejšnje človeške žrtve in veliko 
ranjenih in prizadetih, poslabšajo se življenjske razmere tako s so
cialnega kot tudi s higienskega stališča. Življenje je potrebno organi
zirati in ga prilagoditi dejanskim okoliščinam, ki so nastale zaradi 
izrednega stanja. V takih primerih je izrednega pomena znanje, 
usposobljenost in pripravljenost pomagati sebi in ljudem v so
seski, ki jih je prizadela nesreča. Od te medsebojne pomoči ljudi v 
prvih trenutkih nesreče je odvisno marsikatero življenje.

Zato je pomembno nenehno in stalno usposabljati čim več občanov 
in delovnih ljudi, da bodo lahko pomagali v takih primerih.

Iz dosedanjih podatkov Krajevnih organizacij RKS tudi sledi, da 
bodo v akciji NNNP organizirale naslednje dejavnosti:

— tečaje in tekmovanje v prvi pomoči,
— tečaje nege bolnika in poškodovanca,
— tečaje za higiensko-epidemiološko dejavnost,
— tečaje za ekipe za socialno delo ob elementarnih nesrečah,
— tečaje za poizvedovalno dejavnost,

— organizacijo disperzije sanitetnega materiala v krajevne skup
nosti (omarice in postaje prve pomoči v odročnih krajih)

— organiziranje pogojev za začasno nastanitev in nego ranjencev 
in poškodovancev,

— obnavljanje in ustanavljanje depojev za sprejemanje in posre
dovanje materialne pomoči prizadetim.

Med večjimi akcijami, pri katerih bo sodeloval RKS naj navedemo 
množična šolska in izvenšolska tekmovanja ob 30-letnici vzgoje mla
dine za splošno ljudsko obrambo in družbeno samozaščito, saj je bila 
v orientacijski pohod zajeta tudi prva pomoč.

Skupno z ZSMS bo 26. maja republiško tekomvanje v prvi pomoči 
vseh srednjih medicinskih šol, 27. maja pa republiško tekmovanje iz 
programa obrambe in zaščite vseh najboljših ekip v streljanju, orien
taciji in prvi pomoči, 7. junija pa bodo vse organizacije RKS z drugimi 
dejavniki akcije NNNP organizirale veliko solidarnostno akcijo zbira
nja oblačil in posteljnine.

Da bi pospešili proces podružbljanja vseh dejavnosti RKS, so or
gani RO RKS in komisije pri občinskih organizacijah RKS že začele 
dopolnjevati programe tečajev, seminarjev in predavanj ter drugih 
oblik množičnega usposabljanja, jih posodabljati v skladu s potre
bami splošne ljudske obrambe in družbene samozaščite ter vanje 
vnašati vsebino, ki bo še bolj utrjevala zavest in zaupanje delovnih 
ljudi in občanov v našo samoupravno socialistično družbo.

Ker je celotna akcija usmerjena v množičnost in sodelovanje de
lovnih ljudi in občanov v vseh oblikah ljudske obrambe in družbene 
samozaščite, bodo organizacije RKS s svojo dejavnostjo poskušale 
spodbuditi pri ljudeh pobude za najrazličnejše oblike sodelovanja v 
obrambnih in samozaščitnih aktivnostih. Pri tem si bodo prizadevale 
oživiti številne oblike dejavnosti in samopomoči ljudi, ki so jih tako 
množično in tako iznajdljivo razvijali v narodnoosvobodilnem boju na 
področju zdravstvene in socialne zaščite tako borcev narodnoosvo
bodilne vojske kot drugih občanov. Ivica Žnidršič,

sekretar Glavnega odbora 
RK Slovenije

k K
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Obrambno in samozaščitno usposabljanje kot sestavni del 
priprav na splošno ljudsko obrambo

Nadaljevanje z 9, strani
uvodni obrazložitvi k predlogu za, 
akcijo NNNP utemeljil Franc Po
glajen, predsednik sveta za ljud
sko obrambo in družbeno samo
zaščito pri RK SZDL na seji 
predsedstva tega organa. Takoj 
lahko ugotovimo, da pri izvedbi 
letošnjega programa usposab
ljanja ne gre za klasična preda
vanja, ampak za konkreten do
govor o ukrepih in nadaljnjih ak
tivnostih, ki morajo dati nove re
zultate pri krepitvi obrambne in 
samozaščitne sposobnosti sle
herne celice naše družbe. Torej 
ne bomo smeli dopustiti, da bodo 
program izvedli »uvoženi« pre
davatelji, pač pa ga morajo izve
sti kadri krajevne skupnosti ozi
roma delovne organizacije.

Tudi o vsebini in obsegu sle-

in družbeno samozaščito
hernega konkretnega programa 
se bo potrebno dogovoriti tako 
na ravni občine kot v krajevni 
skupnosti in TOZD.

Gradivo, ki ga je pripravil re
publiški sekretariat za ljudsko 
obrambo, obravnava načelno 
več obrambno-varnostnih vpra
šanj, le-ta pa bo potrebno kon
kretizirati za območje oziroma 
okolje, ki mu bo program name
njen (krajevna skupnost — 
mestna, podeželjska; TOZD — 
večja, manjša, bolj oziroma manj 
občutljiva..., šola...).

Iz tega sledi, da je eden naj
pomembnejših pogojev za pra
vilno opredelitev obsega in vse
bine programa vsestranska 
ocena, lahko bi ji rekli ocena 
ogroženosti, bistvenih vprašanj,

pomembnih za opredelitev kon
kretnih obrambno-varnostnih 
ukrepov in nalog ter usmeritev 
bodočih aktivnosti občanov in 
delovnih ljudi v krajevnih skup
nostih, v delovnih organizacijah, 
šolah... v gibanje splošne ljud
ske obrambe in družbene samo
zaščite. Zato bo potrebno udele
žence usposabljanja seznaniti z 
oceno ogroženosti v obsegu in 
na način, da jo bodo dojeli in da 
bo hkrati prispevalo k nadaljnji 
krepitvi idejnopolitične zavesti 
delovnih ljudi in občanov za nji
hovo aktivno udeležbo v pripra
vah na splošno ljudsko obrambo 
in v aktivnostih na področju 
družbene samozaščite.

Uresničitev programa letoš
njega obrambno-zaščitnega

usposabljanja torej pomeni od
govorno in izredno zahtevno na
logo. Program moramo tako po 
vsebini kot po obsegu uresničiti z 
delovnimi ljudmi in občani v de
lovnem in življenjskem prostoru, 
torej v delovni organizaciji, v za
selku in v manjši krajevni skup
nosti, v večji krajevni skupnosti 
pa po njenih delih oziroma v ulici, 
mestni četrti, večjem stanovanj
skem bloku itd. Pri izvedbi tega 
programa lahko pričakujemo 
ugodne rezultate, saj bomo izva
jali program v času akcije NNNP 
in z vsestransko in odgovorno 
podporo ter z neposrednim an
gažiranjem vodstev SZDL, sin
dikatov in drugih subjektov naše 
družbe.

Tone Zadnikar, 
RSLO SR Slovenije

NALOGE TELESNOKULTURNIH ORGANIZACIJ 
V AKCIJI »NIČ NAS NE SME PRESENETITI«

Naloge telesnokulturnih organizacij v si
stemu ljudske obrambe in družbene samo
zaščite so mnogotere in specifične glede na 
naravo dejavnosti ter razmere, v katerih te 
organizacije delujejo. Telesnokulturne or
ganizacije imajo v svojih pravilih in drugih 
samoupravno sprejetih aktih opredeljene 
naloge tudi s področja ljudske obrambe in 
družbene samozaščite, zato je prav in smo
trno, da tudi v pripravah na akcijo Nič nas ne 
sme presenetiti preverijo uresničevanje z 
dokumenti sprejetih nalog.

Čeprav se naloge posameznih telesno
kulturnih organizacij med seboj razlikujejo, 
je vsem skupna najpomembnejša, vključe
vati v redno aktivnost zlasti tiste, ki še niso 
aktivni, in jim zagotoviti možnosti redne 
vadbe. Prav tako je pomembno, da že aktiv
nim omogočijo z redno vadbo razvoj psihofi
zičnih sposobnosti, vadba vrhunskih šport
nikov in njihov napredek na športnem po
dročju pa prav tako prispeva k večji 
obrambni sposobnosti našega naroda. 
Zdravi, krepki, odporni in moralnopolitično' 
zreli ljudje in občani so največ, kar lahko te
lesna kultura prispeva k varnostnim razme
ram v naši družbi. Zato si bodo vse tele
snokulturne organizacije prizadevale v 
pripravah na akcijo NNNP bistveno po
večati število aktivnih v vseh starost
nih kategorijah.

V ta namen bodo posebej razvijale tiste 
prvine telesne kulture, ki so dostopne sle
hernemu občanu, to pa so hoja, tek, kolesar
jenje, trim akcije, mnogoboji, plavanje itd. Še

zlasti so primerne tiste aktivnosti, kjer ob
staja možnost samopreverjanja sposobno
sti.

Pri programiranju različnih aktivnosti 
in oblik vadbe ter preverjanja oziroma 
samopreverjanja sposobnosti imajo naj
bolj odgovorno nalogo zveze telesnokul
turnih organizacij občin in republiške 
strokovne organizacije, samoiniciativa 
osnovnih organizacij (društev, klubov 
taborniških odredov, strelskih družin 
itd.) pri snovanju aktivnosti v zvezi z akcijo 
pa bo najboljši dokaz pravilnosti njihove 
usmeritve.

Poleg splošnih nalog imajo telesnokul
turne organizacije specifične naloge tudi v 
zvezi z lastništvom objektov. Telesnokul
turne organizacije, ki imajo lastne objekte, 
so dolžne v pripravah na akcijo NNNP na
meniti posebno skrb vzdrževanju in čimvečji 
izkoriščenosti objektov ter zagotoviti njihovo 
varnost. Pri vzdrževanju objektov naj tele
snokulturne organizacije posvetijo več skrbi 
funkcionalni usposobljenosti objektov, 
izboljševanju higienskih razmer, odpravi 
napak in pomanjkljivosti, večji čistosti objek
tov, racionalni porabi energije, vode itd.

Izkoriščenost objektov naj bo glede na 
pomanjkanje telesnokulturnih objektov op
timalna. Smotrno se je treba dogovoriti za 
vadbo tako skupin športne rekreacije kot za 
potrebe vrhunskega športa. V večnamen
skih telesnokulturnih objektih naj imajo 
prednost, tiste vadbene skupine, ki aktivirajo

večje število udeležencev in ki so najbolj 
pomembne za pridobivanje psihofizičnih 
sposobnosti. Specialni objekti naj bodo izko
riščeni čimbolj smotrno.

Telesnokulturne organizacije, ki imajo 
svoje objekte, so dolžne zagotoviti varnost 
objektov. Dolžne so predvideti varnostne 
ukrepe za primere požara, potresa, povod
nji, visokega snega itd. Uskladiti morajo 
svoje interne akte s splošnimi družbenimi 
dokumenti, ki govore o varnosti objektov, 
ustanoviti ustrezne službe, nabaviti orodje in 
aparate ter seznaniti delovne skupnosti in 
članstvo z varnostnimi nalogami.

V zvezi z varnostjo pred nesrečami in 
incidenti so telesnokulturne organizacije, 
zlasti take, ki jih označuje tekmovalni duh, 
dolžne zagotoviti vsestransko vzgojo šport
nikov, ki so člani teh organizacij, disciplino 
pri vadbi, red in varnost na tekmovanjih, 
ukrepe za vzgojo obiskovalcev športnih pri
reditev, varnost pri uporabi objektov za tek
movalce in gledalce (tekmovališča, tribune 
itd.) ter zagotoviti možnosti za hitro izprazni
tev objektov.

Telesnokulturne organizacije, katerih de
javnost je značilna za ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito, bodo organizirale 
široko akcijo za seznanjanja delovnih ljudi in 
občanov z veščinami posameznih panog. 
Gre predvsem za dejavnost tabornikov 
(postavljanje šotorov, orientacija, obvešča
nje, življenje v nenavadnih razmerah, mno
goboj itd.), planincev (reševalne akcije,
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HIŠNI SVETI V AKCIJI 
»NIČ NAS NE SME PRESENETITI«

Akcija »Nič nas ne sme presenetiti« je po 
zasnovi politično-mobilizacijska množična 
družbena akcija usposabljanja in preverja
nja obrambne, samozaščitne in varnostne 
pripravljenosti. Vanjo se vključujejo vs' de
lovni ljudje in občani v vseh okoljih, kjer de
lajo in živijo, torej tudi v krajevni skupnosti, 
ulici, vasi, stanovanjski hiši (bloku).

Dobra organiziranost, usposobljenost in 
pripravljenost vseh stanovalcev v hišah, še 
zlasti pa v večjih stanovanjskih blokih ozi
roma v hišnih skupnostih pomembno pri
speva k dobri splošni organiziranosti in pri
pravljenosti za obrambo in zaščito krajevne 
skupnosti kot celote. Prav zaradi tega mo
ramo v akciji NNNP posvetiti ustrezno po
zornost tudi aktivnostim in nalogam, stano
valcev v stanovanjskih hišah, kajti zave
damo se, da še povsod in vsi še nismo dovolj 
poučeni o svojih pravicah, dolžnostih in na
logah ob elementarnih in drugih hudih ne
srečah in v vojni, da nismo še dovolj dobro 
organizirani in usposobljeni za povsem 
uspešno izvajanje obrambno-zaščitnih

orientacijski pohodi, varnost v gorah, varo
vanje narave, markacije), strelcev, borilnih 
športov (judo, rokoborba, karate, sablja
nje), brodarske in veslaške organizacije 
(uporaba plovnih objektov, forsiranje rek, 
jezer, reševalne akcije itd.), društev »Parti
zan« orientacijski teki in pohodi, mnogoboji, 
trim akcije, učenje plavanja, kolesarjenje 
itd.), plavalcev (ena najpomembnejših akcij 
je naučiti čimveč občanov plavanja), kole
sarstva (obveščanje, kurirske naloge, trim 
kolesarjenje, ciklokrosi itd.), avto-moto 
športov (obveščanje, kurirske naloge, rally 
vožnje, spretnostne vožnje), letalcev in pa
dalcev.

Članstvo organizacij, katere dejavnost ni 
značilna za ljudsko obrambo in družbeno 
samozaščito, bo na podlagi programov 
ZTKO občin sodelovalo v splošnih akcijah 
za vse prebivalstvo, kot so orientacijski po
hodi, obiski spominskih obeležij iz NOB, so
delovanje s civilno zaščito v domačem kraju 
itd.

Posebej pomembno je, da se telesnokul- 
turne organizacije prek koordinacijskih od
borov pri krajevnih konferencah SZDL po
vezujejo z drugimi dejavniki in usklajeno vo
dijo priprave na akcijo in akcijo samo.

Telesnokulturne organizacije bodo svoje 
ugotovitve, predloge in pobude sporočale 
koordinacijskim odborom, zvezam telesno- 
kulturnih organizacij v občinah in republi
škim strokovnim organizacijam. Po končani 
letošnji akciji pa bodo na vseh ravneh in v 
vseh telesnokulturnih okoljih podrobneje 
ocenili akcijo. Marjan Jemec

nalog in postopkov v takšnih razmerah. Zato 
se moramo v tej akciji zavzeti, da se bomo 
dobro organizirali, seznanili z vsem potreb
nim in usposobili za opravljanje nalog v 
izrednih razmerah.

Nalogo, ki je pred nami bomo uspešno 
opravili le, če se bomo na njo tudi dobro pri
pravili. Najprej se moramo vprašati, ali smo v 
hiši, bloku, hišni skupnosti že ustrezno or
ganizirani, se pravi, ali smo ustanovili vse 
tiste organe in organizacije, ki smo jih dolžni 
ustanoviti v skladu s predpisi in napotili ter 
potrebami in možnostmi, in ali tudi v resnici 
delujejo. Mislimo predvsem na hišne svete, 
odbore SZDL, aktive ZK, aktive ZSM, pod
odbore za ljudsko obrambo in družbeno sa
mozaščito in enote civilne zaščite. Če te ob
veznosti nismo še v celoti izpolnili jo moramo 
čimprej, kajti prav ti organi in organizacije so 
organizatorji in nosilci akcije NNNP v hiši, 
kjer stanujemo. Zatem moramo ugotoviti, 
kako smo seznanjeni s pravicami, dolž
nostmi, nalogami in postopki na področju 
ljudske obrambe in družbene samozaščite, 
kako smo pripravljeni in usposobljeni za nji
hovo opravljanje, ne nazadnje pa tudi to, 
kako smo materialno preskrbljeni za 
uspešno opravljanje teh nalog bodisi kot po
samezniki, kot družina ali kot skupnost sta
novalcev. Ko vse to ugotovimo in ocenimo, 
se bomo odločili, katere aktivnosti in naloge 
bomo izvedli v letošnji akciji NNNP oziroma 
kaj moramo v tej akciji storiti , da bomo 
obrambno in zaščitno čim bolje pripravljeni 
in usposobljeni.

Kot pomoč hišnim svetom naj omenimo le 
nekatere naloge in aktivnosti, ki naj bi jih 
opravili v tej akciji:

— Na zborih stanovalcev in s praktičnim 
poukom, organiziranim v stanovanjski hiši, 
moramo usposobiti stanovalce za učinkovito 
opravljanje konkretnih obrambno-zaščitnih 
in samozaščitnih nalog v stanovanjski hiši. 
Predvsem jih moramo poučiti, kakšne so 
obveznosti, odgovornosti in naloge stano
valcev, hišnega sveta, enote civilne zaščite 
in družbenopolitičnih organizacij, kako naj 
se vedejo, kako ravnajo in kaj naj storijo ob 
elementarnih in drugih hudih nesrečah (po
tres, poplave, požar in dr.) ter v posameznih 
priložnostih, ko grozi neposredna vojna ne
varnost, in v vojni, še zlasti pa ob zračnih na
padih in drugih vojaških aktivnostih. Vse to 
usposabljanje naj bo prilagojeno konkretnim 
razmeram v stanovanjski hiši, se pravi da 
moramo upoštevati predvsem tiste nevar
nosti, ki pretijo stanovalcem v neposrednem 
okolju.

— Usposobiti moramo hišno enoto ci
vilne zaščite za opravljanje reševalnih in 
drugih nalog ob nesrečah in v vojni. Ob 
koncu akcije, to je 29. in 30. septembra 
opravimo praktičen preizkus usposobljeno
sti enote in stanovalcev na podlagi predpo
stavke, ki jo bo določila krajevna skupnost.

— Pregledati in urediti moramo hišna za
klonišča. Če v hiši ni zaklonišča, moramo

skupno s krajevno skupnostjo določiti način, 
kako zaščititi stanovalce in jih o tem poučiti; 
pregledati in usposobiti moramo za uporabo 
tudi vsa protipožarna, reševalna in druga 
sredstva civilne zaščite ter poučiti stanoval
ce, kako naj z njimi ravnajo. Če teh sredstev 
še ni, moramo poskrbeti, da jih bo hiša dobi
la.

— Pregledati moramo vse skupne pro
store ter iz njih odstraniti vse nepotrebne 
predmete, zlasti tiste, ki so nevarni, če bi 
prišlo do požara, ki bi ovirali gibanje stano
valcev in drugih oseb pri reševalni akciji ali 
pa že zdaj ovirajo dostop do naprav električ
ne, plinske, vodovodne in ogrevalne nape
ljave; iz skupnih prostorov, garaž, podstrešij, 
shramb, drvarnic in drugod moramo odstra
niti vnetljive in druge nevarne snovi.

— Poskrbeti moramo za brezhibno delo
vanje domofonov, zvoncev, dvigal in raz
svetljave na stopniščih, v skupnih prostorih 
in zakloniščih; obnoviti in ažurirati sezname 
stanovalcev, iz njih naj bo tudi razvidno, kdo 
je predsednik hišnega sveta in kdo so člani 
ter kdo je hišnik in njegov naslov; poskrbeti 
moramo, da bodo zvonci, poštne omarice in 
vhodna vrata v stanovanje opremljeni z 
imeni nosilcev stanovanjske pravice; poskr
beti moramo da se bodo redno v nočnem 
času zaklepala vhodna vrata, in vrata skup
nih prostorov; na vidno mesto izobesimo 
seznam stanovalcev, navodilo občanom o 
postopkih ob naravnih in drugih hudih ne
srečah in v vojni, hišni red ter druga obvestila 
in napotke, ki so pomembni za stanovalce 
ter druge osebe, ki imajo opravek v zgradbi.

— V sodelovanju s krajevno skupnostjo 
moramo pregledati in ažurirati načrt civilne 
zaščite za ukrepanje v primeru nesreč v 
vojni, pri čemer moramo biti posebno po
zorni na ukrepe, kot so: gašenje požarov, 
reševanje iz ruševin, zatemnjevanje, eva
kuacija, skrb za ostarele in bolne stanovalce 
ter otroke, pomoč stanovalcem drugih sta
novanjskih hiš in dr. ter o vsem tem na pri
meren način poučiti tudi stanovalce.

— Glede na to, da bodo na območju kra
jevne skupnosti in občine izvedene različne 
aktivnosti, akcije in vaje civilne zaščite, na
rodne zaščite in mnoge druge, moramo po
skrbeti, da bodo v njih aktivno sodelovali vsi 
stanovalci hiše. Možnosti in oblik vključeva
nja stanovalcev v aktivnosti pa je seveda še 
veliko več, zato je prav, da o njih razmislijo 
organizatorji in nosilci akcije in jih tudi izve
dejo, upoštevaje pri tem seveda krajevne 
razmere in možnosti.

V akciji NNNP in v aktivnostih, ki jih bodo 
izvajali, naj bi prišla do veljave tudi družina 
kot temeljna celica naše družbene skupno
sti, saj morajo ljudje tudi v družini pripraviti 
vse potrebno za življenje v izrednih razme
rah. Med temi pripravami velja posebej opo
zoriti na zagotovitev potrebnih zalog živil in 
drugih najnujnejših potrebščin, pa tudi sred
stev za osebno zaščito, za zatemnjevanje, 
za razsvetljavo in drugo.

Tone Volčič, 
RSLO SR Slovenije
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PROBLEMI TAJNOSTI 
IN NJENE ZAŠČITE V NAŠI DRUŽBI

Vedno bolj intenziven razvoj 
socialističnega samoupravljanja 
kot temeljnega družbenega in 
proizvodnega odnosa ter kot 
splošne smeri razvoja naše 
družbe terja, da vsa družbeno
politična, pravna, gospodarska 
in druga vprašanja ter probleme 
rešujemo v skladu s tem razvo
jem, kar velja tudi za opredelitev 
in zavarovanje tajnosti v naši 
družbi. To vprašanje postaja 
samo po sebi del celotne zaš
čitne funkcije družbe. V njej sta 
na skupnih družbenih temeljih, 
zaščitnih objektih, enotnih ciljih 
itd. zajeti obramba in varnost kot 
dve po opravilih posebni, ločeni 
področji, v katerih — kot tudi v 
vseh drugih državnih funkcijah 
— poteka proces podružbljanja.

S podružbljanjem zadev s po
dročja obrambe in varnosti na 
temeljih združenega dela si de
lovni ljudje ustvarjajo pogoje in 
možnosti za najneposrednejše 
razpravljanje o vseh vprašanjih s 
tega področja in tako tudi o odlo
čanju in zaščiti tajnosti. Nedvo
mno je ta problem v takšnih ra
zmerah zelc zapleten, drugače 
kot v drugih sistemih, v katerih je 
precej preprost in ga rešujejo 
dokaj poenostavljeno, pri čemer 
ne puščajo niti najmanjših mož
nosti za vpliv delovnih ljudi niti za 
njihovo ustvarjalno vlogo. To se

veda ne ustreza bistvu našega 
sistema, v katerem imajo drža
va, njeni organi in ustanove 
resda še vedno pomembno 
vlogo, vse bolj pa se usmerjajo k 
družbeni samoupravni bazi. 
Upoštevati pa moramo to novo 
kvaliteto naše ustavne družbe
noekonomske ureditve, s katero 
mora biti v skladu obrambno- 
zaščitna funkcija družbe v celoti 
in v vseh njenih sestavnih ele
mentih. V zvezi s tem želim opo
zoriti na spremembe, ki so nepo
sredno vplivale na to funkcijo.

Prvič v našem sistemu spre
minja tudi država svojo vsebino 
in funkcije in postaja vse bolj 
funkcija samoupravno organizi
rane družbe. Skladno s tem se 
razvija proces preobrazbe dr
žavnih ustanov v tem smislu, da 
le-te dobivajo širšo, družbeno 
naravo, kot tudi državnih orga
nov in služb, ki imajo — čeprav 
še z močnimi lastnostmi in poo
blastili klasičnih državnih orga
nov — tudi naravo organov sa
moupravno konstituirane drža
ve. So namreč del družbene 
strukture, ki morajo, preprosto 
rečeno, »voziti« ne le po držav
nem tiru, marveč tudi po družbe
nem, se pravi, usmerjeni morajo 
biti bolj k družbenim in samou
pravnim subjektom. Na drugi 
strani pa pomeni podružbljanje

zakonodajno-pravnega sistema 
graditev novega, njegovo pri
pravljanje, sprejemanje in ure
sničevanje, kar pa pomeni novo 
kvaliteto v odpravljanju klasične 
države. To po svoje seveda 
vpliva tudi na opredeljevanje taj
nosti. V teh procesih dobiva taj
nost čedalje bolj svojo družbeno 
vsebino, česar seveda drugi 
pravni sistemi ne poznajo.

Drugič, s tem ko smo razglasili 
ljudsko obrambo in družbeno 
samozaščito kot najširša temelja 
varnosti in funkcije samouprav
ljanja, ki mu kot sistemu ne 
ustreza klasična zaščita, so se 
odprle široke možnosti za nepo
sredno vključevanje družbenih 
in samoupravnih struktur v zaš
čito družbe.

Kar zadeva zaščito tajnosti, 
mora le-ta izhajati iz širših druž
benih okvirov zaščite, to pa mora 
biti skrb, pravica in odgovornost 
širokega kroga delovnih ljudi in 
občanov, ne sme se in se tudi ne 
more opirati samo na pravne 
norme, prisilo itd., čeprav je tudi 
to pomembno, saj je zelo po
membno organizirano družbeno 
reagiranje ob določenem nedo
voljenem odkrivanju tajnosti.

Zunaj splošne ljudske 
obrambe je več problemov, ne

jasnih vprašanj in tudi slabe 
prakse, kar zadeva elemente za 
določene državne in uradne taj
nosti, zlasti pa tudi poslovne taj
nosti, kot tudi glede zaščitnih 
ukrepov.

Če upoštevamo ustavne te
melje — citiram 97. člen ustave 
SFRJ: »Zakon in samoupravni 
akti določajo zadeve in podatke, 
ki pomenijo tajnost ali se ne 
smejo objavljati.

Načelo javnosti se ne sme 
uresničevati v nasprotju z inte
resi varnosti in obrambe države 
in z drugimi družbenimi interesi, 
ki jih določa Ustava« — lahko na 
kratko sklenemo: zaščita tajnosti 
v naši družbi je privzdignjena na 
raven ustavne določbe, kar 
jasno opozarja na skladnost sa
moupravljanja in zaščite tajnosti, 
ali bolje rečeno, zaščite tajnosti v 
funkciji varovanja in zaščite so
cialistične samoupravne družbe 
kot ustavno določenega interesa 
naše družbe.

Poleg zakonov, s katerimi je 
mogoče določiti, kaj je tajnost, v 
naši družbi (mislim na tisto, 
česar ne bi smeli objavljati), je 
mogoče tajnost določiti tudi s 
samoupravnimi akti (pravilniki, 
statuti, samoupravnimi spora
zumi in dogovori), ki so samo
stojni pravni akti.

V načelu javnosti dela držav
nih, samoupravnih in drugih or
ganov (to je določeno prav tako v 
97. členu ustave SFRJ), so dolo
čene izjeme, in sicer: interes 
varnosti in obrambe, ki ga nujno 
določa zakon, in »drugi družbeni 
interesi«, ki morajo biti prav tako 
določeni le v zakonu, ne pa kako 
drugače (niti ne s samouprav
nimi akti).

Ob stališču, da so »interesi 
varnosti in obrambe države« za
konsko urejeni, se zastavlja 
vprašanje »drugih družbenih in
teresov«, o katerih govori usta
va.

Vprašanja javnosti in tajnosti 
so zapletena in pomembna, zla
sti v naši samoupravni sociali
stični družbi. Zaradi razvoja in 
krepitve resničnih in demokra-

Zveza kulturnih organizacij 
Slovenije in njene naloge v akciji

NNNP 79
Zveza kulturnih organizacij 

Slovenije je pozvala vse občin
ske zveze in prek njih kulturna 
društva, naj. načrtno in vse
stransko sodelujejo v akciji 
»Nič nas ptejsme presenetiti«. 
Priporočila je naj akcija zajame 
moralnopolitične priprave kul
turnih skupin, ki nastopajo 
zunaj SFRJ, ureditev določil o 
ljudski obrambi in družbeni 
samozaščiti v aktih občinskih 
zvez kulturnih organizacij in

društev, okrepitev in načrtno 
poglobitev kulturnega sodelo
vanja z enotami teritorialne 
obrambe in z enotami JLA ter 
opravijo celovite priprave za 
nastope različnih kulturnih 
skupin po zgledu kulturnih 
skupin v času NOB.

Zveza kulturnih organizacij 
se zavzema, da bi v teritorialnih 
enotah ustanovili kulturne sku
pine, ki bi imele vnaprej pri
pravljen in naštudiran program,

s katerim bi lahko nastopale v 
mirnem času in tudi v času 
vojne, seveda pa bi ga sproti 
prilagajale potrebam in razme
ram in pritegovale K sodelova
nju vse, ki lahko kajtoristnega 
prispevajo.

Zveza kulturnih organizacij 
zato priporoča občinskim zve
zam in društvom, da organizi
rano in s konkretno dejavnostjo 
sodelujejo v akciji Nič nas ne 
sme presenetiti.

Tone Štefanec
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tičnih odnosov v našem sistemu 
in zaradi dejstva, da delovni lju
dje in občani postajajo vse bolj 
aktivni dejavniki varnosti in zaš
čite, je nujna javnost dela vseh 
ustanov. Vsebina pa tudi pravni 
izraz javnosti je v pravici delov
nih ljudi in občanov, da so ob
veščeni o dejavnosti državnih 
organov, organov samouprav
ljanja, organizacij združenega 
dela, krajevnih skupnosti ter 
drugih subjektov in skupnosti. V 
javnosti morajo zato vse struk
ture zakonito in učinkovito iz
polnjevati svoje dolžnosti in ob
veznosti. Javnost morajo pravi
loma motivirati subjektivne sile, 
zlasti zveza komunistov in socia
listična zveza, in to tako, da se 
zavzemajo za odpravljanje ne
pravilnosti, nezakonitosti dejanj 
in postopkov. Delegatski sistem 
pomeni korak naprej v uresniče
vanju načela javnosti in pravice 
delovnih ljudi, da so obveščeni. 
Zato se v smislu, v katerem 
obravnavam to vprašanje, po
javlja javnost kot pravilo, tajnost 
pa kot izjema, zelo jasno opre
deljena bodisi v zakonu bodisi v 
samoupravnih aktih.

S tega stališča ne more nihče 
oporekati potrebi po tajnosti v 
našem sistemu, vendar ne vsa
kršne tajnosti, temveč samo 
tiste, ki je v skladu s temelji na
šega sistema in s splošnimi 
družbenimi interesi.

Socialistična samoupravna 
družba, ki jo gradimo, ne sme in 
ne more zanemarjati objektivne 
resnice, ki jo obdaja v sedanjem 
času in v določenem prostoru. 
Ta izhaja iz obveščenosti delov
nih ljudi in občanov kot pogoja za 
samoupravni razvoj ter se bori 
za doslednejše uresničevanje 
načela javnosti dela v nepo
sredni družbeni praksi. Toda ta 
družbena praksa ima tudi svoje 
tajnosti kot izjemo načela javno
sti; to izjemo opravičujejo trajni 
življenjski interesi in interesi 
obrambe in zaščite pred zuna
njim in notranjim sovražnikom 
neodvisne in neuvrščene socia
listične in samoupravne Jugo
slavije ih potemtakem tudi inte
res delovnih ljudi in občanov. 
Zato mora družba varovati taj

nosti pred subjekti in silami, ki 
skušajo spodkopavati njeno 
neodvisnost, suverenost in 
ogrožati njeno varnost.

Proces podružbljanja zadev s 
področja zaščitnih funkcij druž
bene samozaščite nenehno 
spravlja delovne ljudi v položaj, 
da razpravljajo o vseh aspektih 
teh zadev in nalog pa tudi o 
vprašanjih določanja in zaščite 
tajnosti. Delovni ljudje se morajo 
usposobiti in organizirati, da bi 
bili lahko tvorci in zaščitniki svo
jih tajnosti, da lahko postanejo 
nosilci varnosti in samozaščite, 
da so odgovorni za te zadeve in 
naloge v duhu idejnopolitičnih 
stališč 8. kongresa ZKS in 
skladno s pozitivnimi pravnimi 
predpisi širših družbenih skup
nosti. Te morajo s svojimi sa
moupravnimi predpisi in akcijo v 
praksi dati širšo družbeno zaš
čito vsem zaščitenim vrednotam 
pa tudi določenim tajnostim, s 
čimer dopolnjujejo in dvigajo na 
višjo raven celotno državno, 
družbeno in samoupravno orga
nizirano zaščito.

Tajnosti ne smejo motiti niti 
zavirati razvoja • socialističnih 
samoupravnih odnosov. To pa 
pomeni, da ne smemo skrivati 
kot tajnosti nobenih podatkov iz 
poslovanja lastne organizacije 
združenega dela oziroma kra
jevne skupnosti ali drugih skup
nosti ali ustanov pred samou- 
pravljalci, da bi tako izigrali sa
moupravljanje, omogočili biro
kratsko samovoljo, tehnokratske 
in druge nazore ter ovirali sa
moupravno in socialistično rav
nanje. Nasprotno, prav načelo 
javnosti krepi odgovornost sa- 
moupravljalcev delovnih ljudi!

Za uresničevanje teh z ustavo, 
z zakoni in drugimi samouprav
nimi akti opredeljenih načel se 
morajo zavzemati družbenopoli
tične organizacije ter s svojo po
litično dejavnostjo zagotoviti, da 
bodo delovni ljudje in občani na 
podlagi varnostno-političnih 
ocen v vseh okoljih, kjer živijo in 
delajo v celoti seznanjeni z nalo
gami s področja varnosti in zaš
čite.

Vlado Žorž, 
sekretar sveta za LO in DS pri 
predsedstvu RK SZDL Slovenije

/---------------- — N

Program organizacije 
zveze tabornikov v akciji 

NNNP 1979
Zveza tabornikov Slovenije 

si bo v akciji NNNP zlasti pri
zadevala, da bi v sodelovanju 
z organizacijami ZSMS razši
rili taborniško organizacijo v 
vse krajevne skupnosti.

Enote zveze tabornikov 
bodo skupaj s krajevnimi 
skupnostmi oziroma občin
skimi konferencami ZSMS 
sodelovale pri pripravi 
obrambnih načrtov.

Posebno pozornost pri 
uresničevanju osnovnega 
programa bodo letos name
nile taborniške organizacije 
veščinam in spretnostim s 
področja splošne ljudske 
obrambe in družbene samo
zaščite.

Na predvečer Dneva mla
dosti bomo tradicionalno ak
cijo »Taborniki zbor — Naš 
pozdrav Titu«, katere namen 
je mobilizirati slovenske ta
bornike ob isti uri v krajih, kjer 
delamo in živimo.

Izvedli bomo vrsto akcij in 
tekmovanj, katerih smoter je 
preverjanje sposobnosti ta
bornikov v uresničevanju 
spplošne ljudske obrambe in 
družbene samozaščite. Slo
venski taborniško-partizanski 
mnogoboj, ki vsebuje vse 
tisto, kar bi jutri lahko potre
bovali udeleženci boja za 
obrambo domovine, bo 
osrednja vsebina dejavnosti 
tabornikov skozi vse leto.

V poletnih mesecih bomo s 
posebno pozornostjo pripra
vili letna taborjenja in na njih 
pregledali taborno opremo, 
preverili usposobljenost na- 
stanjevalskih ekip ter uspo
sobljenosti vodstvenih ka
drov in intendantske službe.

Na posvetu s predsedniki 
enot in zvez tabornikov občin 
bo posebna točka dnevnega 
reda posvečena problematiki 
splošne ljudske obrambe in 
družbene samozaščite. V re
viji TABOR in Taborniškem 
vestniku bomo seznanjali 
članstvo s pripravami in 
izvedbo posameznih akcij ki

zadevajo splošno ljudsko 
obrambo in družbeno samo
zaščito. Organizirano se 
bomo vključili v sklepne ak
cije ob koncu septembra v 
krajevnih skupnostih in tudi 
na vseh drugih ravneh naše 
družbe. Organizirali bomo 
posebno obveščevalno služ
bo, ki bo zbirala podatke o ak
tivnosti za oceno celotne ak
cije, načelne usmeritve pa naj 
bi mesečno konkretizirali v 
svojih programih dela.

Pri opredeljevanju in načr
tovanju nalog je potrebna čim 
večja samostojnost vsake OK 
ZTS oziroma odreda, ki bo 
sodeloval v akciji, da bi tako 
upoštevali specifičnost po
treb in zagotovili izvirnost in 
različnost zamisli posamez
nih aktivnosti, vendar ob us
klajevanju na različnih rav
neh.

Za soboto, 29. septembra 
naj v taborniških organizaci
jah načrtujejo takšne akcije in 
aktivnosti, ki bodo praktičen 
prikaz usposobljenosti tabor
nikov za opravljanje konkret
nih nalog na podlagi določe
nih predpostavk (vojne ogro
ženosti, elementarnih nesreč 
ipd.), ki bodo pomenile pre
verjanje obrambnih sposob
nosti, mobilizacije, evakua
cije itd.

Za nedeljo, 30. septembra, 
pa naj organizirajo množične 
politično-manifestativne ak
cije, kot so množični pohodi 
ob pomnikih NOB, orientacij
ska tekmovanja, kulturne pri
reditve itd.

Ker gre za akcijo, ki je odvi
sna od specifičnih razmer na 
posameznih področjih naj OK 
ZTS oziroma odredi sam in s 
pomočjo koordinacijskih od
borov za ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito pri 
občinskih konferencah SZDL 
opredelijo konkretne naloge 
in zagotovijo da bodo akcije 
potekale čimbolj načrtno in 
usklajeno.
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ALI NAJ SE TUDI ŽENSKE USPOSABLJAJO IN VKLJUČUJEJO V PRIPRAVE 
NA AKCIJO »NIČ NAS NE SME PRESENETITI«

ŽENSKA JE ENAKOPRAVEN DEJAVNIK 
V SPLOŠNI LJUDSKI OBRAMBI

Na vprašanje, ali naj se tudi 
ženske usposabljajo in vključu
jejo v priprave na akcijo NNNP, 
seveda ženske odgovarjajo 
pritrdilno.

Menijo, da morajo pridobi
tve, ki so si jih priborile že v na
rodnoosvobodilnem boju in v 
socialistični samoupravni 
družbi in so tudi delo žensk 
samih, braniti skupaj z vsemi 
naprednimi ljudmi. Dejavne v 
družbenoproizvodnem pro
cesu in v družbenopolitičnem 
življenju žele deliti svojo vlogo 
z moškimi. Zato tudi v pripra
vah na splošni ljudski odpor in 
družbeno samozaščito ne mo
remo ločevati občanov po 
spolu, še posebej takrat ne, ko 
gre za ustavno uresničevanje 
pravice in dolžnosti braniti 
domovino.

Posebni programi za 
ženske ali žensk?

Ženske danes v vseh oblikah 
dela in tudi organiziranosti v 
političnih organizacijah dele 
vlogo z moškimi. Ta spreme
njena vloga v naši družbi, dej
stvo. da je razporejena na od
govorne delovne in samou
pravne dolžnosti, vse druž
bene dejavnike zavezuje, da 
bo usposobljena tudi za vode
nje teh teles v obrambnih pri
pravah, da bo torej vključena v

odbore za ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito, v štabe 
za teritorialno obrambo in v 
štabe civilne zaščite vse od 
krajevne skupnosti do republi
ke.

Ker so se ženske uveljavile 
ne le kot delegatke, ampak tudi 
kot predsednice skupščin in 
izvršilnih odborov posameznih 
interesnih skupnosti ter posa
meznih skupščinskih zborov, 
jih moramo vključiti tudi v 
obrambne priprave teh teles.

Udeležba žensk v NOB in 
kar 50.000 (40 %) članic ZZB 
Slovenije dokazuje, kako ne
nadomestljiv je bil delež žensk, 
kako se je ženska vključevala v 
celovitost preobrazbe, skozi 
katere je šla narodna in so
cialna revolucija. Zato si mo
ramo prizadevati tudi za naš 
naraščaj. Mladinke v ZSMS so 
se že uveljavile kot prostovolj
ke, zlasti pa tam, kjer mladin
ska organizacija goji revolu
cionarne tradicije, kjer ima po
hodno enoto. Vemo, da so po
žrtvovalne članice pohodnih 
enot! Koliko pa jih je med vodji 
teh enot?

Kako urejamo eviden
co?

Kam bodo razporejene žen
ske v izrednih razmerah, kako 
bodo ali so že usposobljene za 
te dolžnosti, naj ureja enotna

evidenca. Ne le usposabljanje 
v vseh rednih oblikah izobra
ževanja in vzgoje, ampak 
družbenopolitično usposablja
nje za delegatski sistem, aktiv
nost žensk v kulturnoprosvet- 
nih in športnih društvih, pri ta
bornikih, društvih Partizan, 
tehničnih društvih itd. bo odkri
lo, kje je premalo žensk in kje je 
dovolj aktivnih. Opozorjeni 
bomo, da so ženske še vse 
premalo aktivne v tekmovalni 
športni in rekreativni dejavno
sti, zelo pa So dejavne taborni
ce, članice AMD, članice gasil
ske zveze, manj pa v dejavno
sti ljudske tehnike.

Kam z otroki?
Da bi ženske lahko sodelo

vale v obrambnih pripravah, da 
bi lahko obiskovale tečaje in se 
udeleževale različnih vaj, mo
ramo zagotoviti, da bodo v 
času usposabljanja odprti tudi 
vzgojnovarstveni zavodi, da 
bodo, denimo, hkrati tudi šole 
izvajale svoj obrambni pro
gram, da bodo odprti obrati 
družbene prehrane ali da bomo 
kako drugače poskrbeli za var
stvo otrok in preskrbo družine.

Razmislimo, katere nezapo
slene tovarišice in upokojenke 
(med njimi so tudi udeleženke 
NOB), bi lahko vključili v posa
mezne odbore, katere bi lahko 
prevzele tudi vojne dolžnosti v

vzgojnovarstvenih zavodih, 
katere pa bi lahko sodelovale 
pri morebitni evakuaciji starih, 
bolnih, otrok itd.

Prizadevajmo si, da bodo 
ženske vključene v obrambne 
priprave že v najosnovnejših 
enotah: v hišnih svetih, uličnih 
svetih, svetih sosesk, v vaseh 
itd.

Ženske v vse oblike 
obrambnih priprav

Čeprav so se, ženske v na
rodnoosvobodilnem boju potr
jevale ne le kot negovalke bol
nih in ranjenih, večkrat v pri
pravah žensk na splošno ljud
sko obrambo zanemarjamo 
vse oblike obrambnih priprav 
zanje. .

Če naj bi v izrednih razmerah 
zagotovili nemoten proizvodni 
proces in življenje vseh oblik 
samoupravljanja v delovnih or
ganizacijah, družbenopolitič
nih skupnostih in organizaci
jah, si bomo morali prizadevati 
za sleherno kmetico v vaški 
skupnosti in za usposobljene 
delavke na vseh ravneh delov
nega procesa. Že v urejenih 
razmerah in v miru si moramo 
prizadevati, da ob nobenem 
presenečenju ne bomo nepri
pravljeni.

Vladka Jan 
članica IO P RKSZDL 

Slovenije

UREDNIŠKI ODBOR:
Marko OROŽEN, Julij PLANINC, Tone RAKOVIČ, Ljubo JASNIČ, Franc ČRNUGELJ, Vlado ŽORŽ, Milan VOLČIČ
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VODOVODNE PIPE LAHKO PRESAHNEJO -
KAJ TEDAJ?!

Brez vode ni življenja. Pro
blem vode je star, kolikor traja 
življenje na zemlji, kolikor je star 
boj za obstoj. Tega problema se 
boleče zavedamo, kadar vode 
ni, ko smo žejni, ko plameni uni
čujejo premoženje, ni pa vode, 
da bi ogenj pogasili.

Pri obilici vode, ki teče iz so
dobnih vodovodov, se preda
jamo samozadovoljstvu. Zado
voljni smo z visokim standar
dom, kaj bi razmišljali o vodi, o 
kraški vasi ali kateri drugi. Za
gata z vodo je bila vedno velika, 
stara, kolikor so pomnili najsta
rejši ljudje. Velike suše so po
mnili desetletja, petdesetletja in 
več, spomini na katastrofalne 
požare, ki so ob suši in vetru uni
čili celotne vasi, so prehajali iz 
roda v rod.

Kraška vas. Vsaka hiša, tudi 
najrevnejša, je imela »štirno« in 
vanjo z lesenimi žlebovi speljano 
kapnico. Voda ni bila najboljša, 
ker so bile strehe krite s slamo in 
brez dimnikov je »dišala« po 
dimu, vendar je bila uporabna za 
ljudi in živino.

Težave pa so se pojavile ob 
dolgotrajnih sušah, ko so morali 
s kravjimi zapregami voziti vodo 
v sodih tudi po več ur daleč iz 
reke Krke. Za nujne potrebe so 
nosili na hrbtih ali glavah iz stu
dencev, ki so komaj curljali, ven
dar so jo imeli vedno — tudi ob 
največji suši. Studenci, čeprav 
oddaljeni od hiš, so bili vedno 
lepo urejeni in čisti. Čakanje, da 
se je voda natekla, je pomenilo 
priložnost za klepet po napor
nem delu.

Vse to je pozabljeno, to je bilo 
že tako davno, pred vojno in 
morda še v prvih povojnih letih. 
Po vojni so dobili vodovod. Vode 
je dovolj in sama teče iz pip. 
Kmetijstvo napreduje, kmetje 
kupujejo traktorje in druge stroje. 
Gradijo sodobne velike hleve, v 
katerih lahko vsaka glava pije 
vodo, kadar želi.

Veliko gradimo in potrebu
jemo veliko vode. Za tolikšno po
rabo pa vodovod ni bil predvi
den. Domačije v višjih legah čez 
dan nimajo vode, le v poznih 
nočnih urah napolnijo posode in 
kopalne kadi, spodaj, v nižini, 

•voda še teče, vendar brez pra
vega pritiska. In spet smo začeli 
govoriti o pomanjkanju vode.

Pred leti, ko so v vasi dobili 
vodovod, ko je bilo vode še več 
kot dovolj, so bili vodnjaki, ki so 
služili skozi stoletja, nenadoma 
odveč. Nekateri so jih zasuli,

drugi so uvideli, da se dajo ko
ristno uporabiti za gnojnične 
jame, za silose. Vaški studenci, 
ki so nekdaj tako lepo žuboreli, 
so postali odveč; v sodobnem 
življenju kmečki ljudje ne potre
bujejo romantike. Studenčke, že 
zdavnaj brez žlebov, zasipa list
je, zemlja, blato, voda slednjič 
najde svojo pot pod zemljo.

Na velike suše, na žejo so že 
vsi pozabili, celo tisti, ki so se bo
rili na soško-kobariški fronti, ko 
so bile bitke odvisne ne od gra
nat, ampak od vode, ko je zma
govala tista stran, ki je imela 
vodo. Ko je začelo deževati, so 
vojaki z obeh strani fronte odvrgli 
puške, da bi lovili v usta vodo.

V soparnem letnem dnevu 
pridrvi nevihta. Strela udari v go
spodarsko poslopje, polno sena. 
Gasilci so hitri, saj imajo avto
mobile. Lahko bi gasili, a pro
blem je voda. V hidrantih ni priti
ska. Gospodar je sicer imel 
nekoč največji vodnjak v vasi. 
vode je imel tudi v največji suši, 
toda zdaj je vodnjak poln živin
ske krme. Gasilci so nemočni, 
komaj rešijo traktor in živino iz 
hleva, vse drugo premoženje je 
žrtev plamenov. Vse to pa bi bili 
lahko rešili, če bi v vasi, ko so 
dobili vodovod, še naprej obdr
žali in vzdrževali vodnjake kot 
vodne rezerve za »hude čase«. 
Tega se ob nesreči bridko 
ovedo.

V spomladanskem jutru pre
tresljiva vest: potres uničil Črno
gorsko primorje. Pomoč je 
nujna. Človeške žrtve, veliko ra
njenih. Nujno potrebujemo 
zdravstveno osebje, krvno pla
zmo, šotore. In vodo. Vodo! Kraji 
so brez elektrike in pitne vode, 
grozi epidemija. Tako poročilo 
drugega, tretjega dne.

Prišle so zdravniške ekipe in 
krvne plazme ne primanjkuje 
več.

Primanjkuje pa šotorov, odej 
in vode. Vode!

Največji problem je voda! Ci
sterne ne morejo na pot, ker so 
uničene ceste in železnica.

Če ne bi bili brezbrižni pred 
nesrečo, če bi skrbeli za re
zervne vire pitne vode, če bi 
vzdrževali vodnjake, čeprav 
kapnice, bi bila zdaj zagata 
bržčas veliko manjša.

Za Kampalo ni bilo težkih 
bojev, niso bile angažirane ve
like sile, ni bilo močnih raketnih 
napadov, pa smo še 10 dni po 
osvoboditvi poslušali vesti: vlada

velika zmeda, vode še vedno ni, 
ljudje trpijo žejo, pretijo epidemi
je.

Ali takale reportaža (ki je lahko 
jutri stvarnost) z vaje civilne zaš
čite v krajevni skupnosti - situaci
ja: sovražnik je z izredno moč
nim avio-raketnim udarom na 
naše mesto povzročil veliko 
opustošenje. Veliko človeških 
žrtev, veliko ranjenih. Veliki po
žari. Sovražnik je uničil elek
trično centralo, ki napaja mesto, 
mestni vodovod in toplarno.

Mesto je brez vode, elektrike 
in ogrevanja!

Kaj je v tem primeru predvidel 
obrambni plan?

Preskrbo z vodo iz javnega 
vodovoda, redno oskrbo z elek
trično energijo, ogrevanje iz to
plarne?!

Nov močan napad na po
dročje te krajevne skupnosti. 
Vse je v plamenih, stolpnice, 
stanovanjski bloki, tovarne, 
skladišča. Veliko mrtvih in ranje
nih.

Zaradi požarov v mestu ni pri
čakovati pomoči mestne gasil
ske brigade. Tovarniške gasil
ske enote so angažirane v to
varni, toda tudi tu ni rezervoarjev 
z rezervno vodo.

Krajevna skupnost je prepuš
čena sama sebi in morda pro
stovoljnim gasilskim društvom 
sosednjih skupnosti. Hidranti ne 
delajo, vode ni; če ima katera 
gasilska enota polno cisterno 
vode, je to kot kaplja v morje. Ne 
morejo reševati niti ranjenih iz 
gorečih hiš, saj je vročina preve
lika.

Analiza: področje je bogato s 
talno vodo.

Pred vojno, ko so se v tej 
predmestni kmetijski skupnosti 
še borili s kmetijstvom in vrtnar
stvom, so imeli pri vsaki hiši vod
njak. Sedaj je tu sodobno 
mestno naselje s stolpnicami. O 
gradnji vodnjakov za rezerve 
pitne vode in za požarno varnost 
pri gradnji naselja ni nihče ra
zmišljal, celo pri industriji ne. Na 
področju krajevne skupnosti je 
registriranih še 8 vodnjakov, ki 
so zapuščeni, neuporabni ali 
celo nedostopni. Do tega je priš
lo, ker o tem ni nihče razmišljal 
ne v krajevni skupnosti, ne na 
občini, ne v družbenopolitičnih 
organizacijah. Toda takšne ra
zmere v resnici lahko nastanejo.

Kdo je za to odgovoren?!

Vsi, družbenopolitične organi
zacije in skupnosti, ZK, delegati, 
predvsem pa delovni ljudje in 
občani od krajevne skupnosti, 
občine, do republike; od štaba za 
teritorialno obrambo in civilno 
zaščito do sekretariata za urba
nizem in drugi.

Vendar pa je največja odgo
vornost prav odgovornost kra
jevne skupnosti.

Najprej bi bilo treba v krajevni 
skupnosti evidentirati vse vire 
žive vode, podtalnice, vodnja
kov, kapnice itd., potem pa po
skrbeti za to, da bi jih usposobili 
in redno vzdrževali. V občinski 
skupščini bi lahko sprejeli odlok, 
da so lastniki teh primarnih virov 
vode dolžni vire redno vzdrževati 
in da jih ne smejo odtujevali. 
Prav tako bi bilo nujno, da bi v 
vaseh in bližnji okolici ponovno 
usposobili vse naravne studen
ce, čeprav majhnih kapacitet, 
naredili rezervoarje za hitrejše 
zajemanje, da bi bilo več rezerve 
vode, postavili komore za pre
čiščevanje vooe oziroma po po
trebi kloriranje.

To nalogo je prevzelo vodno 
gospodarstvo — za kaptiranje — 
predvsem v odročnih krajih za 
potrebe oboroženih sil in terito
rialne obrambe ter prebivalstva, 
vendar dela počasi napredujejo. 
Zato občine in krajevne skupno
sti ne bi smele čakati! Presene
čenje bi se nam preveč mašče
valo!

To je pomembna naloga, ki jo 
moramo opraviti vsi in s skup
nimi močmi.

Potrebne zbiralnike vode je 
možno narediti povsod, tudi na 
brezvodnem kraškem terenu. V 
tej akciji lahko sodelujejo prav 
vsi. Tudi lovske družine z grad
njo primernih rezervoarjev vode 
in napajališč za divjad, ki bi jih v 
hudi sili lahko uporabili kot 
manjše rezerve uporabne vode, 
vsaj za prekuhavanje.

V teže dostopnih krajih ni 
nujno, da gradimo betonske ali 
plastične rezervoarje, kar je 
sicer najbolje, uporabimo lahko 
tudi PVC folijo in deske. S PVC 
folijo je možno narediti v primer
nih dolinicah mini-akumulacijo, 
kjer bo vedno dovolj vode.

Enako velja tudi za gozdna 
gospodarstva, planinsko-pašne 
skupnosti in druge.

To pomeni, da lahko v akciji 
NNNP vsak izmed nas opravi 
pomembno delo in prispeva k 
temu, da nas res ne bo nič pre
senetilo. Metod Jurčič
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Presnete
omejitve Ne praskaj se, 

kjer...
Tig

Pravili so, kako se bo na po
letje vse umirilo in bodo sindi
kalni aktivisti vseh zvrsti in pro
fesionalnih ali pa amaterskih 
usmeritev lahko zadihali s pol
nimi pljuči.

Saj ne bi posebej razglabljali o 
dobrih in pobožnih željah... Le 
toliko bi kazalo reči, da so se 
malce zmotili. Če že zaradi dru
gega ne, zaradi parnih in nepar
nih številk avtomobilov. Prežve
čena tematika? Morda... Ven
dar zaradi tega nam še ni treba 
omagati, da bi se malce podrob
neje seznanili s »konkretno pro
blematiko«, ki jo zna navreči živ- 
Ijenje.

Pravkar smo prebrali vabilo 
republiškega sveta ZSS udele
žencem posvetov 10. in 11. maja.
Sledi seveda dnevni red — ka 
nas ta hip ni ne zanima — pač p; 
nam je padla v oči pripomba, k 
je zapisana po dnevnem redu ii 
seveda tudi približno ni vsakda 
nja.

No, gre za naslednji tekst:
»Za vse točke dnevnega redi 

prilagamo naša gradiva, ki na 
omogočijo udeležencem čin 
boljšo pripravo na razpravo zi 
posvete. Na posvete so polej 
predsednikov in sekretarjev ob 
činskih svetov vabljeni tudi član 
republiškega sveta ZSS iz posa 
meznega območja in predstav 
niki medobčinskih družbenopo 
IPičnih organizacij (ZK, SZDL 
ZSMS). Posveti bodo predvi 
doma trajali 4 do 5 ur. Obenen 
sporočamo, da nismo mogli najt 
drugega termina za datum — 10 
5. 1979 (ko je četrtek in polovici 
voznikov avtomobilov ne sm< 
voziti) in zato predlagamo, da s< 
z medsebojnimi dogovori vozni 
kov in javnimi prevoznimi sred 
stvi organizirate tako, da bosti 
na posvetih lahko sodelovali.«

Če bo letos glavna ovira, ki jc 
bo potrebno premagati, »pro
blem parnih ali neparnih šte 
vilk«, potem bo menda kar šlo 
Pa kaj, ko se nam obeta prej tel 
čez ovire kot lagodno sprehaja 
nje. Zato ima bržčas poziv k do 
govoru in sodelovanju tudi malc< 
alegorično ozadje.

Na svetu je veliko poučnega 
in zabavnega branja, ki nas vabi, 
da se česa naučimo. Vsi nadvse 
radi beremo (poleg DE, kajpak) 
DELO. Pa sem ga ondan tudi jaz 
z veseljem vzel v roke, 17. aprila 
je bilo in — na komentatorski 
strani — prebral mičen in odličen 
prispevek Alenke Leskovic z na
slovom »Varna sivina«. Začne se 
takole:

»Med najbolj trdimi orehi, ki 
so jih doslej trla sodišča združe
nega dela, šo bili gotovo primeri, 
ki so se v posameznem delovnem 
kolektivu maščevali uredniku 
tovarniškega glasila. Ker ni 
pridno poslušal napotkov svojih 
predpostavljenih in je včasih 
preveč ostro zašpičil pero ob opi
sovanju nepravilnosti, so ga po 
hitrem postopku utišali. V neka
terih primerih na ta način, da so 
ga premestili na opravljanje dru
gih del in nalog, v drugih pa so mu 
preprosto izrekli najhujši disci
plinski ukrep, in sicer preneha
nje delovnega razmerja.

Teh sporov v statistiki sodišč 
združenega dela res ni bilo veli
ko. So pa bili zato toliko bolj za
pleteni, saj so v posamezni te
meljni ali delovni organizaciji 
napeli vse sile, da bi se znebili 
nadležnega pisuna. V takem 
primeru pa se je tembolj zaplet
lo, ko se tudi urednik ni kar tako 
sprijaznil z metanjem polen pod 
noge, opozarjajoč, kje so vzroki 
za določene težave in kdo jih je 
povzročil.«

In tako naprej in tako naprej. 
Kakršne razmere, takšni ljudje, 
se boste zdaj zjezili. Tudi jaz sem 
se, saj nisem vedel, zakaj toliko 
hude krvi med novinarji in tisti
mi, ki so više na klinih hierar
hične lestvice. Zjasnilo se mi je 
šele, ko sem listal po marčni šte
vilki »Izbora«, politično infor
mativnega mesečnika »Vjesni- 
ka«, in v prispevku Edvarda 
Behra, glavnega urednika evrop
ske izdaje »NEWSWEEKA«, ki 
ima za seboj že več kot 30 let no
vinarskih izkušenj, prebral na
slednje stavke:

»Novinarji se največkrat na
hajajo v kritičnem in posebnem 
položaju v tem smislu, da je nji
hov profesionalni uspeh odvisen

od dobrih odnosov s politiki in 
ljudmi na položajih. V globini 
svoje duše zelo dobro vedo, da 
jih le—ti trpijo samo zato, ker 
jim lahko od časa do časa zago
tovijo kakšno ugodno predstavi
tev, neke vrste propragando. 
Usono napako zagreši novinar, 
ko začne verjeti, da je, razum
ljivo samo po sebi, sprejet v krog 
velikih in močnih ne samo zato, 
ker je koristen, marveč tudi za
radi svoje razumnosti, prijetne 
družbe in prijateljskih vezi, sko
vanih v toku sodelovanja«.

Verjetno teh stavkov uredniki 
tovarniških listov niso brali in se 
jih zato nekaj kar naprej oteplje 
z različnimi nevšečnostmi. Ve
lika večina pa jih je — na našo 
srečo — vendarle zdravih in ce
nijo rek: Ne praskaj se, kjer te ne 
srbi!

To dejstvo je Alenka Leskovic 
v omenjenem članku takole opi
sala: »Internih glasil je veliko, 
toda če jih prelistamo, najdemo 
le redka, ki bi prestopila prag 
blede enoličnosti. Kadar pa so za 
urejanje glasil zadolženi posebni 
delavci, so mnogokrat nepo
sredno odvisni od ,vrha‘. Tako se 
znajdejo ob pisanju o slabostih 
pred dilemo, ali naj vse skupaj 
zamolčijo in pozabijo, ali pa naj 
se pripravijo na spopad s šikani
ranjem, če že ne s hujšimi posle
dicami.

Praksa nam dokazuje, da se v 
velikem številu primerov odlo
čajo za prvo možnost. To pa 
hkrati pomeni, da številna glasila 
niso niti kakovostna niti ne pri
kazujejo življenjskega ter delov
nega utripa posameznega delov
nega okolja. Tako je tudi razi
skava javnega mnenja za lansko 
leto pokazala, da številna glasila 
v združenem delu romajo v koš 
prej, kot jih delavci preberejo.«

Še naprej vam vsem mirno 
spanje

želi vaš
Janko Špiček
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Rešitve pošljite do 23. maja 
1979 na naslov: TOZD DE
LAVSKA ENOTNOST Ljub
ljana, Dalmatinova 4, s pripisom 
na ovojnici NAGRADNA 
KRIŽANKA št. 17. Nagrade so 
200, 150 in 100 dinarjev.

Rešitev
nagradne križanke št. 15

Tripolitanec, Rado Simoniti, 
azaleja, Akim, MP, klama, ole, 
orka, kavalet, Nol, IT, Man, 
Tsavo, AA, atraktivnost, nrav
nost, lan, AA, Kostarika, Noe, 
Arrabal, Jan, mak, IA, vez, pa
nika, anali, janež, SO, orada, Ita, 
Asirija, sneg, Stritar, Lara.

Izžrebani reševalci nagradne 
križanke št. 15

1. nagrada 200 din: Djordji 
Mašina, p.p. 288, 91001 Skopje; 
2. nagrada 150 din: Jože Ožek, 
Delavska 19, 64000 Kranj; 3. 
nagrada 100 din: Ankica Krivec, 
Dobova 40b, 68257 Dobova.

Nagrade bomo poslali po 
pošti.

Humoreska

Fotograf v tozdu
Borivoj Repe

V tozdu so razpisali dela in 
naloge novinarja. Javil se je 
Matic Čebula, sprejeli so ga in 
kaj kmalu je pričel z delom. 
Sprva so bili vsi zadovoljni, tudi 
on, novinar v združenem delu.

»Dobro smo obveščeni,« so 
govorili mogotci.

»Na komiteju so pohvalili naš 
tozd in naš časopis,« je večkrat 
pravil direktor.

Novinarja so vabili na konfe
rence, sestanke, on pa je poročal 
o dogajanjih. Nekega dne pa se 
je pregrešil in napisal nekaj 
plaho kritičnih vrstic.

»Poglej g^ pisuna,« so bentili 
velikaši.

»Kaj bo ta peroprask nas 
učil?« se je razhudil še direktor.

Matic se je prestrašil, uvidel je, 
da je šel predaleč. Že večkrat je

slišal in bral o kolegih, ki so frčali 
iz raznih tozdov kot usrani golo
bi, in to samo zato, ker so se drz
nili pisati o tistem, česar ne bi 
smeli.

Novinar Čebula se je zbal za 
ljubi kruhek in je sklenil, da se bo 
‘popravil1. Pisal je samo še po 
uradnih, podpisanih zapisnikih in 
drugih uradnih dokumentih. 
Tako si je prihranil mučna pose
danja po sestankih, razen tega pa 
je vedno bil na pravi liniji, tisti 
uradni, ki je prevevala tozd. Na 
sestanke je prišel le za kratek čas, 
samo toliko, da je fotografiral 
zbrano druščino.

»Dobro fotografira tale,« so 
ga poslej hvalili.

»Skoraj umetniško dela tale 
naš fotograf,« ga je hvalil tudi di
rektor.

Sčasoma so skoraj vsi pozabili, 
da je Matic novinar, klicali so ga 
preprosto fotograf.

»Daj no,« bi znal reči na kakš
nem sestanku kateri velikašev, 
»pokličimo fotografa, da nas 
ovekoveči.«

‘Fotograf1 je prišel, poslikal 
vse ‘strukture1 in se tiho umaknil. 
Vsi so bili zadovoljni.

»Dobro fotografira,« so pravi
li, »pa nič ne sitnari.«

»Smo pa res kampeljci glede 
kadrov,« je ob neki slovesnosti 
rekel direktor, »celo fotografa 
imamo s fakultetno izobrazbo.«

Pa še res je, so si mislili nekate
ri, škoda le, da se je marsikateri 
mogotcev komaj prerinil čez 
osemletko.

Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja ČGP Delo, TOZD 
Delavska enotnost. List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. leta. List urejajo: 
Andrej Agnič, Ciril Brajer, Vojko Černelč (glavni urednik in direktor), Sonja Gaš
peršič, Milan Govekar, Marjan Horvat, Damjan Križnik, Ivo Kuljaj, Rafael Lindič 
(tehnični urednik), Boris Rugelj, Bojan Samarin (odgovorni urednik), Janez

Sever, Igo Tratnik, Andrej Ulaga in Janez Voljč. Založniški svet Delavske enot
nosti — predsednik: Miran Potrč; čjani: Tilka Blaha, Silva Bočaj, Urška Svetko, 
Janez Čebulj, Majda Emeršič, Slavko Grčar, Janez Korošec, Edo Lenarčič, Mira 
Maljuna, Jože Ogrizek, Boštjan Pirc, Janko Sedenja, Vlado Šlamberger, Jože 
Varl. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova ulica 4, poštni predal

313-VI; naročninski oddelek tel.: 310-033, int. 278, 322-947. Uredništvo tel.: 
316-672, 323-554 in 316-695; komerciala: Ljubljana, Tavčarjeva 5, tel.: 
312-691. Račun pri SDK Ljubljana, št. 50100-603-41502. Posamezna številka 
stane 6,00 din, letna naročnina je 300,00 din. Rokopisov ne vračamo. Poštnina 
plačana v gotovini. Tisk »Ljudska pravica« Ljubljana.
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Revolucija se nadaljuje v boju za samoupravljanje
Janez Voljč

Ob letošnjem prvem maju 
se je v Bohinjski Bistrici, tam, 
kjer so naši komunisti pred štiri
desetimi leti — v strogi ilegali — 
oblikovali svoj centralni komite 
pod vodstvom tovariša Tita, se
stalo sedanje vodstvo naše par
tije in preživeli člani dosedanjih 
centralnih komitejev.

Zbrali smo se tudi nekdanji in 
sedanji samoupravljala, da bi 
obudili spomin na tista leta, ko 
nam je naša partija pokazala pot, 
kako naj iz brezpravja in razred
nega izkoriščanja najdemo tista 
vrata, ki odpirajo možnost, da bi 
sami odločali o svojem nehanju.

In to možnost je med drugim 
odprl tudi sestanek jugoslovan
skih komunistov pred štiridese
timi leti v Bohinjski Bistrici.

Na nedavnih slovesnostih so 
govorili Lidija Šentjurc , Stane 
Dolanc in Vinko Hafner.

Po odprtju muzeja Tomaža 
Godca, družbenega centra Jožeta 
Ažmana in po slavnostni seji CK 
ZKJ je tovariš Tito v svojem 
nagovoru zbranim slovenskim 
delavcem na prvomajskem ta
boru poudaril:

»Nič nas ne bo oviralo pri ure
sničevanju vsega tistega, kar smo 
si zadali, da bi bil jutrišnji dan še 
boljši za vse naše delovne ljudi.

Zatem je spregovoril Vinko 
Hafner, predsednik slovenskih 
sindikatov in med drugim dejal:

»Če zdaj gledamo na preho
jeno pot in pri tem primerjamo 
nekdanje družbene razmere z 
današnjimi, lahko ugotovimo 
ogromen napredek v družbenem 
in gmotnem položaju delovnega 
človeka... S krepitvijo samou
pravljanja se uveljavlja delavec 
kot resničen gospodar nad pogoji 
in rezultati svojega dela. Prav to 
pa v največji meri zagotavlja 
tudi delavčevo osebno svobodo 
in sprošča njegove ustvarjalne 
sposobnosti za lastni in družbeni 
napredek.«

Naša prvomajska proslava 
zgodovinskih obletnic partije — 
60-letnice ustanovitve KPJ in 
40-letnice oblikovanja Titovega 
centralnega komiteja — je bila 
spomin na naše minule boje, 
hkrati pa tudi opomin, da revolu
cija, ki je terjala toliko garanja 
in žrtev, še ni končana. Nadaljuje 
se v našem vsakodnevnem sa
moupravnem prizadevanju.

Ko je udeležencem prvomajske proslave spregovoril še tovariš Tito, je množica zabučala od navdušenega pozdravljanja in ploskanja. 
Navdušenja nista mogla skaliti niti dež niti hladno vreme.

Po seji CK ZKJ je udeležencem osrednje slovenske prvomajske proslave spregovoril predsednik RS ZSS 
Vinko Hafner.

O dogodkih pred 40 leti in o uspešni prehojeni poti KPJ pred vojno in po njej je na seji CK ZKS govoril se
kretar IK predsedstva CK ZKJ Stane Dolanc

Narava in človek sta si v nenehnem nasprotju. »Divja« industrializa
cija in ekološka reprodukcija se marsikje med seboj izključujeta. Še po
sebej so posledice lahko celo usodne, če se nevarnosti ne zavedamo ozi
roma je nočemo videti. Samo v Sloveniji prihaja že na četrtini prostora, 
kjer rečejo intenzivni razvojni procesi, do nenehnih konfliktov med de
javnostmi, ki ogrožajo dobrine splošnega pomena, še posebej človeko
vega okolja, in tistimi, ki na teh dobrinah in vrednotah gradijo svo
jo gospodarsko uspešnost. Teh nasprotij pa ni mogoče obvladati s 
sredstvi rutinske razvojne politike, potrebno je več! Treba je raziskova
ti, dokazovati, prepričevati in učiti. Del teh prizadevanj predstavlja 4. 
mednarodna razstava »Tehnika za okolje« in »Ljubljanski ekološki 
dnevi« s številnimi predavanji, ki so bili minuli teden na Gospodar
skem razstavišču v Ljubljani. Lahko le upamo, da bodo različne na
prave in spoznanja z razstavnih prostorov našle pot tudi v naše okolje in 
vsaj zmanjšale nasprotja med človekom in naravo.
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OBČINA KOPER

Zavidljiv gospodarski vzpon
Gradnja Luke Koper je bila pomemben gospodarski impulz v razvoju Kopra — Pristanišče je mestu in obalnim občinam zagotovilo pogoje za razvoj pomorskega 
gospodarstva — Krajevna skupnost Dekani praznuje 500-letnico obstoja

■ ' v:*3.jKoper, največje mesto in 
politično-upravno središče slo
venske Istre, je zelo znan doma 
in v svetu. To ime je več let po 
osvoboditvi nastopalo v zvezi z 
enim izmed velikih vprašanj, ki 
so po končani drugi svetovni 

! vojni v Evropi ostala nerešena. 
Po sklenitvi osimskega spora
zuma pa tudi o Kopru govorimo 
in pišemo enako kot o drugih ju
goslovanskih občinskih središ
čih, kar je tudi razumljivo glede 
na njegov gospodarski, kulturni 
in družbeni pomen.

V šolah učijo, da je bil Koper 
otok. Na njem so — pravijo — 
pasli koze. Od tod tudi njegovo 
ime — kozji otok oziroma Ka- 
pris. Slovenci in Hrvati so to ime 
ohranili skozi stoletja, čeprav se 
je prej uradno imenoval Justino- 
polis, kasneje pa Capo dTstria, 
nazadnje pa je dobil italijansko 
ime Capodistria.

Prvi družbeni gospodarski ob
jekti

Prebivalci se še vedno spomi
njajo, da je mestece na otoku 
povezoval le ozek nasip — 
»most«. Pred nekaj leti je umrl 
Quarantotto Gambon, ki je zapi
sal, da se je kot mladenič vozil s 
čolnom vse do poljane, kjer 
danes stoji tovarna Tomos. So
line okoli Kopra so meliorirali 
šele v tridesetih letih tega stolet
ja.

Koper in njegova okolica sta 
do osvoboditve, torej do leta 
1945 živela izključno od kmetij
stva in ribištva. Kmetijstvo je 
temeljilo na kolonializmu in na 
izkoriščanju prenaseljene pro
vince, katere prebivalstvo je in
tenzivno obdelovalo zemljo fev
dalne gosposke. Koper je postal 
obrobje industrijsko razvitega 
Trsta, predmestje, v katerem se 
je širila revščina in vsa družbena 
nasprotja, še posebej narodnost
na. Zato ni naključje, da je bila 
agrarna reforma leta 1946 med 
prvimi pomembnejšimi ukrepi 
novega družbenega reda.

Razmah industrializacije

Po agrarni reformi je kmetij
ska proizvodnja na tem območju 
postala močnejša, zadružne or
ganizacije pa so dosegale čedalje 
pomembnejše rezultate. Tedaj 
so zrasli tudi prvi družbeni ob
jekti za predelavo kmetijskih 
proizvodov — nova vinska klet, 
hladilnica, mlekarna, skladišča, 
trgovine in podobno.

Obdobje industrializacije 
Kopra se je pravzaprav začelo z 
gradnjo tovarne »Tomos«. Pred
le m so bili v Kopru le manjši 
obrati, kot so tovarna za prede
lavo rib »Delamaris«, ki je zapo
slovala 100 do 120 delavcev — 
pretežno žensk —pohištvena de
lavnica »Stil« in mehanične de
lavnice podjetja »Slavnik«. 
»Tomos« je bil za Koper zgodo
vinska prelomnica. Drugi veliki 
impulz za gospodarski razvoj 
Kopra pa je bila gradnja prista
nišča, ki je mestu in obalnim ob
činam zagotovilo ugodne pogoje 
za razvoj pomorskega gospodar
stva.

Občina Koper, ki ima kakih
40.000 prebivalcev, od katerih 
jih živi v mestu in njegovih novih 
naseljih skoraj polovica, je v zelo 
kratkem času po osvoboditvi do
segla zavidljiv gospodarski 
vzpon in se uvrstila med najbolj 
razvite občine v SR Sloveniji.

Nadaljnji razvoj občine teme
lji na valorizaciji prednosti, ki jo 
ima ta občina zaradi bližine 
morja in ugodnih pogojev, ki jih 
nudi zaledje pristanišča. Pri vsem 
tem pa je seveda v ospredju 
gradnja energetsko-industrijske 
cone, v kateri se že razvija ke
mična industrija, tu je že zrasel 
petrokemični kompleks »Iplas«. 
Gre za projekte, ki so pomembni 
za celotno slovensko gospodar
stvo, predvsem pa za njegov 
energetski del, medtem ko bodo 
v končni fazi pripeljali do termi
nalov v energetsko-industrijski

coni pri pristanišču in s tem od
prli velike možnosti za razširitev 
menjave in kooperacije z drža
vami v razvoju.

Racionalizacija transportnih sto
ritev

Uresničitev teh projektov po
meni novo spodbudo gospodar
skemu sodelovanju na obmej
nem območju na višji ravni in v 
duhu osimskih sporazurhov. Sem 
sodi program modernizacije pri
stanišča kot tudi vsi drugi proce
si, ki so usmerjeni v racionaliza
cijo transportnih storitev za do
mače in tranzitno blago, kar je 
povezano tudi s specializacijo 
in z delitvijo dela med pristanišči 
na severnem Jadranu.

Drugi splet vprašanj, ki so po
vezana z usmerjanjem bodočega 
razvoja, zadeva motorno indu

strijo. »Tomos« in »Cimos«, ki 
sta specializirani tovarni za teh
nično sodelovanje s francosko 
tovarno »Citroen« načrtujeta 
skupen razvoj in pospešeno us
klajevanje v slovensko avtomo
bilsko industrijo, pri čemer se 
opirata predvsem na lastno de
lovno silo in razvojne službe, ki 
so »Tomosu« že pred leti omo
gočile, da se je z izredno kako
vostjo izdelkov — od »mope
dov« do izvenkrmnih motorjev 
— uveljavil na domačem in 
tujem trgu, medtem ko se v zad
njem času uveljavlja tudi z mo
tornimi žagami in kmetijskimi 
stroji.

Zaostajanje družbenih dejavno
sti

Občina Koper je povezana 
tudi v posebno skupnost z obči

nama Izola in Piran in se uradno 
imenuje obalna skupnost občin. 
Hiter gospodarski razvoj občine 
spremljajo tudi nekateri nega
tivni pojavi, denimo zaostajanje 
družbenih dejavnosti. Urbaniza
cija je vplivala na zaostajanje 
kmetijstva oziroma na migracijo 
kmetijskega prebivalstva z vasi. 
Teh problemov je veliko in jih 
uspešno rešujejo šele v zadnjih 
nekaj letih, ko so se začele razvi
jati samoupravne interesne 
skupnosti. Tako zdaj gradijo 
novo bolnišnico za potrebe ce
lotne regije, prav tako dobro na
preduje gradnja vodovoda, na 
podlagi samoprispevka pa ure
sničujejo program gradnje 
osnovnih šol in otroških vrtcev. 
Še posebej pomembna je tudi 
modernizacija obalne ceste.

Najpomembnejše pa je dej
stvo, da so gospodarske organi

zacije na območju obalnih občin 
lani dobro poslovale, kar z dru
gimi besedami pomeni, da ni bilo 
izgub.

Hkrati je to tudi zagotovilo, da 
bodo v koprski občini uresničili 
temeljna določila srednjeroč
nega načrta in da bodo uspešno 
nadaljevali prizadevanja za do
grajevanje in izpopolnjevanje 
negospodarskih dejavnosti za hi
trejši razvoj celotne regije.
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timav
PREDSTAVLJAMO SOZD TIMAV SEŽANA

— Sestavljena organizacija 
združenega dela TIMAV Se
žana je med največjimi te 
vrste na Primorskem.

— Delo združuje 2700 delavcev 
in nad 2500 kmetov-koope- 
rantov.

— Delavci, združeni v šestih 
DO, ki so nosilke razvoja po
sameznih dejavnosti, ustva
rijo 4 milijarde celotnega 
prihodka letno.

— TIMAV torej povezuje kme
tijsko proizvodnjo, živilsko 
industrijo, trgovino in turi
zem, gostinstvo in zunanjo 
trgovino.

— SOZD TIMAV je nastala z 
združitvijo DO Kras Sežana, 
DO Agraria Koper in DO 
Soča Koper.

— TOZD TIMAV pa so se 
združevale po načelu specia
lizacije in delitve dela v nove 
DO.

— In katere so DO in TOZD v 
sestavi SOZD TIMAV? DO 
AGRARIA • KOPER,

tozd Vinakras Sežana, tok 
kmetijstvo Sežana, tozd ko
bilarna Lipica, tok kmetij
stvo Koper, tozd Vinakoper, 
tozd mlekarna Dekani, tozd 
excorrado Koper, tozd servi
sne delavnice Koper, DO 
KRAS SEŽANA, tozd me
snice Koper, tozd proizvod
nja in predelava mesa Seža
na, DO PRESKRBA 
KOPER, tozd grosist Sežana, 
tozd maloprodaja Sežana, 
tozd maloprodaja Koper, 
DO JADRAN SEŽANA, 
tozd zunanja trgovina Seža
na, tozd terminal Sežana, 
tozd transport Sežana, DO 
HOTELI IN GOSTINSTVO 
SEŽANA, DO SOČA 
KOPER

— SOZD TIMAV, ki si je s tako 
združitvijo postavila temelje 
za vse zahtevnejšo in obsež
nejšo nadaljnjo rast, je po
stavila tudi osnove za nadalj
nje povezovanje na področju 
proizvodnje in terciarnih de
javnosti v regiji in izven nje.

- Razvojni programi so usmer
jeni v proizvodnjo ter v razvi
janje blagovnih tokov in sto
ritev.

Razgibanost kraškega sveta, 
Brkinov in Istre ter značilnosti 
sredozemskega podnebja pred
stavljajo osnovo za razvoj vino
gradništva in živinoreje. Razce- 
plejnost in pedološke razmere 
omogočajo v veliki meri razvoj 
individualne kmetijske proi
zvodnje. Take proizvodne mož
nosti zahtevajo tudi specializi
rano ekipo agronomov —pospe
ševalcev kmetijske proizvodnje. 
Skrb za razvoj zasebne in druž
bene kmetijske proizvodnje je 
zaupana DO Agraria, ki vklju
čuje naslednje TOZD: TOŽD 
Vinakoper, TOZD Vinakras Se
žana, TOZD Excorrado, TOZD 
Mlekarna, TOZD Kobilarna Li
pica, TOK Sežana, TOK Koper 
in TOZD Servisne delavnice. 
Razvoj kmetijske proizvodnje je 
povezan z razvojem vasi in spre
minjanjem družbenoekonom
skih odnosov na vasi. Uspostav- 
Ijanje trajnih kooperacijskih od
nosov vodi k podružbljanju kme
tijske proizvodnje. Prek močne 
hranilno-kreditne službe letno 
odobrijo 20 milijonov kreditov 
ter tako prispevajo k moderniza
ciji individualne kmetijske proi
zvodnje. Za vsako kmetijo mora 
strokovna služba urediti proi
zvodni program in obseg potreb
nih vlaganj. V iskanju rešitev je 
potrebna velika iznajdljivost in 
izvirnost rešitev. Za dosego ra
cionalnosti v proizvodnji je po

trebno ustanavljanje strojnih ter 
vinogradniških in sadjarskih 
skupnosti. Na obali so tudi na 
področju proizvodnje zelenjave 
uspeli ustanoviti prve vrtnarske 
skupnosti. Obalni pas nudi 
idealne možnosti za razvoj vrt
narske proizvodnje. Že zdaj od
kupijo več kot 6000 ton zele
njave in sadja. S specializacijo te 
proizvodne panoge, z združeva
njem proizvodnje na največjih 
melioracijskih kompleksih z 
možnostjo namakanja pa se od
pirajo možnosti za preporod te 
panoge in načrtovanje novih 
skladiščnih in predelovalnih 
zmogljivosti.

Še več slovečega kraškega vina in 
mleka

Posebno pozornost zasluži vi
nogradniška proizvodnja. 
TOZD Vinakras in Vinakoper 
sta največja proizvajalca rdečih 
vin v Sloveniji. Proizvodnja slo
vitega vina kraški teran na Krasu 
ter merlota, refoška in kaberneta 
na obalnem območju so rezultat 
izkoriščanja naravnih danosti 
Krasa in Istre.

Intenzivna obnova vinogra
dov, tako v kooperaciji kot v 
družbenem sektorju, utrjuje 
lastno surovinsko bazo in mož
nosti za oskrbovanje širšega tr
žišča z rdečimi vini. Investicijska 
politika je usmerjena v razširitev 
vinogradniških površin za na
daljnjih 300 ha.

Vzporedno se večajo tudi pre
delovalne zmogljivosti vinskih 
kleti v Kopru, in sicer od 350 na 
600 vagonov, in v Sežani od 210 
na 350 vagonov. Del površin pa

je namenjen za povečanje proi
zvodnje breskev in hrušk. Načrt 
predvideva tudi naložbe za kom- 
pletiranje mehanizacije in 
opreme za obdelavo zemlje in za 
posodabljanje tehnologije. Za 
porkivanje potreb trgovine in tu
rizma je bila zgrajena nova so
dobna polnilnica za brezalko
holne pijače »Excorrado«. Ra
zvoj te dejavnosti sloni predvsem 
na lastnem razvojnem programu. 
Proizvodnja dosega 30 milijonov 
stekleničk po 0,201. Gre za exco- 
rrado tonic water, mando, golf 
oranžado. Ta temeljna organiza
cija proizvede tudi nad 300.000 
litrov žganih pijač.

V živinorejski proizvodnji je 
na prvem mestu proizvodnja 
mleka. Reja plemenskih krav 
sivo-rjave pasme predstavlja 
tradicijo, ki se kaže v visoki ple
menski vrednosti osnovne črede. 
Zaradi proizvodnih sposobnosti 
in prilagodljivosti je zelo cenje
na. Vzgoja plemenskega mate
riala za prodajo je znana tradi
cija Krasa. Veliko družbenih 
farm se je popolnilo s plemen
skim materialom s tega območja. 
Danes obstaja že vrsta specializi
ranih kmetij z nad 30.000 litrov 
letne proizvodnje mleka. Širok 
spekter stimuliranja mlečne 
proizvodnje je omogočil pove
čanje proizvodnje mleka od treh 
milijonov litrov pred štirimi leti 
na 8,5 milijona litrov v lanskem 
letu. Rezultati bi bili še boljši, če 
bi bili najrazličnejši ukrepi dol
goročno zastavljeni. Na podlagi 
dolgoletnega sodelovanja mle
karna odkupuje mleko tudi od 
sosednjih hrvaških kmetijskih 
delovnih organizacij. Glede na

veliko porabo je predvidena 
gradnja nove mlekarne do leta 
1980 s sodobnim, tržišču prilago
jenim proizvodnim programom.

Naši lipicanci

Najmanjša, a po svoji dejav
nosti svetovno znana TOZD je 
Kobilarna Lipica. Kobilarna Li
pica je s svojo 400-letno tradicijo 
matična kobilarna lipicanske 
pasme. Kobilarna ima 200 konj 
in redi vse linije plemenskih 
žrebcev in rodove kobil. Glavni 
cilj Kobilarne je vzgoja plemen
skega materiala. Z gradnjo so
dobne pokrite jahalnice je omo
gočeno delo s konji skozi vse 
leto. Kobilarna Lipica je pričela z 
dolgoročnim delom na celotnem 
področju delovnih in plemenskih 
sposobnosti žrebcev in kobil. Od 
lipicanca se zahteva, da je 
vzdržljiv v hoji, jahanju, v vožnji 
in pri kmečkih delih.

Posebej je cenjena njegova 
dojemljivost za dresurno jaha
nje. Z vzgojo lastnega trener
skega kadra je Kobilarni uspelo 
obvladati najtežje elemente dre
sure. Žrebci, ki dosežejo zadovo
ljivo oceno delovnih sposobno
sti, so primerni za plemenitev 
kobil. S takimi žrebci je Kobi
larna udeležena v reji lipicanske 
pasme v Jugoslaviji in želi, da bi 
bila njena prisotnost še večja. Z 
naraščajočo kakovostjo konj na
rašča tudi prodaja konj v širni 
svet. Z organizacijo šole jahanja 
in s tradicionalnim mednarod
nim turnirjem v preskakovanju 
preprek in dresurnem jahanju 
doprinaša Lipica k uveljavljanju 
konjeniškega športa in ne na

zadnje k popularizaciji konjere
je.

S svojo dejavnostjo je Lipica 
postala sestavni del kmetijskega 
prostora.

Kmalu že 200.000 pršutov na 
leto

DO Mesnopredelovalna indu
strija Kras Sežana gradi svoj ra
zvoj na povečanju specializirane 
proizvodnje trajnih suhomesna
tih izdelkov. Z gradnjo nove so
dobne pršutarne z zmogljivostjo
100.000 pršutov na leto daje na 
tržišče 700 ton trajnih suhome
snatih kraških specialitet. Do 
leta 1980 načrtujejo stoodstotno 
povečanje proizvodnih zmoglji
vosti. Ugodni klimatski pogoji in 
interes za povečanje te proi
zvodnje so narekovali opredeli
tev rezervata za širitev te proi
zvodnje v prostorskem planu ob
čine. Obdelava in sušenje svinj
skega stegna v kraški pršut po
meni največjo stopnjo predelave 
in oplemenitenja svinjskega 
stegna. Razvoj klavnice v Sečov
ljah se vključuje v razvoj inten
zivnega turističnega območja 
Istre, zato je njen razvoj usmer
jen v specializirano predelavo in 
oskrbo tega območja. Razgiban 
maloobmejni promet je v prete
klosti narekoval zelo razvejano 
gradnjo prodajnih mest za sveže 
meso. Za pokrivanje teh potreb 
je nujna stalna in dolgoročna po
vezava z dobavitelji svežega 
mesa iz notranjosti države. Ma
loobmejni promet je narekoval 
tudi gradnjo ostale malopro
dajne mreže, ki jo združuje DO 
Preskrba.

Trgovina in turizem zaključujeta 
podobo

Notranja trgovina razvija ma
loprodajo in grosistično dejav
nost. V maloprodaji prevladuje 
prodaja prehrambenega blaga. 
Toda tudi prodaja industrijskega 
blaga, gradbenega materiala in 
drugih izdelkov močno narašča. 
Tudi sicer je maloprodaja z 180 
prodajnimi mesti velik porabnik 
proizvodov iz lastne kmetijske 
proizvodnje in predelave. Taka 
prodaja dela lastne proizvodnje 
seveda utrjuje povezovanje 
kmetijstva in trgovine.

Delovna organizacija Jadran 
Sežana s TOZD export-import 
terminal in transport se vključuje 
v izvozno-uvozno dejavnost v 
okviru maloobmejnih sporazu
mov. Jadran je z dolgoletno ak
tivnostjo v povezovanju s proi
zvodnjo in vlaganji v proizvod
njo ohranil status pretežnega 
izvoznika. Tako je na področju 
lesa in lesnih izdelkov dosegel 
vidne uspehe. Posebno pozor
nost namenja izvozu kmetijskih 
proizvodov. V sklopu izvozno- 
uvozne dejavnosti se je razvil 
tudi širok zastopniški program. 
Za področje kmetijske dejavno
sti je še posebej zanimivo zastop
stvo firme Valpadana za prodajo 
malih kmetijskih strojev.

Izvozni dejavnosti so zaupali 
tudi prizadevanja za dosego čim 
večjega izvoza lastne kmetijske 
proizvodnje in predelave. Ob
mejna lega območja, na katerem 
delujejo DO SOZD TIMAV, 
pogojuje njihovo proizvodno 
usmeritev in usmeritev na po
dročju razvoja terciarnih dejav
nosti. Tak zemljepisni položaj je 
narekoval gradnjo suhozemnega 
terminala v Sežani, ki posluje kot 
TOZD. V okviru pretoka bla
govnih tokov med vzhodom in 
zahodom so velike možnosti za 
razvoj zbirnega blagovnega cen
tra z nudenjem vseh storitev par
kiranja, skladiščenja, pretovar
janja ipd.

Na tej lokaciji se odpirajo 
možnosti za razvoj novih dejav
nosti v okviru snovanja svo
bodne industrijske cone, kjer bo 
mogoče doseči višjo in boljšo 
stopnjo sodelovanja z italijan
skimi partnerji in s tem bomo 
tudi konkretno pripomogli k rea
lizaciji osimskih sporazumov.

Naravne lepote Lipice in 
Škocjanskih jam nudijo idealne 
možnosti za razvoj turistično-go- 
stinske dejavnosti, katere nosi
lec je DO Hoteli in gostinstvo. 
Največja dosedanja vlaganja so 
bila na področju gradnje lipi- 
škega kompleksa, kjer je konj 
glavni moto rekreativne dejav
nosti in kjer Lipica nudi edin
stveno turistično ponudbo.

Naravne lepote kompelksa 
Lipice in Škocjanskih jam do
polnjujejo naš kmetijski pro
stor. V integralni povezanosti 
kraja, komplementarnosti proi
zvodnje ter tehnoloških predno
sti so glavni motivi za uresničitev 
srednjeročnega programa DO v 
sestavi SOZD TIMAV.

V letošnjem letu pa se je 
SOZD Timav pridružila kot smo 
omenili v uvodu, DO Soča 
Koper, ki s svojo specializirano 
mrežo zaokrožuje trgovski pro
gram v obalno kraški regiji.
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SGP STAVBENIK KOPER

Tudi y gradbeništvu vse več nove tehnologije

Gotovo ni lahko pisati o de
lovni organizaciji, ki združuje 
sedem temeljnih organizacij in 
delovno skupnost skupnih služb S 
skupno 1.200 zaposlenimi. Ta 
ugotovitev nedvomno še kako 
velja tudi za koprsko splošno 
gradbeno podjetje Stavbenik, 
delovno organizacijo, ki se, kot 
je že iz naslova razvidno, ukvarja 
z gradbeništvom. Delo temeljnih 
organizacij seveda sega na ra
zlična področja, vendar pa je po
drejeno skupnemu cilju — so
dobni, hitri, kakovostni, učinko
viti in, ne nazadnje, ceneni grad
nji.

Odveč bi zatorej bilo pisati o 
prehojeni poti Stavbenika, o za
četkih, ki segajo tja v prva po
vojna leta, o tedanji razdroblje
nosti, ko je na obali delovalo še 
več manjših gradbenih podjetij, 
ki pa so se pozneje,, zavoljo po
gojev gospodarjenja združila v 
skupno delovno organizacijo. 
Prav tako odveč je poudarjati, da 
je to takrat bila nuja, kajti z ra
zvojem gospodarstva so tri 
obalna mesta. Koper, Izola in 
Piran začela hitreje rasti. Predv
sem se je razmahnila stanovanj
ska gradnja in danes že lahko go
vorimo o tem, da sodi Stavbenik 
z nekaterimi izvirnimi zamislimi 
med uspešnejše gradbene de
lovne organizacije. Nova naselja 
v treh obalnih občinah in v Ljub
ljani, kjer deluje Stavbenikova 
temeljna organizacija z 200 za
poslenimi, so v veliki meri sad

dela in prizadevanj te delovne 
organizacije. Seveda ob tem ne 
kaže pozabiti na številne indu
strijske in druge objekte, kot so 
šole, vrtci tovarniške hale in po
slovne stavbe.

Na dlani je, da takšna dejav
nost terja nenehno spremljanje 
vseh dogajanj na področju grad
beništva, vse od načrtovanja do 
gradnje same. Za Stavbenik 
lahko trdimo, da je znal prisluh
niti novim tokovom in da se je 
nenehno prilagajal in znal izkori
stiti vse, kar je bilo novega na 
tem področju. Včasih je sicer sli
šati mnenja, češ, stvari v gradbe
ništvu tečejo počasneje kot na 
drugih področjih, vendar tisti, ki 
vsaj delno pozna tovrstno de
javnost, lahko potrdi, da tehno
logija tudi v gradbeništvu pro
dira z velikimi koraki. Kdor 
vsemu temu ne zna prisluhniti, 
lahko kaj h itro zaostane, konku
renca pa ga neusmiljeno izloči.

Vendar tokrat ne namera
vamo obširneje pisati o vsem 
tem, čeprav bi bilo še kako zani
mivo zvedeti, kaj novega načrtu
jejo Stavbenikovi inženirji tako v 
temeljni organizaciji projektivni 
biro kot v drugih. Radi bi opozo
rili predvsem na dve dejstvi, ki 
bosta bržčas v marsičem vplivali 
na nadaljnjo usmeritev Stavbe
nikovega kolektiva. Gre za te
meljno organizacijo gradbenih 
polizdelkov in novi kamnolom, 
ki bo še letos odpravil hudo la
koto po različnih agregatih.

Znano je namreč, da na obali 
prav kronično primanjkuje 
peska, gramoza in drugih mate
rialov. Črnokalski kamnolom, o 
katerem je bila v javnosti izre
čena že marsikatera grenka be
seda, ne more zadostiti vsem po
trebam, sicer pa o njem nič kaj 
vzpodbudno ne govorijo tudi 
varstveniki okolja.

Če najprej nekoliko podrob
neje pogledamo dejavnost te
meljne organizacije gradbenih 
polizdelkov, bi lahko kaj hitro 
ugotovili, da je ta dejavnost v 
prejšnjih letih bolj životarila, v 
razvojnih programih pa ji tudi 
niso posvečali prevelike pozor
nosti. Danes je stanje povsem 
drugačno. Nova tehnologija v 
gradbeništvu, ki se vse bolj opira 
na že vnaprej pripravljene grad
bene elemente, seveda vnaša 
povsem nove vidike, v proizvod
njo tovrstnih izdelkov. Majhna 
delovna sredina, saj temeljna or
ganizacija šteje komaj nekaj več 
kot 40 zaposlenih, pa je pokaza
la, da bo treba odslej nanjo resno 
računati. Najrazličnejši betonski 
polizdelki po kakovosti prav nič 
ne Zaostajajo za podobnimi iz
delki drugih proizvajalcev. 
Tesno sodelovanje med načrto
valci iz projektivnega biroja, 
gradbeno operativo in obrtni
škimi obrati je navsezadnje pri
vedlo do tega, da je v stavbah, ki 
jih gradi koprski Stavbenik, 
vgrajena že cela vrsta gradbenih 
polizdelkov. Njihova uporaba se

je pokazala kot izredno praktič
na.

V Stavbeniku so leta 1977 na
redili okoli 9.000 ton najrazlič
nejših betonskih polizdelkov, 
lani okrog 15.000, letos pa bo ta 
številka še večja. Ob tem pa na
stajajo nekatere težave, ki jih 
bodo morali v Stavbeniku čim- 
prej odpraviti. Gre predvsem za 
pokrite prostore. Današnja 
proizvodna hala namreč meri 
okrog 1.500 kvadratnih metrov 
in komajda še zadostuje. Tudi 
sicer potrebuje ta dejavnost ve
liko prostora za skladiščenje. 
Marsikdaj se ljudje začudeno 
sprašujejo, češ, zakaj neki imajo 
na dvoriščih Stavbenika toliko 
različnih izdelkov. Prav to pa je 
eden največjih problemov. Če
prav gredo vsi ti izdelki sproti v 
promet, pa je za njihovo skladiš
čenje vseeno potrebnega veliko 
prostora. Ob pripravi bodoče or
ganiziranosti proizvodnje grad
benih polizdelkov se je pokazalo, 
da bi potrebovali za srednje ve
liko proizvodnjo od 30 do
50.000 kvadratnih metrov povr
šin. K sreči se je pokazalo, da bo 
moč v Izoli, tja naj bi se ta dejav
nost preselila, že v začetni fazi 
pridobiti okrog 10.000 kvadrat
nih metrov površin, obstaja pa že 
dogovor o nadaljnjih 25.000 
kv. m. To bi torej zadostovalo, 
da bi ta dejavnost v naslednjih 
letih resnično zaživela. Treba je 
namreč vedeti, da je tržišče za 
najrazličnejše betonske poliz

delke veliko in praktično zajema 
celotno Istro. Nedvomno bomo o 
tej temeljni organizaciji še veliko 
slišali.

Drugo vprašanje v okviru 
Stavbenika, o katerem kaže prav 
tako spregovoriti nekoliko več, 
je že omenjeni kamnolom. 
Gradbene delovne organizacije 
in zasebni graditelji se namreč 
pri preskrbi z različnimi gramozi 
in peskom v zadnjem času, ko 
potekajo nekatera pomembna 
dela, kot na primer gradnja no
vega križišča in druga, srečujejo 
z velikimi težavami. Stavbenik je 
pred leti že imel svoj kamnolom 
v Izoli in je z njim zadovoljeval 
vse svoje potrebe. Pridobivanje 
agragatov pa je pred dobrimi šti
rimi leti v njem zamrlo, saj so 
morali zaradi širjenja gradnje na 
tamkajšnjem območju proi
zvodnjo ustaviti. Jasno je, da se 
je delovna organizacija znašla v 
težavah, treba se je bilo preu
smeriti na druge dobavitelje, kar 
pa, kot smo že omenili, ni ravno 
lahko. Potrebe po agregatih ra- 
stejonekakoza 10.000 ton letno, 
kar nikakor ni malo.

Problema so se v Stavbeniku 
zavedali in hitro je stekla akcija 
za nov kamnolom. Najprej so ga 
nameravali urediti v Ospu, ven
dar pa se je pokazalo, da bi po
segi preveč okrnili podobo po
krajine. Iskali so naprej in 
končno se je pokazalo, da bi bila 
najprimernejša lokacija v neki 
skriti dolini ob Ižani, v smeri

proti Hrastovljam. V Griži, tako 
se kraj imenuje, so našli dovolj 
zelo kakovostnega kamenja, 
vendar je morda najpomemb
nejše to, da bo kamnolom tako 
rekoč skrit. Investicija teče iz 
združenih sredstev, svoje mesto 
pa je kamnolom našel tudi v re
soluciji o srednjeročnem razvoju 
koprske občine, kar pomeni, da 
je njegova veljava širša in ni le 
problem Stavbenika. Dans le-ta 
resda potrebuje že okoli 80.000 
ton najrazličnejših gramozov in 
peska, vendar bodo zmogljivosti 
kamnoloma večje in bodo na 
voljo tudi drugim potrošnikom.

Raziskave, ki jih je opravil 
ljubljanski Geološki zavod, so 
pokazale, da je rezerv dovolj za 
naslednje obdobje. Hkrati pa 
velja poudariti, da bo kamnolom 
sodobno opremljen z vsemi na
pravami za odpraševanje in po
dobnim. Elaborat o sanaciji tudi 
jasno govori, da je treba pokra
jini vrniti nekdanjo podobo, da 
ne bodo ostale z izkopom le črne 
luknje. Dobra plat tega kamno
loma je tudi to, da je umaknjen 
od vseh prometnih poti in ne bo 
proizvodnja v njem nikogar mo
tila. Po predvidevanjih bodo 
prve količine agregatov prišle iz 
novega kamnoloma že julija, ko 
naj bi ga uradno odprli.

Novi reprodukcijski odnosi — 
zagotovilo napredka

Delovna organizacija »ADRIACOMMERCE« je 
v zadnjih letih z nenehnim širjenjem svojih dejavnosti 
vzpostavila trdne in trajne poslovne vezi Z gospodar
skimi organizacijami v domovini in s številnimi fir
mami v Evropi, Aziji in Afriki.

Pred tridesetimi leti,_ leta 
1949, je v Kopru ustanovljeno 
zunanjetrgovinsko podjetje 
»Splošna trgovska D. D.«, ki je 
zametek sedanjega »Adriacom- 
merca«. Mesto Koper, ki je bilo 
sedež tedanje jugoslovanske vo
jaške uprave cone B Svobodnega 
tržaškega ozemlja, je imelo svojo 
upravo, zakonodajo in celo svoj 
kreditno-monetarni sistem. Bla
govna menjava tega območja s 
cono A (Trst z okolico), ki je bila 
pod britansko-ameriško vojaško 
upravo, je bila tedaj zelo pestra, 
po vrednosti in količini pa dokaj 
pomembna za tamkajšnje ra
zmere. Nujno je bilo treba čim- 
prej organizirati zunanjetrgovin
sko poslovanje na solidni podla
gi-

Adriacommerce se je z uspeš
nim pionirskim delom, majhnim 
številom pridnih delavcev, brez 
kadrov in izkušenj in celo ob teri
torialni omejenosti na cono B 
uspešno vključeval v splošna pri
zadevanja za napredek gospo
darstva na novo osvobojenega 
Slovenskega primorja.

Leta 1954, ko se je to območje 
na podlagi londonske pogodbe 
priključilo matični domovini, so 
se Adriacommercu ponudile ve
liko večje možnosti za razvoj, še 
bolj pa je bilo to čutiti po skleni
tvi jugoslovansko-italijanskega 
sporazuma o maloobmejnem 
prometu med Jugoslavijo in Ita
lijo. Adriacommerce je od leta 
1956 ena najmočnejših trgovin
skih organizacij na slovenski 
obali.

Registracija za zunanjetrgo
vinsko dejavnost v maloobmej

nem prometu pogojuje zelo širok 
obseg dejavnosti v najrazličnej
ših gospodarskih panogah. To 
sicer daje tudi različne prednosti, 
vendar po drugi strani ovira spe
cializacijo poslovanja.

Prednost lastni proizvodnji za 
izvoz

Adriacommerce, ki je ves čas 
širil svojo dejavnost, je v teh letih 
navezal trdne in trajne poslovne 
stike z domačimi gospodarskimi 
organizacijami in s številnimi 
evropskimi, azijskimi in afri
škimi firmami.

Osnovni dejavnosti te delovne 
organizacije sta izvoz in uvoz 
blaga in storitev po tržaškem av
tonomnem računu; zunanjetrgo
vinsko poslovanje v svojem 
imenu in za tuj račun; sejemski 
aranžmaji, zastopanje tujih firm 
v SFRJ; notranji promet na ve
liko in malo, najperspektivnejši 
pa je razvoj lastne proizvodnje, 
ki je usmerjen predvsem v izvoz.

Tekoči srednjeročni načrt de
lovne organizacije je usmerjen 
predvsem na razvoj lastne proi
zvodne dejavnosti, ki je organizi
rana v temeljnih organizacijah 
združenega dela Adriacom

merce Koper ali z razširitvijo in 
modernizacijo obstoječih zmog
ljivosti drugih proizvodnih orga
nizacij na podlagi samouprav
nega sporazumevanja.

Lastna proizvodnja delovne 
organizacije Adriacommerce, ki 
je samoupravno organizirana v 
posameznih TOZD, obsega iz
delavo predmetov za dekora
tivno razsvetljavo, raznega oro
dja, zobatih koles za elektromo
torje in izdelkov iz plastičnih 
mas.

S kmetijskimi kombinati v 
Slavoniji in Sremu ima Adria
commerce samoupravne spora

zume o kooperaciji za vzrejo 
lastne živine, ki je namenjena 
izključno izvozu. Vrednost pi
tane živine znaša okoli 5 milijo
nov dinarjev. Z lastnimi surovi
nami organizira proizvodno 
kooperacijo pohištvenih ele
mentov. Ti sestavni deli so v ce
loti namenjeni tovarnam pohiš
tva v tujini.

Proizvodna dejavnost, ki je 
namenjena izključno izvozu, je v 
polnem zamahu v vseh tistih pa
nogah, v katerih je Adriacom
merce kot trgovinska organiza
cija tudi doslej dosegel največ 
izvoznih uspehov. Na področje 
nadaljnjega razvoja zunanjetr
govinske menjave sodi tudi 
gradnja zaprte hale v novem po
slopju v Kopru. V teh razstavnih 
prostorih bodo domače in tuje 
firme predstavljale svoje dosež
ke.

•
Povezovanje proizvodnje in bla
govnega prometa

Nove prodajalne in moderna 
skladišča v Beogradu, Zagrebu, 
Ljubljani in Skopju so veliko 
pripomogle k uspešnemu poslo
vanju s številnimi proizvodnimi 
gospodarskimi organizacijami 
po vsej državi.

Adiracommerce je začel z 
nekaj ljudmi, danes pa je samo v 
zunanjetrgovinski dejavnosti za
poslenih štirideset strokovnja
kov, v glavnem mladih ekonomi
stov, bivših štipendistov. V letu 
1977 je delovna organizacija 
samo na podlagi tržaškega spo
razuma izvozila za 2725 milijo
nov lir blaga in tako zasedla

tretje mesto po opravljenem in 
plačanem izvozu med 26000 te
meljnimi organizacijami združe
nega dela, ki so registrirane in se 
ukvarjajo z maloobmejnim pro
metom. To je velik uspeh, še po
sebej če upoštevamo, da niso 
izvažali le lastnih standardnih 
izvoznih proizvodov (živina, 
meso in les), temveč tudi visoko 
obdelane kovinske izdelke. Leta 
1977 je Adriacommerce ustvaril 
750 milijonov dinarjev skupnega 
prihodka.
' Popolnoma razumljivo je za
nimanje mnogih proizvodnih de
lovnih organizacij v naši državi, 
da bi se poslovno povezale z 
Adriacommercem. Izdelki mno
gih tovarn so si utrli pot prav v 
okviru sodelovanja zainteresira
nih proizvodnih delovnih organi
zacij in Adriacommerca.

Sporazume o dolgoročnem 
sodelovanju so podpisali z mno
gimi proizvodnimi organizaci
jami v naši državi. Ker je bila 
izvozno-uvozna dejavnost tako 
odprta in organizirana po vsej 
državi, so sporazume uspeli skle
niti v zakonitem roku.

To povezovanje proizvodnje 
in blagovnega prometa se bo ra
zvijalo tudi v prihodnje, saj je v 
nekaterih panogah in pri posa
meznih stalnih poslovnih akcijah 
čedalje globlje in trdnejše. V 
prihodnjih letih si bo Adria
commerce na podlagi samou
pravnega sporazumevanja pri
zadeval za krepitev poslovnega 
sodelovanja in povezovanja go
spodarstva na slovenski obali.
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TOMOS
V 25. letih svojega obstoja 

je največja delovna organizacija 
na slovenski obali Tomos iz 
Kopra dosegla velike rezultate. 
To je še toliko bolj pomembno, 
ker je tovarna začela proizvajati 
brez kakršnekoli industrijske 
tradicije. Ti kraji so bili namreč 
sredi petdesetih let praktično 
brez industrije in Tomos je Tako 
začel orati ledino. Velike ra
zvojne možnosti pa je ponujal 
poseben geopolitični položaj in 
velika pripravljenost prebival
stva, da se zaposli v industriji in 
zagotovi hitrejši razvoj svojega 
območja.

Prvi Tomosov proizvodni pro
gram je bil zasnovan na licenčni 
pogodbi z avstrijsko tvrdko 
Steyer-Daimler-Puch in je obse
gal izdelavo motornih koles, sku
terjev in mopedov. Tomos pa je 
hkrati z licenčno proizvodnjo 
osredotočil vse svoje moči na la
sten razvoj. Leta 1958 je dal na 
tržišče svoj prvi proizvod lastne 
konstrukcije — stabilni motor, 
1959 pa krmni motor, ki se je ka
sneje razvil v enega najboljših 
tovrstnih izdelkov v svetu. Ko
lektiv Tomosa je nato leta 1960 
ponudil tržišču svoje modele 
mopedov, ki so jih delovni ljudje 
po vsej Jugoslaviji z navduše
njem sprejeli. Licenčna pogodba 
s Puchom je po petih letih uga
snila in tako je Tomos nadaljeval 
proizvodnjo dejavnost s proi
zvodi, ki so jih zasnovali domači 
konstruktorji. S tem si je Tomos 
ustvaril pogoje za ekspanzijo ne 
samo doma, temveč tudi na za
htevnih tujih tržiščih.

Širjenje Tomosove dejavnosti 
je bilo izredno dinamično. Že 
leta 1962 je kolektiv ustanovil 
sedanji inštitut, znan po vsej Ju
goslaviji kot eden izmed najbolj 
specializiranih inštitutov na po
dročju motorne industrije. S svo
jim plodnim delom je dal inštitut 
Tomosu popolnoma nove iz
najdbe in mnogo patentov in s 
tem tovarni zagotovil neodvi
snost od tujih partnerjev.

Tomos je z motorji lastne kon
strukcije žel priznanja doma in v 
svetu že prva leta, ko je proi
zvodnja šele stekla. Leta 1960 in 
1961 so njegovi tekmovalci zma
gali v evropskem pokalu v Hoc- 
kenheimu, v letih 1962 do 1974 
je Tomos osvojil petnajst naslo
vov državnega prvaka, v letih 
1969 in 1970 so dosegli Tomo
sovi tekmovalci izreden uspeh v 
Italiji, kjer so dvakrat zapored 
osvojili naslov prvaka Italije itd.

Zadnja leta se je začel Tomos 
uspešno uveljavljati na zelo za
htevnem tržišču Združenih držav 
Amerike. Lani je izvozil v ZDA 
deset tisoč enot iz svojega proi
zvodnega programa. Letos pa so 
se razmere močno spremenile. 
Povpraševanje je upadlo in kon
kurenčni boj se je zaostril na sko
raj vseh zahodnih tržiščih. Zato 
Tomos pospešeno raziskuje 
druge možnosti za prodajo svojih 
izdelkov, in sicer zlasti v deželah 
v razvoju. Gansko podjetje v 
Kumasiju prodaja Tomosove iz
delke v več afriških držav: lani je 
znašal ta izvoz blizu 10 tisoč mo
torjev.

Tomos je bil na domačih tleh 
prvi proizvajalec priljubljenih 
spačkov. Izdeloval je tudi druge 
znane Citroenove avtomobile. 
Obseg sodelovanja s Citroenom

se je iz leta v leto večal, zato sta 
Tomos in Citroen 1972 ustano
vila v Jugoslaviji skupno po
djetje za proizvodnjo avtomobi
lov in njihovih sestavnih delov. 
Danes pa je Cimos priznan proi
zvajalec malolitražnih avtomobi
lov v naši državi.

V Tomosu se ravnajo po na
čelu uspešen razvoj zagotavlja le 
mednarodna delitev dela. Me
šani družbi Tomos-Nederland in 
Tomos-Ghana proizvajata av
tomatike, motorna kolesa in 
druge proizvode iz Tomosovega 
programa, ki temelji na 50 ku
bičnih dvotaktnih motorjih. Pro
gram pa Tomos razširja še na 90 
in 175 ccm motorje. V sedanji 
fazi razvoja obsega proizvodnja 
tako imenovano novo generacijo 
motornih koles s konstrukcijsko 
popolnoma novim motorjem, 
mopede in avtomatike z dvosto
penjskim prenosom, dirkalne in 
kros motorje, krmne motorje od 
3,5 do 18 konjskih moči, mo
torne črpalke, prenosne smučar
ske vlečnice in druge agregate 
stabilnih motorjev. Proizvodnji 
program zajema tudi izdelavo 
motornih žag Tomos-Husqvarna 
in kmetijsko mehanizacijo.

Veliko pozornost posvečajo v 
Tomosu mednarodnim koopera

cijam oziroma sodelovanju pri 
skupnem razvoju, finalizaciji in 
prodaji na jugoslovansko in tuja 
tržišča. Omenimo naj le sodelo
vanje z italijanskima tvrdkama 
BCS in Acme v proizvodnji kme
tijske mehanizacije in motornih 
agregatov.

V dosedanjem razvoju pa so 
Tomos pestile tudi različne teža
ve. Sčasoma so v Tomosu sprevi
deli, da je bil njihov program 
motorjev in agregatov vse preveč 
sezonske narave, kar je povzro
čalo, da so se zaloge kopičile v 
zimskih mesecih, to pa je spet 
povzročalo neenakomerno pla
čilno sposobnost tovarne.

Tudi strojni park, ki je bil 
sprva eden najmodernejših v dr
žavi, je občutil posledice stalnega

povečevanja proizvodnje.
Tomos pa si prav v sedanjem 
času prizadeva izdelovati čim 
manj proizvodov, zato pa pove
čati količino posameznih izdel
kov in obenem nadomestili 
osnovna sredstva. V srednje
ročni program razvoja so v To
mosu zapisali, da bodo razširili 
tržišča in s tem povečali količine 
proizvodov ter vključevali nove, 
ki imajo skupni imenovalec — 
motorni sklop. Tako načrtujejo 
povečanje proizvodnje od 125 
tisoč motornih enot v letu 1977 
na 475 tisoč v letu 1983, kar na
meravajo uresničiti združeni v 
SOZD še z nekaterimi drugimi 
organizacijami združenega dela.

TOMOS trenutno sestavlja 
sedem temeljnih organizacij in 
delovna skupnost skupnih služb. 
To so temeljne organizacije Mo
torna kolesa, Proizvodnji servisi, 
Krmni motorji in agregati, Li
varna, Inštitut za razvoj in razi
skave, Računalniški center in 
Proizvodnja kmetijske mehani
zacije Brežice, ki se je priključila 
delovni organizaciji ob. koncu 
minulega leta. Samoupravna or
ganiziranost bo prihodnje leto 
dopolnjena, saj izkušnje kažejo, 
da bi z ustreznejšo sestavo 
TOZD lahko še bolje organizi

rali delo in učinkoviteje razvijali 
dohodkovne odnose.

V Tomosu se zavedajo, da 
lahko le z združevanjem dela in 
sredstev na podlagi dohodkovnih 
odnosov uresničijo srednjeročni 
program, ki je zelo ambiciozen, 
vendar temelji na realnih potre
bah trga.

V Tomosu dela 2800 delavcev, 
pri čemer znaša poprečni osebni 
dohodek 5400 dinarajev. Po 
dolgih letih relativno skromnih 
vlaganj je tudi Tomos dočakal 
svoj trenutek. Zgradili so nove 
prostore za proizvodnjo krmnih 
motorjev in agregatov. V njej 
bodo izdelovali 45.000 krmnih 
motorjev, 30.000 motornih žag 
in 78 tisoč drugih agregatov na 
leto, kar pomeni enainpolkratno

povečanje v primerjavi z letom 
1978. Velik del te proizvodnje 
bo usmerjen v izvoz.

S proizvodnjo novih krmnih 
motorjev različnih moči namera
vajo v Tomosu izpolniti paleto 
motorjev za čolne.

Na samoupravnem področju 
so v Tomosu zelo dejavni, ker so 
spoznali, da se bo njihovo sa
moupravljanje razvijalo le, če 
bodo delavci vsestransko in ob
jektivno informirani o vsem, kar 
potrebujejo za odločanje, so or
ganizirali poseben samouprav- 
no-informacijski center, ki zbira 
informacije in jih posreduje čla
nom kolektiva. Center je tudi v 
veliko pomoč samoupravnim or
ganom in družbenopolitičnim 
organizacijam. V Tomosu imajo

svoje interno glasilo in druga 
sredstva obveščanja, s katerimi 
dopolnjujejo sistem komunici
ranja v delovni organizaciji.

Najbolj pa pesti Tomosove de
lavce pomanjkanje stanovanj, 
kar je tudi eden izmed vzrokov 
za nadpoprečno visoko fluktua- 
cijo. S širitvijo dejavnosti se je 
povečalo tudi število delavcev, ki 
so prihajali pretežno iz drugih 
krajev, sredstev za gradnjo sta
novanj pa ni bilo vedno dovolj. 
Zato so se že pred poldrugim 
letom zavzeli za individualno 
stanovanjsko gradnjo v eni 
izmed koprskih sosesk. Namera
vali so najeti kredite za finančno 
pomoč članom kolektiva, s čimer 
bi rešili pretežni del največjih 
stanovanjskih problemov. Pred

videvajo, da bodo začeli projekt 
uresničevati prihodnje leto.

V prvem četrtletju letos so 
Tomosovi delavci izdelali za 8,7 
odstotka več kot v enakem ob
dobju lani. Produktivnost so po
večali za 5,4 odstotka, pri tem na 
novo zaposlili za 3,1 odstotka več 
delavcev. V prvih treh mesecih 
so prodali za 254 milijonov di
narjev izdelkov in je vrednost 
prodaje za 54 odstotkov večja 
kot v lanskem prvem četrtletju.

Kolektiv Tomosa si prizadeva, 
da bi še hitreje napredoval, kljub 
velikim težavam, s katerimi se 
spopada. V prihodnost zrejo z 
optimizmom, saj so se odločili za 
obetavne programe, ki ne bodo 
odvisni izključno od sezonskega 
»razpoloženja« trga.
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KEMIČNA INDUSTRIJA 
IPLAS KOPER
KRPANOVA 2 
Telefon: 066-25-461 
Telex: 34132

Sodobna ekonomska giba
nja v svetu opozarjajo na velik 
pomen razvoja kemijske tehno
logije in proizvodnje. Gospodar
ski razvoj je vse bolj odvisen od 
dosežene ravni razvoja kemije. 
Zato je področje kemije investi
cijsko izredno aktivno.

Razvoju kemične industrije so 
v Iplasu posvetili posebno skrb: 
Doseženi rezultati in dinamični 
razvoj v zadnjih letih so plod tega 
spremljanja. Z dosedanjo poli
tiko in doseženim razvojem smo 
dosegli solidno materialno bazo. 
Delovni kolektiv Iplasa upravlja 
pri proizvodnji kemičnih izdel
kov in predelavi plastičnih mas z 
najmodernejšo tehnologijo. Ka
kovost njihovih proizvodov je 
rezulat dela domačih strokov
njakov in poslovno-tehničnega 
sodelovanja z znanimi kemič
nimi koncerni v svetu. Takšno 
sodelovanje lajša breme lastnega 
razvoja in omogoča, da lahko na 
tržišču nudijo najnovejše do
sežke tovrstne proizvodnje. Ipla- 
sovi razvojni programi obetajo 
še večjo ekspanzijo predvsem na 
področju propilenske kemije. Z 
novimi projekti si bodo zagoto
vili surovinsko bazo, ki bo teme
ljila na sodobni tehnologiji in op
timalnih zmogljivostih.

Od skromne obrtne delavnice do 
centra bazne kemije

Letos poteka trideset let, kar 
je Kemična industrija Iplas 
Koper zastavila svoje prve ko
rake in se v tem času iz majhne 
obrtne delavnice razvila v enega 
od nosilcev razvoja petrokemije 
in bazične organske kemije v 
Sloveniji. Seveda pa ta preho
jena pot ni bila lahka, ampak je 
zahtevala veliko mero požrtvo
valnosti, vztrajnosti in trdega 
strokovnega dela.

Ob koncu leta 1949 so prvič 
zadrdrali stroji Tovarne metel, 
ščetk in čopičev, ki je nastala iz 
zasebne obrtne delavnice. Leta 
1956 je podjetje v svoj proi
zvodni program vključilo prede
lavo plastičnih mas in se leta 
1959 preimenovalo v Iplas. Tako 
se je Iplas v šestdesetih letih 
začel preusmerjati na področje 
kemije. Tedaj sta bila namreč 
zgrajena prva obrata za proi
zvodnjo polivinilacetata in poliu
retanske pene v Jugoslaviji.

S tem je Kemična industrija 
Iplas Koper stopila v novo ob
dobje. Zgradili so več novih ob
jektov in v naslednjih letih je po
stal Iplas eden od nosilcev ra
zvoja petrokemične in bazične 
organske kemije v Sloveniji. 
Njegovi izdelki so si pridobili 
sloves kakovostnih proizvodov, 
kar je v največji meri zasluga 
domačih strokovnjakov pa tudi 
smotrnega sodelovanja z zna
nimi svetovnimi kemičnimi kon
cerni.

Delovna organizacija Iplas 
Koper ima dandanes v svoji se
stavi devet osnovnih organizacij 
združenega dela, delovno skup
nost skupnih služb in delovno 
skupnost razvoja. V njih zdru
žuje svoje delo več kot 800 de
lavcev, ki so vsestransko aktivni. 
Prav tako se radi pohvalijo z 
dokaj visokim družbenim stan

dardom. Vsak četrti delavec sta
nuje v stanovanju, ki je last de
lovne organizacije, mnogi pa so 
si z njenimi stanovanjskimi kre
diti zgradili svoj dom. Zelo ži
vahni sta tudi kulturna in rekrea
cijska dejavnost. Skratka — skrb 
za delavca je v Iplasu eno od naj
važnejših vodil.

Skrbno zasnovan razvoj — 
uspešni delovni rezultati

Dejavnost delovne organiza
cije Iplas je zelo široka in sega na 
področja kemične industrije in 
predelave plastike.

Iplas ima dolgoletno tradicijo 
v proizvodnji polivinilacetatnih 
disperzij in lepil. Z njo so začeli 
že leta 1960 in z leti razvijali 
vedno širši proizvodni program. 
Povezovanje te proizvodnje s 
svetovno znanim proizvajalcem 
polivinilacetatnih disperzij 
Hoechst je odprlo nove možnosti 
za zadovoljevanje potreb najza
htevnejših tehnologij. Polivinila- 
cetatne disperzije so vsestransko 
uporabne — tako v gradbeništvu 
(disperzijske barve in lepila), 
tekstilni industriji (apreture, ve
ziva), papirni industriji (lepila, 
premazi) in lesnopredelovalni 
industriji (lepila).

Iplas danes izdeluje veliko šte
vilo lepil, prilagojenih zahtevam

in potrebam različnih industrij. 
Od nekaj osnovnih vrst lepil v 
letu 1961 se je proizvodni pro
gram iz leta v leto širil. Po pridru
žitvi delovne organizacije Mitol 
iz Sežane konec leta 1978 proi
zvaja zdaj Iplas blizu 100 različ
nih vrst lepil za različne industri
je. Poleg polivinilacetatnih lepil 
izdelujejo tudi talilna, prašnata, 
poliuretanska lepila in aerosole. 
Najbolj znane znamke so Rivi- 
kol, Mekol in Termokol.

Najmlajša dejavnost v Iplasu 
je proizvodnja anhidrida ftalne 
kisline. Ta kemikalija ima široke 
možnosti industrijske uporabe. 
Paleta proizvodov, ki jih lahko 
pridobivamo z njegovo uporabo, 
sega od mehčal in poliestrov do 
alkidnih smol. Velike potrebe po 
tej surovini so narekovale pod
vojitev sedanjih zmogljivosti. V 
sestavi te investicije gradijo tudi 
obrat za proizvodnjo anhidrida 
maleinske kisline.

Nepogrešljive surovine pri 
predelavi plastičnih mas so tudi 
ftalni estri — mehčala. Njihova 
dobra kompatibilnost z mnogimi 
plastičnimi masami in umetnimi 
smolami omogoča odpornost 
proti nizkim temperaturam, 
vodi, prav tako pa zmanjšuje nji
hovo krhkost ter olajšuje prede
lovanje. Proizvodni program za

jema vse najpomembnejše ftalne 
estre in to: dioktilftalat, dibutilf- 
tadiizobutilftalat, diizoktilftalat 
in ftalate z višjimi linearnimi al
koholi.

Potrebam predelovalne in 
kemične industrije sledijo v 
Iplasu z razvijanjem novih tipov 
ftalnih estrov, ki jih prodajajo 
pod skupnim imenom Iplanol.

Iplas se z dolgoletnimi izkuš
njami na tem področju, z velikim 
obsegom proizvodnje in širokim 
programom svojih izdelkov 
uvršča na eno od vidnejših mest 
med jugoslovanskimi predelo
valci plastike. Orodja in kalupe, 
ki so za to proizvodnjo potrebni, 
v Iplasu izdelujejo sami.

Pereča problematika onesna
ževanja odpadnih voda in zraka, 
predvsem pa vse odločnejše za
hteve po varstvu delovnega oko

lja je spodbudilo odločitev da so 
se v Iplasu lotili izdelovanja po
sebne tovrstne opreme, ki je 
uporabna povsod, kjer nastanejo 
problemi onesnaženja, korozije 
ter kemijske odpornosti. Ome
nimo naj centrifugalne črpalke in 
cevne armature iz plastičnih mas, 
opremo za prezračevanje indu
strijskih in stanovanjskih objek
tov iz plastike in kovine, labora
torijske mehčalce vod, elemente 
za prečiščevanje industrijskih 
odpadnih voda in naprave za 
prezračevanje. Po dokumenta
ciji naročnika izdelujejo tudi 
drugo specialno opremo, bodisi 
kot posamezne dele ali pa v 
sklopu celotnega sistema, ki 
vključuje tudi montažo.

Posebno področje v Iplasovem 
proizvodnem programu je izde
lovanje transportnih komor, ci
stern ter silosov za transport in 
skladiščenje živil ter kemikalij.

Transportne komore monti
ramo na različna podvozja go
spodarskih vozil, izdelane pa so 
iz armiranega poliestra in trde 
poliuretanske pene. Njihove 
izredne izolacijske sposobnosti, 
odpornost proti koroziji, higie
ničnost in minimalni stroški 
vzdrževanja jim seveda dajejo 
prednost pred enakimi izdelki iz 
drugih materialov.

Tudi cisterne in silosi iz armi
ranega poliestra so zaradi odlič
nih lastnosti uporabni na širokem 
gospodarskem področju. Izdelu
jemo jih v različnih velikostih od 
enega do tisoč kubičnih metrov.

Poliuretanska gibka pena, 
namenjena avtomobilski indu
striji za izdelavo ■sedežev v oseb
nih avtomobilih, avtobusih in to
vornjakih, je še posebno kako
vostna. Njene odlike so večja no
silnost, večja raztezna trdnost in 
razmeroma majhna prdstornin- 
ska teža.

Za odlivanje poliuretanskih 
odlitkov uporabljajo v Iplasu 
vroči postopek, ki omogoča 
večje bogastvo oblik in boljše 
mehanske lastnosti.

Vidimo torej da Iplas ni samo 
zaoral prve brazde v ledino slo
venske kemijske in predelovalne 
industrije, ampak ponuja danes 
domačim in tujim kupcem obse
žen in raznovrsten program, ki se 
odlikuje predvsem po visoki ka
kovosti. Taki dosežki pa zahte
vajo zelo razvito raziskovalno 
dejavnost. Pri Iplasu se tega zelo 
dobro zavedajo in posvečajo ra
ziskovanju precejšnjo pozor
nost. Del strokovnjakov ne
nehno išče nove tehnologije in 
proizvode, optimalne rešitve v 
neposredni proizvodnji ter se 
ukvarja z vprašanji tržišča, druga 
skupina pa v sodobno opremlje
nem laboratoriju bdi nad kako
vostjo izdelkov. Še posebno po
zornost pa posvečajo varstvu 
okolja in pri tem sodelujejo z 
ustreznimi inštituti.

Nagel razvoj pa je narekoval 
tudi poslovno in tehnično sode
lovanje s podobnimi organizaci
jami doma in na tujem. Naj naš
tejemo samo nekaj velikih po
djetij, s katerimi je Iplas razvil 
višje oblike sodelovanja. To so 
italijanska Vetroresina, Hoechst 
AG in BASF iz ZR Nemčije.

In kakšni so načrti za prihod
nost? Temeljijo predvsem na 
dejstvu, da je Iplas eden od naj
pomembnejših členov pri gradnji 
domače petrokemične in organ
ske bazične kemije. Zato si bodo 
prizadevali zagotoviti domačo 
surovinsko osnovo, s čimer bodo 
odpravili uvoz surovin in pove
čali izvoz izdelkov. V skladu z ra
zmerami na tržišču bodo razširili 
obstoječe možnosti in še naprej 
uvajali sodobno tehnologijo.

S svojimi novimi projekti 
predvsem s področja propilenske 
kemije, bo Iplas izkoristil svoje 
tehnološke, kadrovske in loka
cijske prednosti. Še posebno ve
like perspektive pa jim odpira 
vključevanje v obalno gospodar
stvo pri čemer mislimo predvsem 
na Luko Koper, ki zagotavlja 
možnost gospodarskega prevoza 
in povezovanja s prekomorskimi 
deželami.
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Tovarna LAMA v Dekanih 

pri Kopru je v četrt stoletja ob
stoja zrasla v pomembnega 
spremljevalca pohištvene indu
strije v oskrbi z okovjem in dru
gimi dekorativnimi elementi. 
Spremljajoč intenziven razvoj 
lesne industrije ter s pravilnimi 
odločitvami in programskim 
usmerjanjem si je Lama ustvarila 
sloves enega najpomembnejših 
proizvajalcev te vrste v državi.

Danes že zelo obsežen pro
gram z več kot 400 osnovnimi ar
tikli je moč strniti v eno samo 
skupino proizvodov, to je pohiš
tveno okovje v vseh svojih razli
čicah, ki so v glavnem rezultat 
lastnih tehnoloških rešitev.

Več kot 600 delavcev v Lami 
oskrbuje pretežni del jugoslo
vanske pohištvene industrije s 
pohištvenim okovjem, ključav
nicami ter ostalimi specializira
nimi elementi. Pot, ki je bila pre
hojena do današnjih rezultatov, 
ni bila lahka. Le-trdna volja in 
delo celotnega kolektiva sta 
lahko premagovala ne malo ovir 
na razvojni poti. Borba z uvozno 
konkurenco zaradi prostega 
uvoza, pomanjkanje ustreznih 
kadrov, vsakodnevni boj za 
boljšo kvaliteto in boljše tehno
loške dosežke, vse to so značilno
sti razvoja organizacije ter ga še 
danes spremljajo.

Dinamičen razvoj tega kolek
tiva in tovrstne proizvodnje je 
moč pojasniti z naghm razvojem 
pohištvene industrije ter z 
uspešnim sodelovanjem obeh 
panog, čeprav nihče ni v celoti 
zadovoljen z doseženimi rezulta
ti. Navkljub težavam pri oskrbi s 
surovinami in opremo, tako do
mačo kot tujo, je Lama v zad
njem obdobju uspela povečati 
proizvodnjo skoraj za četrtino 
letno, da bi se s tem kar najbolj 
približala potrebam pohištvene 
industrije. Tako so proizvodnjo v 
letu 1976 povečali za 18,3 %, v 
letu 1977 za 25,7 %, v letu 1978 
pa za približno 20 %. Enako rast 
predvidevajo tudi za naslednje 
obdobje. Razmere na področju 
trga pohištva, kakor tudi gradnja 
in širjenje novih kapacitet v lesni

LAMA DEKANI

Četrt stoletja nenehnega vzpona

industriji, jih k temu vzpodbuja 
ter tudi obvezuje.

V Lami ne podcenjujejo kon
kurence, ki danes že pridno raste 
na posameznih področjih Jugo
slavije, zato se že danes borijo za 
vsako tuje tržišče ter ga perspek
tivno obdelujejo. Osnovni cilj je 
v srednjeročnem obdobju pove
čati izvoz od sedanjih 5—8 % na 
15 % več, kar ni lahka naloga. 
Za izvršitev te naloge je seveda 
potrebna ustrezna tehnološka 
raven svetovnih proizvajalcev, 
torej tudi enaka kvaliteta. In ne 
nazadnje, potrebno je zagotoviti 
dohodkovno osnovo za poveča
nje izvoza. Nadaljnji cilj je torej 
kljub zaostreni mednarodni 
konkurenci na svetovnem trgu 
povečati izvoz ob največji substi
tuciji uvoza. Nič novega ni pove
dano, če omenimo, da jih pri teh 
ciljih močno ovirata tako ne
redna oskrba, kot tudi nestalna 
kakovost surovin.

Da bi lahko dosegali dokaj za
htevne cilje tako povečanja 
izvoza kot oskrbe, domačega 
trga, vlaga kolektiv velike na
pore v povečanje produktivnosti 
dela, kot enega osnovnih faktor
jev stabilnejšega razvoja. O tem 
govore tudi rezultati proizvodnje 
na zaposlenega delavca. V letu 
1978 je proizvodnja na zaposle
nega dosegla 4.633 kg. V letoš
njem letu načrtujejo kar 11,4 % 
povečanje proizvodnje na zapo
slenega.

Da bi zadržali dosedanjo rast 
proizvodnje ter položaj na do
mačem in tujem trgu, vlaga ko
lektiv velike napore pri uvajanju 
novih tehnoloških rešitev z osva
janjem izdelkov, za katere je 
povpraševanje v industriji pohiš
tva. Tesno sodelovanje pohiš
tvene industrije, katere koope
rant je, je dosedaj obrodilo 
dobre rezultate, ki se zlasti ka
žejo v širitvi programa in v 
izboljšanju kakovosti izdelkov.

V zaključni fazi so investicij
ska vlaganja, ki bodo omogočila 
nadaljnje povečanje proizvodnje 
in izboljšanje delovnih pogojev. 
Pretežni del sredstev za investi
cijsko vlaganje je kolektiv zago

tovil iz lastnih virov, manjši del 
pa iz bančnih kreditov in kredi
tov dobaviteljev.

Pri sorazmerno močnih inve
sticijskih vlaganjih v delovne 
prostore in opremo v zadnjih 
letih so bili zavestno zapostav
ljali naložbe v objekte družbe
nega standarda. V naslednjih 
letih bo moral kolektiv tem pro
blemom posvetiti dovolj pozor
nosti ter zagotoviti sredstva za 
reševanje problemov skupnega 
pomena.

Lama je že v preteklosti po
svečala veliko skrb vzgoji lastnih 
kadrov, in sicer tako, da je omo
gočala dopolnilno izobraževanje 
članom kolektiva, ki so se in se še 
izobražujejo ob delu, zato je so
razmerno zelo veliko sredstev 
izločala za štipendiranje, predv
sem na tehničnih in ekonom- 
sko-komercialnih področjih. 
Ravno tako Lama v poklicnih 
šolah vzgaja 35 vajencev, v po
klicih kovinske stroke.

Pri oskrbovanju s surovinami

je še vedno veliko težav v po
manjkanju asortimana in kako
vosti na domačem trgu, na po
dročju črne metalurgije, n adalje 
pri oskrbi z umetnimi masami in 
še nekaterimi drugimi materiali, 
ki so pretežno iz uvoza. Zaradi 
tega sodi Lama v skupino de
vizno pasivnih organizacij, kar 
pomeni, da več uvaža kot izvaža, 
kar jim še povečuje probleme pri 
nemoteni oskrbi proizvodnje. 
Tako se oskrbujejo z ustreznimi 
delovnimi sredstvi na osnovi sa

moupravnega dogovarjanja z 
lesno industrijo in po tej poti bo 
moral kolektiv še hitreje nada
ljevati. Podobno velja za oskrbo 
z deviznimi sredstvi, ki jih prido
bivajo s povezovanjem in do
hodkovnimi odnosi z izvozniki iz 
vrst pohištvene industrije. Temu 
povezovanju bodo morali posve
čati še večjo skrb v naslednjem 
obdobju.

NAJNOVEJŠE V DRUŽBOSLOVNI ZBIRKI 
ZALOŽBE DELAVSKA ENOTNOST!
V mesecu dni so v družboslovni zbirki založbe Delavska enotnost izšle štiri pomembne 
knjige:

Dr. Marko Bunc: MARKETING V ZDRUŽENEM DELU
— Področje plasmaja 
Cena: 390 din

Lenart Šetinc: TEMELJI SAMOUPRAVNEGA SISTEMA INFORMIRANJA
Cena: 190 din

Dr. Lojze Sočan: POT V GOSPODARSKO RAZVITOST
(Problemi dolgoročne razvojne usmeritve Slovenije)
Cena: 360 din

Dr. Vladimir Sruk: FROMMOVA HUMANISTIČNA VIZIJA
Izvirna slovenska študija o velikem humanistu 
Cena: 290 din

Knjige lahko (s priloženo naročilnico) naročite na naslov: TOZD DELAVSKA ENOTNOST, 
Ljubljana, Dalmatinova 4.

N

Pri TOZD DELAVSKA ENOTNOST, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročamo:

__ izvodov knjige MARKETING V ZDRUŽENEM DELU

__ izvodov knjige TEMELJI SAMOUPRAVNEGA SISTEMA INFORMIRANJA

__ izvodov knjige POT V GOSPODARSKO RAZVITOST

__ izvodov knjige FROMMOVA HUMANISTIČNA VIZIJA

Naročene knjige nam pošljite na naslov:________________________________________

(Ulica, poštna številka, kraj)

Naročeno, dne, kraj:_______________________________________________________
Račun bomo plačali v 15 dneh po prejemu knjig.

Žig (čitljiv podpis naročnika)

_ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ _ J
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Tovarna avtomobilov

CIMOS
66000 Koper — Vojkovo nabrežje 30 — Tel. 066 22-561,22-577 — Telex 34-273

VZOR DOLGOROČNEGA 
MEDNARODNEGA SODELOVANJA

r ............ S

CIMOS

CITROEN

Pred komaj 20 leti, ko so se začeli prvi stiki med 
Citroenom in Koprom, si skoraj nihče ni mogel 
predstavljati, kakšne razsežnosti bo dosegel razvoj 
avtomobilizma v Jugoslaviji in tako hitro se bo prav 
zaradi tega to sodelovanje širilo in da bo privedlo 
leta 1972 do ustanovitve nove tovarne avtomobilov 
Cimos. Prav te dolgoletne izkušnje so takoj, ko je 
bilo z zakonom omogočeno skupno vlaganje tujih 
partnerjev v naše gospodarstvo, spodbudile nasta
nek nove tovarne Cimos, v katero je Citroen vložil 
49 % kapitala, domača partnerja Tomos in Iskra pa 
51 %. Skupni namen tega vlaganja naj bi po načelu 
dolgoročne mednarodne kooperacije omogočil 
Cimosu izvoz avtomobilskih delov Citroenu, od 
tam pa uvoz manjkajočih delov za sestavo osebnih 
avtomobilov. Tako je ta menjava v letošnjem letu 
že dosegla vrednost 140 milijonov francoskih fran
kov.

Celotna delovna organizacija Cimos danes zapo
sluje 2000 delavcev, ki delajo v petih TOZD 
(TOZD Šempeter, TOZD Senožeče, TOZD 
Buzet, TOZD Koper, TOZD Blagovni promet) in 
skupnih službah, v treh republikah in petih obči
nah.

Mladi kolektiv je takoj po ustanovitvi z velikim 
poletom pričel uresničevati srednjeročni načrt. 
Tako je v Šempetru pri Novi Gorici zrasla popol
noma nova tovarna, ki bo že letos izdelala 12.500 
osebnih vozil, vendar je to šele I. faza izgradnje 
šempetrske TOZD.

Osnovno breme v sodelovanju s Citroenom no
sita TOZD Senožeče in Buzet, ki sta tako po veli
kosti kot tudi tehnologiji ves čas napredovala in 
danes izdelujeta za Citroen že 120 različnih avto
mobilskih delov, za nekatere od njih sta celo edina 
dobavitelja za Citroen.

Prvotne investicije so bile res namenjene samo 
TOZD zunaj Kopra, tako da so šele lani pričeli in
tenzivno graditi v Kopru nove delovne in admini
strativne prostore.

Temeljni kamen za nove proizvodne prostore 
koprske TOZD Specialnih vozil je bil postavljen 4. 
julija 1977. leta. Natančno po enem letu intenzivne 
gradnje se je TOZD Specialnih vozil preselila v 
nove prostore z 2.880 kv. m pokrite proizvodne po
vršine in s 1.220 kv.m upravnih prostorov z resta
vracijo za delavce. TOZD Specialnih vozil je med 

.prvimi v Jugoslaviji upoštevala združevanje in po

vezovanje med jugoslovanskimi proizvajalci avto
mobilov in tako že tri leta v sodelovanju s Crveno 
zastavo iz Kragujevca izdeluje program specialnih 
vozil, to je ambulantno vozilo 125 P sanitet in sani
tetni kombi 1500 TA. V kooperaciji s Citroenom 
pa izdelujejo ambulantno vozilo CX. Tu izdelujejo 
tudi velik del notranje opreme za proizvodnjo vozil 
v Šempetru. Prav ta TOZD ima še velike razvojne 
možnosti na področju specialnih vozil, ki jih jugo
slovansko tržišče zelo potrebuje in jih morajo naše 
delovne organizacije sedaj drago plačevati z devi
zami.

Nova samoupravna organiziranost zagotavlja 
širše možnosti za objektivnejše načrtovanje celotne 
prodaje in združevanja dela vseh Cimosovih 
TOZD, ki jih na jugoslovanskem tržišču predstav
lja TOZD Blagovni promet. Razvoj samoupravnih 
delegatskih odnosov omogoča vsakemu delavtu, da 
je seznanjen z vso pomembno problematiko in na
daljnjim razvojem delovne organizacije.

Glede na razvejanost naše prodajne mreže in že 
predčasno samoupravno povezovanje prodajno- 
servisnih organizacij, ki jih je trenutno 14 na ob
močju celotne Jugoslavije, pripravlja Cimos usta

novitev poslovne skupnosti, ki naj omogoči še bolj 
organizirano prodajno mrežo in kupcu zagotovi 
dobavo nadomestnih delov in solidno servisiranje. 
Poleg že omenjenih 14 prodajno-servisnih organi
zacij ima Cimos še dva lastna prodajna salona v 
Ljubljani in Beogradu; ljubljanski salon ima tudi 
konsignacijo vseh Citroenovih vozil in nadomest
nih delov. Kvalitetne servisne storitve pa opravlja 
več kot 70 pogodbeno vezanih servisnih delavnic, 
ki so v vseh večjih mestih Jugoslavije.

Načrt proizvodnje avtomobilov v naslednjem 
letu predvideva 16.000 osebnih vozil diana in GS, 
ter 500 specialnih vozil. Predvidena je tudi razširi
tev kooperacije s Citroenom in sicer za 20 % v pri
merjavi z letošnjim letom. Poleg Cimosove koope
racije s Citroenom se bo povečal tudi izvoz delov za 
Citroen iz 60 domačih delovnih organizacij.

Glede na dobro načrtovano politiko našega 
izvoza v srednjeročnem načrtu in upoštevaje pove
čanje lastnih proizvodnih zmogljivosti, naj bi 
Cimos do konca leta 1985 že izdelal 60.000 osebnih 
vozil.

LUKA KOPER
66000 Koper
Nabrežje jugoslov. mornarice 1 a 
Telefon 25-361

Luka Koper se je razmeroma 
hitro razvila v sodobno in med
narodno priznano pristaniščff, ki 
nudi hitre in kakovostne storitve. 
Elektrificirano železniško 
omrežje in ceste omogočajo po
vezavo z zaledjem, ki obsega na
jrazvitejši del Jugoslavije ter in
dustrijske države srednje Evrope 
— Avstrijo, Švico, južni del 
Nemčije, Madžarsko in Češko
slovaško. Luka Koper je danes 
povezana z rednimi linijami z 
vsemi pomembnejšimi prista
nišči na vseh celinah.

Luka Koper je univerzalno 
pristanišče s pretovornimi in 
skladiščnimi zmogljivostmi za 
vse vrste blaga od generalnega 
tovora, sipkih tovorov do tekočih 
tovorov.

Za opravljanje teh storitev 
ima Luka Koper:

— 1250 m operativne obale z 
globino 12 m

— priveze za nafto in derivate 
z globino — 18 m

— za tekoče kemikalije
— in za Ro-Ro ladje
— privez za manjše ladje za 

pretovor žitaric in semen
— 162.500 kv. m zaprtih 

skladiščinih prostorov
— 250.000 kv. m odprtih 

skladiščnih manipulativnih povr
šin

— 154.000 kubičnih metrov 
rezervoarjev za nafto in derivate, 
tekoče kemikalije, jedilno olje.

melaso in vino.
Vse pristaniške storitve oprav

lja Luka Koper mehanizirano, 
po paletnem sistemu, s specializi
ranimi tehnološkimi postopki in 
z uporabo moderne tehnologije 
in tehnike.

Luka je usposobljena za pro
met vsakovrstnega blaga. Preto
varjajo različna živila — od slad
korja do kave, riža in sadja; me
talurške izdelke — les, bombaž, 
kavčuk in druge industrijske su
rovine ter različne končne izdel
ke. Za promet posameznih sku
pin teh tovorov je Luka Koper 
uvedla specializirane tehnološke 
postopke in ustrezne naprave, ki 
omogočajo visoke delovne učin
ke.

S kakovostnimi in hitrimi sto
ritvami si je koprsko pristanišče 
priborilo prvo mesto med jugo
slovanskimi pristanišči pri preto
voru kontejnerjev. Samo lani so 
v Luki Koper pretovorili kar 
37.200 kontejnerjev. S sodob
nim kontejnerskim terminalom, 
ki ga pravkar gradi, pa bo postala 
Luka Koper še bolj zanimiv po
slovni partner.

Koprska luka se razvija kot 
sodobno pristanišče, ki ni ome
jeno le na pretovor blaga, ampak 
opravlja tudi druge storitve. 
Luka je usposobljena za dodela
vo, obdelavo, paletiziranje, sor
tiranje itd. različnih vrst blaga ter 
daljše shranjevanje blaga.

Luka Koper je specializirana 
za manipulacijo in uskladiščenje 
lahko pokvarljivega blaga — de
nimo sadja, zelenjave, mesa itd. 
Večletne izkušnje, dobro delo, 
koncentracija prometa in specia
lizirane zmogljivosti so omogo
čile Kopru, da je postal najpo
membnejše pristanišče za uvoz 
južnega sadja in pomemben 
tranzitni center za srednjo Evro
po, saj oskrbuje z večjimi količi
nami tega blaga Švico, Nemčijo, 
Avstrijo, Madžarsko ter ČSSR.

V programu povečanja prista
niških zmogljivosti do leta 1980 
je tudi gradnja novega terminala 
za les, namenjenega predvsem za 
promet rezanega lesa in poliz
delkov, sedanji terminal pa na
menjen predvsem za promet 
hlodovine.

Posebno dejavnost Luke 
Koper predstavlja manipulacija 
tekočih tovorov. Na luškem ob
močju so posebni objekti za to
vrstno blago z vso potrebno spe
cializirano opremo: rezervoarji 
za jedilno olje, melaso, lateks, 
vino, rezervoarji za surovo nafto 
ter poseben terminal za tekoče 
kemikalije.

Poleg morsko-transportne in 
pretovorne dejavnosti, s katero 
je Luka Koper dosegla velik 
mednarodni sloves, bo veljal v 
prihodnosti poudarek tudi ra
zvoju njene investicijske funkci
je*
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PROMETNO TURISTIČNA DELOVNA 
ORGANIZACIJA

SLAVNIK KOPER

S SVOJIMI POSLOVALNICAMI V:

Poreču, Umagu, Ljubljani, Zagrebu, na Reki, 
v Ilirski Bistrici in Banjaluki

čestita vsem občanom Kopra za njihov praznik
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JO ljubljanska banka
splošna banka koper 
n. sub. o.

vam je vedno na voljo za:

• vse oblike dinarskega in deviznega varčevanja
• odobritev potrošniških kreditov
• odobritev investicijskih kreditov občanom za pospeševanje gospodarske dejavnosti
• odobritev kratkoročnih kreditov samostojnim obrtnikom za obratna sredstva
• vodenje vaših žiro in tekočih računov
• vezavo domače ali tuje valute za pridobitev stanovanjskih kreditov
• varčevanje za stanovanjske kredite
• kreditiranje stanovanjske gradnje
• vsa druga bančna opravila

V_______________________________________________________________ __J



Ob prazniku občine Koper DE 12. maja 1979 stran 20

mehanotehnika
izola

Ideja o nastanku tovarne 
igrač se je potrdila z odlokom 
občinskega ljudskega odbora 
Izola, ki so ga sprejeli 1. 1.1952. 
leta. Ob ustanovitvi so bili v to
varni zaposleni le štirje delavci, 
trdno odločeni, da iz delavnice 
naredijo tovarno. Sama ustano
vitev je pomenila postaviti jedro, 
okoli katerega naj se razvije 
nova tovarna, pač po sposobno
stih in vitalnostih samega kolek
tiva. Danes, ko šteje kolektiv 
Mehanotehnike prek 1600 čla
nov, ko so naše igrače znane po 
vsej domovini in svetu, lahko 
mirno rečemo, da se je kolektiv 
vseskozi zavedal dejstva, da si 
svoj obstoj in razvoj lahko zago
tovi le sam.

Pa ni šlo vse gladko: do leta 
1959 je Mehanotehnika poslo
vala na raznih krajih v Izoli. Leta 
1959 pa je bil zgrajen prvi objekt 
v velikosti približno SOOOmfc 
Danes obsegajo pokrite površine 
skoraj trikrat večji prostor.

V konec petdesetih let sodijo 
tudi prvi obrisi industrijske proi
zvodnje ter intezivno uvajanje 
novih izdelkov (vijakov, raznih 
kovinskih izdelkov, pisarniških 
potrebščin itd.).

Če upoštevamo, da je Meha
notehnika ob ustanovitvi imela v 
svojem programu le eno igračo in 
to primerjamo z lanskim gospo
darskim uspehom, ko so dosegli 
celotni prihodek v višini 530 mi
lijonov din, potem ti podatki zelo 
zgovorno pričajo o nagli rasti to
varne.

V prvih letih je Mehanoteh
nika izdelovala veliko igračk iz li- 
tografirane pločevine. Približno 
1958. leta se je začelo obdobje, 
ko je tržišče že zahtevalo igrače 
iz plastike. Nastopilo je obdobje 
razvoja tehnologije predelave 
plastičnih mas.

Leto 1961 je bilo leto velike 
odločitve. Rast podjetja je dose
gla mejo, ko je postalo domače 
tržišče premajhno. Da bi lahko 
domačemu kupcu ponudili 
igrače po primerni ceni, je bilo 
treba povečati količino, ki pa je 
domače tržišče ne bi moglo spre
jeti. Mehanotehnika je našla 
izhod v izvozu. Prvi izvoz leta 
1962 je dosegel vrednosti nekaj 
nad 17 milijonov starih dinarjev. 
Izvoz, ki ga ustvarjajo zadnja 
leta, le s težavo lahko primer
jamo s to številko, saj so v letu 
1978 izvozili za 195 milijonov 
dinarjev. Izvažajo pa na vse celi
ne, in sicer v 58 držav, težišče 
izvoza pa je seveda na zahodu, 
zadnji dve leti pa intenzivno iš
čejo možnosti za prodajo na 
vzhodna tržišča. Uspehi so že 
vidni, toda niso še zadovoljni z 
njimi. Tržišče igrač v svetu je 
zelo veliko in v tem prostoru ima 
Mehanotehnika še veliko mož
nosti za prodajo svojih izdelkov.

Ko se je Mehanotehnika 
usmerila v izvoz, se je začelo ob
dobje razvoja električnih igrač, 
električnih motorčkov, čolnov, 
lokomotiv, kretnic, pozneje tele
fonov, šivalnih strojev in fliper
jev. Prav ta usmeritev v razvoj in 
osvajanje proizvodnje električ
nih igrač je dokončno oblikovala 
in opredelila smer nadaljnjega 
razvoja Mehanotehnike. Tako je 
nastala sodobna industrijska 
proizvodnja igrač. Leta 1964 so 
uvedli delo po sistemu tekočega 
traku, zdaj pa uvajajo integri
rana delovna mesta, kar dokazu
je, da gredo v korak s časom in 
napredkom tehnologije in zna
nosti.

V letu 1971 so začeli izdelovati 
igrače iz pliša. Danes je v proi
zvodnem programu plišastih 
igrač prek 200 izdelkov, ki so na 
trgu izredno iskani. Lani so začeli 
tudi pospešeno razvijati program 
pisal in pisarniških potrebščin, ki 
že kaže svoje prve uspehe.

V Mehanotehniki se zavedajo, 
da razvoj igračk ni igračkanje, 
zato pa tudi sodijo med svetovne 
proizvajalce igračk, kjer se je 
treba boriti z neusmiljeno kon
kurenco iz ZDA, Hongkonga, 
ZRN, Italije in Francije. Vedeti 
je treba, da igračka od trenutka, 
ko se odločiš, da jo boš izdeloval, 
ni več igračka.

Razvoju igrač za domače tr
žišče v Mehanotehniki posvečajo 
v zadnjih letih več pozornosti. 
Potrošniku v samoupravni socia
listični družbi hočejo nuditi tak 
proizvod, ki bo v celoti zadovo
ljeval njegove potrebe in s tem 
tudi potrebe naše družbe po ka
kovostnih igračkah. Prav igra je 
namreč za otroka najbolj po
membna zato, da se razvija v 
svobodnega človeka kritično ra
zmišljajočega, prilagodljivega in 
poštenega v presojanju. Med 
igro se seznani z vlogami in nalo
gami, ki jih bo moral prevzeti, ko 
odraste v zrelo osebnost.

Zatorej želimo vsem otrokom 
srečno otroštvo ob dobrih igra
čah Mehanotehnike.


